
پیشنهاد بهترین سبد سرمایه گذاری برای ۱۴۰۴
سرمایه گذاران بزرگ منتظر بمانند

خریدار  دکتر علیرضا توکلی کاشــی با اشــاره 
به تاثیرگــذاری عوامل متعــدد داخلی و خارجی 
در فرآینــد مذاکــرات، پیش بینــی کرد ســال 
۱۴۰۴ برای بازار سرمایه، ســالی پرنوسان و توأم 
با عدم قطعیــت خواهد بود و به ســرمایه گذاران، 
به ویژه سرمایه گذاران نهادی و بزرگ، توصیه کرد 
تا روشن شدن نتایج نهایی مذاکرات از تصمیمات 

بلندمدت سرمایه گذاری خودداری کنند.
دکتر علیرضــا توکلی کاشــی اظهــار کرد: در 
موضوع مذاکرات، با توجه به اینکه این مســئله 
در اختیار دستگاه دیپلماســی کشور است و به 
دلیل گســتردگی و اهمیت آن، دســتگاه های 
متعــددی از جملــه هیئــت دولــت، رهبری، 
سران سه قوه، مجلس شــورای اسلامی و حتی 
نهاد هــای زیرمجموعــه مانند بانــک مرکزی، 
وزارت اقتصاد و ســایر نهاد ها درگیر هســتند، 

پیچیدگی های فراوانی وجود دارد.
وی افزود: بخش بزرگی از این مذاکرات نیز به طرف 
مقابل بازمی گــردد؛ اینکه آنهــا چگونه بخواهند 
مسائل را حل و فصل کنند، در روند چند ماه آینده 
چه امتیازاتی بین طرفین رد و بدل می شــود، در 
چه مواردی کوتاه می آیند و کجــا بر مواضع خود 
پافشــاری می کنند، همگی دارای ابهامات زیادی 
هستند و به ســختی می توان درباره آن پیش بینی 

دقیقی ارائه داد.
توکلی کاشــی ادامه داد: پیش بینی من این است 
که سال جاری در دو مقطع تا مهرماه و سپس نیمه 
دوم سال تا اسفند، سالی بســیار پرنوسان خواهد 
بود. چــرا که دائماً شــاهد اخبار مثبــت و منفی، 
انسداد ها و گشایش ها در مسیر مذاکرات خواهیم 
بود و تابلو های متفاوتی در بازار قابل مشاهده است.

او در ادامه تأکید کرد: توصیه من بــه فعالان بازار 
سرمایه این اســت که با احتیاط عمل کنند. سال 
جاری، سال ســرمایه گذاری های کوتاه مدت برای 

سرمایه گذاران خرد خواهد بود.
خصــوص  در  اقتصــادی،  کارشــناس  ایــن 
ســرمایه گذاران بزرگ و نهادی تصریح کرد: این 
دسته از سرمایه گذاران، سرمایه گذاری های خود 
را پیش تر انجام داده اند و با توجــه به مبلغ و مدت 
ســرمایه گذاری که معمولاً بالای چند سال است، 
بهترین گزینه برای آنها صبر و انتظار است تا نتایج 

مذاکرات مشخص شود.
به گفتــه او، اگر اکنــون تصمیم گیری یــا اتخاذ 
سیاســتی صورت گیرد کــه با نتایــج مذاکرات 
هم راستا نباشد، ممکن اســت هزینه سنگینی به 

سرمایه گذار تحمیل شود.
توکلی کاشــی خاطرنشان کرد: ســرمایه گذاران 
نهادی و بزرگ بهتر اســت بــه فعالیت های قبلی 
خود ادامه دهنــد و در صورت امکان، بســتر های 
لازم را از طریق مطالعات اقتصــادی، ایجاد روابط 
بــا طرف های تجــاری داخلی و خارجــی و انجام 
مذاکــرات اولیه فراهم کننــد، اما انعقــاد نهایی 
قرارداد ها و شــروع پروژه های بــزرگ را به بعد از 
روشن شدن نتایج قطعی مذاکرات ایران با ایالات 
متحده و اتحادیه اروپا در چارچوب برجام موکول 

کنند.
دکتر علیرضا توکلی کاشــی در ادامه توصیه های 
خود به مردم، با اشــاره به دغدغه ها و نگرانی های 
ســرمایه گذاران خرد، اظهار کرد: تنها توصیه ای 
که می توانم به مردم داشــته باشــم این است که 
در دارایی هایی ســرمایه گذاری کنند که تا حدی 

امنیت سرمایه را برای آنها حفظ می کند.

وی افزود: افرادی که توان پذیرش ریســک کمی 
دارند، بهتر است به سراغ صندوق های درآمد ثابت 
بروند. این صندوق ها در شــرایط کنونی بازدهی 
بســیار بالایی را ارائه می دهند؛ بــه طوری که در 
حالی که ســود این صندوق ها پیش تــر در بازه ای 
بین ۲۰ تــا ۲۵ درصد قرار داشــت، اکنون عمدتاً 
ســود هایی بالای ۳۰ درصد پرداخــت می کنند 
و برخی صندوق ها حتــی به مــرز ۳۶ درصد نیز 

رسیده اند.
توکلی کاشی ادامه داد: برای کسانی که می توانند 
ریسک متوسطی را بپذیرند، سرمایه گذاری در طلا 
و دلار گزینه های مناسبی هســتند. در این میان، 
طلا از آن جهت مزیت دارد کــه می تواند به نوعی 
نقش هر دو دارایی را ایفا کنــد. به عنوان مثال، اگر 
فردی ثروتی معادل ۵۰ گرم طلا دارد، مســتقل از 
نوسان قیمت طلا، دارایی اش معادل همان مقدار 
باقی می مانــد. صندوق های طلایی کــه در بازار 
ســرمایه موجودند نیز می توانند گزینه ای مناسب 
حتی برای سرمایه های خرد و کمتر از یک میلیون 

تومان باشند.
این کارشــناس بازار ســرمایه در ادامه توضیح 
داد: افرادی که توان پذیرش ریســک بیشتری 
دارنــد، می توانند بــه صندوق های ســهامی، 
به ویــژه صندوق های شــاخصی کــه مبتنی بر 
شــاخص های بورس فعالیت می کننــد، توجه 

داشته باشند. 
در گام بعد، برای ســرمایه گذاران با ریسک پذیری 
بالاتر، صندوق هــای اهرمی می تواننــد انتخاب 
مناسبی باشــند. این صندوق ها با توجه به حجم 
بالای معاملات و نقدشــوندگی مناســب، ریسک 
نقدشــوندگی را به خوبی پوشش داده اند و در حال 
حاضر این ریســک در این حوزه چنــدان مطرح 

نیست.
توکلی کاشی تأکید کرد: افرادی که در میانه طیف 
ریسک پذیری قرار دارند، می توانند ترکیبی از این 
ابزار ها را برای تشکیل پرتفوی خود انتخاب کنند. 
به عنوان مثال، بسته به سناریویی که به آن اعتماد 
بیشــتری دارند، می توانند وزن بیشتری را به یکی 

از انواع دارایی ها اختصاص دهند.
وی در پایــان گفت: بــرای فردی کــه می تواند 
مقداری از ریســک صندوق های اهرمی را بپذیرد، 
اما به طور کلی ریسک گریز اســت، بهتر است ۷۰ 
درصــد از پرتفوی خود را بــه صندوق های درآمد 
ثابت، حدود ۲۰ درصد را به طــلا و ۱۰ درصد را به 
صندوق اهرمی اختصاص دهــد. در مقابل، فردی 
که ریســک پذیری بالاتری دارد می تواند نســبت 
معکوســی را برای پرتفوی خود در نظــر بگیرد و 
بخش بیشتری از ســرمایه اش را به صندوق های 

شاخص یا اهرمی اختصاص دهد.

 پیش شرط ها برای اجرای این کار مهیا نیست

صفرها با پول ایران خداحافظی می کنند؟
آل اسحاق: مسیر خروج ایران از انزوا باز شد

 سیگنال پالرمـو 
به اقتصاد ایران و بازار ارز 
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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پزشکیان، کارشناسان را برای رفع مشکلات 
آب و کشاورزی فراخواند

ماجرای اعتراض مردم اسلام آباد غرب به  صادق چه بود؟
 کارنامه مسکن ملی و تایید عملکرد وزیری

وشی نمی کند  که وعده فر

 تعریف مدل بیمه شخص ثالث 
برای بیمه تکمیلی

تحولات بازار کار ایران در دو دهه
رشد شهرنشینی چگونه بر شاخص های 

اشتغال تاثیر گذاشت؟
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 عدم دسترسی به سند چشم اندازبیست ساله 
ایران  ۱۴۰۴ و غرور ملی ما ایرانیان 

 سعید خلج، کارشناس  اقتصاد   به بهانه سفر رئیس 
جمهور ایالات متحده به منطقه خاورمیانه و سخنرانی 
این فــرد در حضور ســرمایه گذاران غربی در کشــور 
عربستان )خصوصا ســرمایه گذاران آمریکائی( به این 
منطقه کــه موجب امضا قراردادهای بــزرگ اقتصادی 
و سرمایه گذاری کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس 
بخصوص کشــور عربســتان با ایالات متحده که بقولی 
یکی از بزرگتریــن قراردادهای ســرمایه گذاری طی ســالهای اخیر در ایالات 
متحده میباشد و فارغ از چگونگی این ســرمایه گذاری و دلایل سیاسی آن که 
کارشناسان سیاسی دنیا از علت این حجم ســرمایه گذاری مطالب زیادی را به 
رشته تحریر و در مصاحبه های مختلف اعلام کردند اما نکته حائز اهمیت در این 
مورد ازنگاه یک ایرانی با غرور ملی به موارد مرتبط اعلامی توسط شخص رئیس 

جمهور ایالات متحده و در مورد مسایل داخلی کشور ما بود.

یادداشت

 بـورس چه در چنته دارد؟
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در راســتای تقویت روابــط اقتصــادی تهران 
و مســکو و در چارچــوب سیاســت های کلان 
دیپلماســی اقتصادی دولت، بــا همراهی بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران، مجوز تأسیس 
نخستین شــعبه یک بانک روسی در کشور صادر 

شد.در راســتای تقویت روابط اقتصادی تهران 
و مســکو و در چارچــوب سیاســت های کلان 
دیپلماســی اقتصادی دولت، بــا همراهی بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران، مجوز تأسیس 
نخستین شــعبه یک بانک روسی در کشور صادر 

شد.به زودی، شعبه »میر بیزینس بانک« فعالیت 
خود را در تهران آغاز خواهد کرد.این اقدام در پی 
دیدار رسمی رؤســای جمهور ایران و روسیه در 
تاریخ ۲۸ دی مــاه ۱۴۰۳ و امضای معاهده جامع 

راهبردی میان دو کشور صورت گرفته است.

وسی در ایران صدور مجوز افتتاح اولین شعبه بانک ر

شرکت تولید نیروی برق شهید رجائی در نظر دارد تامین کارت های 
کنترلی ابزار دقیق برای نیروگاه سیکل ترکیبی شهیدرجائی  را بصورت مناقصه 
تامین کنندگان واجدالشرایط  به  قرارداد  انعقاد  با  عمومی یک مرحله ای 
فراخوان  شماره  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از 

۲۰۰4۰۰۱۵۰۰۰۰۰۰۰۲ واگذار نماید. 
 ۱. زمان فروش الکترونیکی اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد: از سه شنبه 

۱4۰4/۰۲/۲3 تا ساعت ۱6 روز سه شنبه ۱4۰4/۰۲/3۰
۲. آخرین مهلت بارگذاری الکترونیکی پیشنهاد در سامانه ستاد و تحویل نسخه 

فیزیکی پاکت الف: تا ساعت ۰8:3۰ روز یکشنبه ۱4۰4/۰3/۱۱

3. مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : ۱.4۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال مطابق 
آیین نامه تضمین معاملات دولتی مصوب 94/9/۲۲

4. زمان بازگشایی پاکات: روز یکشنبه ۱4۰4/۰3/۱۱ ساعت ۱۰ صبح 
نواب،  ادارات  قزوین،مجتمع  پیشنهادات:  فیزیکی  نسخه  تحویل  محل 
قزوینی طبقه  و معدن ساختمان علامه  اداره صنعت  ،جنب  مالیات  بلوار 
سوم ، ضمنا  پیشنهاد دهندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با 
 شماره تلفن 333769۱3- ۰۲8 داخلی ۲۱۲ یا ۲۱4 تماس یا به سایت

 http://iets.mporg.ir مراجعه نمایند.            
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰4/۰۲/۲7  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰4/۰۲/۲8

  آگهی مناقصه عمومی
 شماره  1404/02  

امور تدارکات شرکت تولید نیروی برق شهید رجائی

شناسه آگهی: 1930206

نوبت اول

   آگهی تجدید مزایده عمومی  

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه 

الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری تجدید  از طریق سامانه تدارکات    شهرداری در نظر دارد تجدید مزایده عمومی تحت عناوین ذیل را 
الکترونیکی  دولت )ستاد( به آدرس از طریق درگاه سامانه تدارکات  بازگشایی پاکت ها  ارائه پیشنهاد مزایده گران و  تا  از دریافت اسناد تجدید مزایده    مزایده 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در  صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای  الکترونیکی 
را جهت شرکت در تجدید مزایده محقق سازند.  

تاریخ انتشار تجدید مزایده در سامانه تاریخ  1404/02/27 می باشد.  
مهلت زمانی دریافت اسناد تجدید مزایده از سایت تا ساعت ۱3 روز دوشنبه تاریخ ۱4۰3/۰3/۰۵ 

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت ۱3 روز یکشنبه تاریخ ۱4۰4/۰3/۱8 
زمان بازگشایی : ساعت ۱3 روز دوشنبه تاریخ ۱4۰4/۰3/۱9 

شماره تجدید مزایده  مبلغ سپرده به ریال  عنوان  
250/000/0005004094500000007اجاره مجموعه ورزشی امام علی )ع(  

200/000/0005004094500000008اجاره مجموعه ورزشی شهدای گلشهر  
200/000/0005004094500000009اجاره مجموعه ورزشی حسین آباد  

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار :  
آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی روبروی سه راه بوتان خیابان شهید حاجی احمد - پلاک ۱۰  ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - ٠٢١  

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :  
مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١  

دفتر ثبت نام : ٨٥١93768 و ٨٨٩٦٩٧٣٧  
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰4/۰۲/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰4/۰3/۰3

نوبت اول
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 معاون اول رئیس جمهور:

رای مجمع تشخیص مصلحت در مورد پالرمو پیام سیاسی دارد

ر ئیس مجلس شورای اسلامی:

همه ما مسلمانان باید صدای مظلومیت مردم غزه باشیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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عدم دسترسی به سند چشم اندازبیست ساله 
ایران  ۱۴۰۴ و غرور ملی ما ایرانیان 

 سعید خلج، کارشناس  اقتصاد   به بهانه ســفر رئیس جمهور ایالات 
متحده به منطقه خاورمیانه و ســخنرانی این فرد در حضور ســرمایه 
گذاران غربی در کشور عربســتان )خصوصا سرمایه گذاران آمریکائی( 
به این منطقه که موجب امضا قراردادهای بزرگ اقتصادی و ســرمایه 
گذاری کشورهای عرب حوزه خلیج فارس بخصوص کشور عربستان با 
ایالات متحده که بقولی یکی از بزرگترین قراردادهای ســرمایه گذاری 
طی ســالهای اخیر در ایالات متحده میباشــد و فارغ از چگونگی این 
سرمایه گذاری و دلایل سیاسی آن که کارشناسان سیاسی دنیا از علت 
این حجم سرمایه گذاری مطالب زیادی را به رشته تحریر و در مصاحبه 
های مختلف اعلام کردند اما نکته حائــز اهمیت در این مورد ازنگاه یک 
ایرانی با غرور ملی به موارد مرتبط اعلامی توسط شخص رئیس جمهور 

ایالات متحده و در مورد مسایل داخلی کشور ما بود.
گذشــته از انکه حتی کم ســواد ترین فرد پیگیر مباحث سیاســی و 
اقتصادی در جهان متوجه اشــتباهات عمدی یا ســهوی سخنران این 
جلسه آنهم بخاطر خوش آمد ســرمایه گذار عربستانی شد .که ساخت 
برجهای مســکونی و اداری بلند مرتبه را یکی از عوامل پیشرفت و بهره 
وری این کشــورها انهم با تکرار چندین باره اعلام میکرد )این شاخص 
در کلیه کشورها وجود دارد حتی فقیر ترین کشورها نیز به نوعی در این 
زمینه چه بخش خصوصی و یا دولتی سرمایه گذاری کرده اند ( و دلایل 
فروش سلاح به این کشورها را نیز به نوعی با قلب واقعیت و وارونه نشان 
دادن حقیقت منطقه )سیاست حسن همجواری منطقه ای خصوصا از 
ناحیه ایران ( ترس از حملات احتمالی قدرت واقعی اما برادر و دوســت 
منطقه یعنی ایران و نه رژیم غاصب و کودک کش و تروریست اشغالگر 
که در همان ساعت سخنرانی این فرد به گزارش رسانه های غربی بیش 
از ۲۰ کودک و افراد غیــر نظامی را طی بمباران بی هدف به شــهادت 

رسانده بود .
آنچه نگارنده را وادار به نگارش این ســطور کردهمزمانی یک واقعیت 
تلخ تاریخی کشور با این سخنرانی پر از اشتباه و تحقیر برای کشورهای 
عربی در جهت دوشــیدن به گفته خود این شخص در سالهای گذشته 
این کشورها بود  نکته ای بود که باید تک تک ما ایرانیان به آن فکر کنیم 

و درس عبرتی بزرگ از این اتفاقات بگیریم .
در آذر ماه سال ۱۳۸۲ بالاترین مقام رسمی کشور )مقام معظم رهبری( 
در پی ابلاغ سند چشم انداز بیست ساله رشد و توسعه کشور سیاستهای 
کلی برنامه های توســعه را با برنامه چهارم توســعه که نخستین برنامه 
دوران بیست ساله رشد و توسعه کشور بود به ریاست جمهور وقت طی 
نامه ای ابلاغ فرمودند و از دولت وقت خواســتند چهارچوب سیاستها و 
نقاط مورد تکیه در این برنامه را تدوین و عملیاتی برای دوره پنج ســاله 
نمایند که نهایت این برنامه ها منتهی به چشــم انداز بیست ساله وافق 

۱۴۰۴ میگردید .
اینکه این برنامه ها بطور ریز شــامل چه مواردی بود مــد نظر نگارنده 
نیست که امکان بررســی و دسترســی به جزئیات این برنامه ها برای 
همگان در کشــور امکان پذیر میباشد از مناســبات سیاسی خارجی 
تا موارد فرهنگی و علمی کــه با جزئیات در این برنامه دیده شــده بود 
اما دردآورترین بخش ایــن برنامه که باید امروز نتایج آن را مشــاهده 
میکردیم )چنانچه در دولتهای گذشــته به این ابلاغ حتی درصدی و نه 
کامل عمل میشد (یعنی درهمین ســال ۱۴۰۴ رشد و بهره وری کشور 

بود که حاصل این برنامه و نتایج ملموس آن بود .
آنچه ذهن عده زیادی از هموطنان را بعد از ســخنرانی رئیس جمهور 
کاسب کار ایالات متحده درگیر کرد و اتفاقا در بازه زمانی این روزهای 
کشــور زیاده گوئی های این فرد و اظهار نظرهای او در مورد کشــور و 
ملت بزرگ ایران بود بایــد پذیرفت که ازبین الزامات این ســند تنها 
موارد مربوط به صنعت دفاعی و نظامی شــاید حتــی جلوتر از برنامه 
توســعه و افق ۱۴۰۴ حرکت کرده که حتی در همین ســخنرانی این 
فرد بطور کاملا مشــخص به قدرت نظامی ایران بارها اشاره کرد و اهل 
فن و تدبر کاملا این مطلب را متوجه شدند چه در بخش دفاعی کشور 
این روزها به نقطه ای رســیده که حتی تهدید هــای توخالی ایالات 
متخده وطفل نامشروع صهیونیستی او هم با ترس در این مورد اظهار 

نظر میکنند .
باید پذیرفت که دیگر موارد و الزامات این سند و چشم انداز افق ۱۴۰۴ 
در مواردی حتی بطور ناقص هم در دســتور دولتهای وقت قرارنگرفته 
وگرنه امروز اکثریت مشــکلات اقتصادی این روزهای کشــور )بغیر از 
موارد مربوط به تحریمهای ناجوانمردانه ( وجود نداشــت .در آورترین 
بخش ماجرا انجاســت که در زمان کاملا مشــخص برنامه ای ابلاغ شد 
که اگر مــورد توجه قرار میگرفت امــروز به واقع کشــور ایران در همه 
شــقوق اقتصادی و فرهنگی و مشکلات ناشــی از کمبود آب و برق و...

قرارنمیگرفت و بقیه موارد ضروری زیر ســاختی اقتصادی و فرهنگی 
همپای مــوارد امنیتــی و دفاعی بطــور واقعی در ســطح اول منطقه 

قرارداشت .
مواردی همچون عدم توجه به سرمایه گذاری خصوصی دارای اهلیت 
و کاهش کاغــذ بــازی اداری و افزایش مزیتهای اقتصــادی تولیدی 
در کشــور و برنامه ریزی هدفمند بر مبنای واقعیت برای دسترســی 
به اهداف بلند مــدت همچون ایجاد زیر ســاختهای مولــد تولیدی 
بالادســتی میتوانست امروز کشــور را در ســال ۱۴۰۴ متفاوت تر از 
امروز نشان دهد و شــاید تنها عامل غیر از تلاش دولتهای متخاصم با 
تحریمهای حداکثــری همین عدم توجه به اهمیــت بالای این برنامه 
بود که در همــه زمینه ها چه تولیدی و اقتصادی میتوانســت در صدر 

کشورهای منطقه واقع گردد.
چه در زمینه صنعت پر افتخار دفاعی با همان مشــکلات حتی بیشــتر 
همچون تحریم و موانع مالی کشور و فرماندهان نظامی روبرو بودند اما 
امروز وضعیت این صنعت چه افتخاری برای تک تــک احاد مردم این 

مرزو بوم ایجاد کرده است .
مثلی معتبر اســت که میگوید نبینید چه کســی میگوید ببینید چه 
میگوید .همین فرد دشــمن قســم خورده این مرز و بوم مطالبی گفت 
که ما میدانســتیم اما ضعف در عملکرد برخی مدیران باعث بروز برخی 

مشکلات در کشور شد که باید با اهتمام بیشتر از این موانع عبور کرد .
به امید ایرانی سربلندو سرافراز

پاسخ معاون وزیر امور خارجه به یک مخاطب در شبکه ایکس
 غریب  آبادی:  حق غنی سازی خط قرمز 

قطعی ماست
 معــاون حقوقی و بین الملــل وزارت امور خارجه در پاســخ به دغدغه 
یک مخاطب شــبکه اجتماعی ایکس نوشت:  حق غنی سازی خط قرمز 

قطعی ماست! توقفی هم در غنی سازی پذیرفته نمی شود.
»کاظم غریب آبادی« معاون حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه در 
پاسخ به دغدغه یک مخاطب شبکه اجتماعی ایکس نوشت: طرف های 
مذاکره ما بــه خوبی می داننــد جمهوری اســلامی ایــران هیچگاه 
دستاوردی را که با خون شهدا و هزینه های بسیار به دست آورده است، 

وجه المصالحه قرار نخواهد داد!
معاون وزیر امور خارجه تاکید کرد:  حق غنی ســازی خط قرمز قطعی 

ماست! توقفی هم در غنی سازی پذیرفته نمی شود.
پیش از این، کاربری در شبکه ایکس نوشــته بود: »آقای غریب آبادی 
نکنه توقف غنی ســازی رو به هر میزان و هر مــدت بپذیرید!  مطمئن 

باشید امریکا در وعده های اینچنینی صادق نیست.«

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور در نشســت هم اندیشــی توسعه پایدار 
کشــاورزی، با یاری طلبیدن از اســاتید و کارشناسان 
حاضر در این نشســت و نیز همــه صاحب نظران این 
حوزه، برای غلبه بر مخاطرات ناشی از محدودیت منابع 
آبی و اصلاح شیوه های کشت و کشــاورزی گفت: اگر 
آمادگی پذیرش مســئولیت را دارید اختیارات لازم به 
شما اعطا شــده و حمایت های لازم نیز به عمل خواهد 

آمد.
مسعود پزشکیان پیش از ظهر امروز جمعه در آغاز این 
نشســت که در محل باغ گیاهشناســی تهران در حال 
برگزاری اســت، در ســخنان کوتاهی با اشاره به اینکه 
همواره این دغدغه را داشته ام که بهترین روش آموزش 
برای دانشجویان دانشــکده های کشاورزی حضور در 
مزارع و آموزش عملی است، اظهار داشت: کلاس درس 
دانشجویان کشاورزی اساســا باید اراضی زراعی باشد 

تا به شکل عملی کاشــت، داشت و برداشت 
و همه فرآیندهــای تولید محصولات غذایی 

را تمرین کنند.
رئیــس جمهور بــا بیــان اینکــه فعالیت 
دانشــجویان در اراضــی زراعی عــلاوه بر 
آمــوزش عملــی می توانــد درآمــد تولید 
محصولات را نیــز عاید دانشــکده ها و خود 

دانشــجویان کند، افزود: امروز دانشــگاه های نســل 
۴ و ۵ در دنیــا، آمــوزش عملــی را کامــلا جایگزین 
آموزش های تئوری صرف کرده اند و دانشــجویان این 
مراکز، در دوران تحصیل، کاملا با فرآیندهای عملیاتی 

رشته های تحصیلی خود درگیر می شوند.
پزشــکیان با تاکید بر اینکــه باید در هــر زمینه ای به 
دنبال روش هایی باشــیم که ما را به توســعه پایدار و 
ماندگار رهنمــون می کنند، تصریح کرد: در ســفری 

که به کرمانشــاه داشــتیم، دیدم که بخش 
قابل توجهی از اراضی به کشــت چغندرقند 
اختصاص یافته بود؛ سوال اساسی این است 
که آیا با توجه به اقلیــم، وضعیت آب و صرفه 
اقتصادی، چغندرقند بهترین محصول برای 
کشــت در کرمانشاه هســت یا نه؟ آیا توجه 
به وضعیت منابع آب و نیــز محصول نهایی، 
محصول بهتری نمی شــود در این استان کشت کرد و 
ســوال مهم تر اینکه آیا با توجه به تشــدید تنش آبی، 
اساسا کشت و کار در این مناطق کار عاقلانه ای هست 

یا نه؟
رئیــس جمهور بــا یــاری طلبیــدن از اســاتید و 
کارشناســان حاضــر در این نشســت و نیــز همه 
صاحب نظران ایــن حوزه، برای غلبه بــر مخاطرات 
ناشــی از محدودیت منابع آبی و اصلاح شــیوه های 

کشت و کشــاورزی گفت: به این نشســت آمده ام تا 
نظرات و راهکارهای شما را بشــنوم و با یکدیگر درباره 
بهترین راهکارها گفت وگو کنیم. اگر چه ســاعت این 
نشست رسمی محدود اســت، اما اگر شما حاضرید در 
این زمینه مســئولیت بپذیرید من محدودیت زمانی 
برای گفت وگو با شــما ندارم و می توانیــم در فرصت 

دیگری مفصل بحث کنیم.
پزشکیان با بیان اینکه اگر آمادگی دارید در این زمینه 
مســئولیت بپذیرید، اختیارات لازم به شما اعطا شده 
و حمایت های لازم نیز از شــما به عمــل خواهد آمد، 
خاطرنشان کرد: حتی می توانیم مســئولیت کارها را 
در بخش های مختلف کشــور، بر اساس اقلیم و مناطق 
مختلف آب و هوایی به شــما واگذار کنیم تا با همراهی 
یکدیگر مشــکلات ناشــی از کم آبی و الگوهای غلط 

کشاورزی را حل و فصل کنیم.

 نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: آغاز نهضت 
مدرسه ســازی باهــدف محرومیت زدایــی و عدالت 
اجتماعی در کشــور از اقدامات مثبت دولت چهاردهم 

است.
حمیدرضا حاجی بابایی روز جمعه در دیدار با نماینده 
ولی فقیه در استان مازندران در دفتر امام جمعه ساری 
اظهار کــرد: مازنــدران جایگاه ویــژه ای در آموزش و 
پرورش دارد و با آگاه ســازی جامعــه از طریق آموزش 

و پرورش سرمایه اجتماعی مان افزایش پیدا می کند.
این نماینده مجلس، ضمن اشــاره بــه اینکه در هفته 

معلم برنامه های ویژه ای در سراســر کشور 
برگزار شده است که امیدواریم بتوانیم دین 
خودمان را بــه فرهنگیــان ادا کنیم، اضافه 
کرد: مازندران جایگاه ویــژه ای در آموزش 
و پــرورش دارد کــه امیدواریــم مدیرکل 
جدید آموزش و پــرورش مازندران که مدیر 
توانمندی است مشکلات آموزش و پرورش 

این استان را حل کند.
وی افزود: اگر بخواهیم کشــورمان کشــور شود، باید 
به آموزش و پرورش توجه جدی کنیــم، این واقعیتی 

اســت که باید بپذیریم در ۴۵ سال گذشته 
کمک های زیادی به آموزش و پرورش شده 
اســت، اما هنوز به جایگاه معلم تراز انقلاب 
اســلامی دســت پیدا نکردیم کــه معلمان 

نتوانسته اند نقش خود را به خوبی ایفا کنند.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: اگر مــا آموزش و پرورش تــراز انقلاب 
داشــتیم، خیلی از مشــکلاتی که در جامعه داریم را 
نداشــتیم و خیلی از معلمان می خواهند به قله دست 
پیدا کنند، اما قله ای نیست که بخواهند بروند، لذا خط 

قرمز ما آموزش و پرورش نیست و در کشور ما کسی جز 
رهبری نگاه جدی به آموزش و پرورش ندارند.

حاجی بابایی، افزود: عدم تشکیل کلاس های درس به 
معنی کم فروشی است، چرا که یک نفر هم در آموزش 
و پرورش مهم اســت، لذا هر چقدر می توانیم باید معلم 

داشته باشیم.
وی افزود: رئیس جمهور شخصا جلسات مختلفی برای 
آموزش و پرورش برگزار می کند و مدرسه سازی را هم 
آغاز کرده که کار مثبتی اســت، اما هر چقدر مدرســه 

بسازیم باید معلم تربیت کنیم.

رئیس جمهوری

مجلس

خریدار   معــاون اول رئیس جمهور، رای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در پیوستن 
مشــروط ایران به پالرمو را »دســتاوردی 

بزرگ« و »حاوی پیام سیاسی« خواند.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی معاون 
اول رئیــس جمهور، محمدرضــا عارف در 
نشستی صمیمانه، میزبان جمعی از اساتید 
دانشگاه های تهران  بود تا پیشنهادات و نقد 
و نظرهــای آنها در زمینه شــیوه حکمرانی 

دولت وفاق و اصلاح رویکردها را بشنود.
در ابتــدای ایــن جلســه، معــاون اول 
رئیس جمهور با اظهار خشنودی از برگزاری 
چنیــن جلســاتی، در توضیحــی درباره 
عملکرد دولت چهاردهم در چند ماه گذشته 
گفت: اگر چه پیروزی دکتر پزشــکیان در 
فضایی خاص رخ داد و امکان آماده شدن در 
مدت زمان طولانی بــرای انتخابات نبود اما 
اکنون شاهد آن هستیم که شعار ایشان در 
حوزه »عدالت اجتماعــی« به ویژه در بحث 
»اقوام« و »زنان« توفیق نســبی داشته و در 
کابینه از اهل ســنت عزیــز و بانوان حضور 

دارند و استاندار اهل سنت هم داریم.
وی ادامه داد: در بحث رفــع فیلترینگ نیز 
نســبتا خوب عمل شده اســت،  از آنجا که 
می خواســتیم به گونه ای عمل کنیم که دو 
یا سه ماه بعد مجبور نشویم دوباره به همان 
نقطه قبلی برگردیم، رونــدی منطقی را در 

پیش گرفته ایم.
معــاون اول رئیس جمهــور همچنین در 
خصوص مبحــث ناترازی ها نیــز گفت: در 

این مــورد هم کارهــای بزرگی را شــروع 
کرده ایم و در همه موارد دکتر پزشــکیان از 
نقطه نظرات و نقدهای اهل علم و دانشــگاه 

استقبال می کند.
عــارف با اشــاره به اینکــه نــگاه دولت به 
ناترازی هــا، بیان صادقانه مشــکل با مردم 
و گفت وگــو بــا صاحبــان انقلاب اســت، 
گفت: ناتــرازی برق و آب یک شــبه بوجود 
نیامده اند، اما راهبرد ما این است که به جای 
پنهان کــردن موضوع با صداقــت با مردم 

گفت وگو کنیم.
وی در ادامه به بررســی روند پیروزی دولت 
وفاق در شــرایط خاص ســال گذشــته و 
رویکرد رئیس جمهور در برخورد با مخالفان 
پرداخــت و افزود: موضع دکتر پزشــکیان 
این اســت که حمــلات و حتــی اقدامات 
غیراخلاقی علیه دولت و شــخص ایشــان 
پاســخ داده نشــود و اگر چــه هزینه هایی 
پرداخته ایــم امــا اتفاقات خوبــی هم رقم 

خورده است.
معــاون اول رئیس جمهــور همچنیــن با 
اشــاره به رای مجمع تشخیص مصلحت در 
خصوص پیوستن مشــروط ایران به پالرمو 
گفت: اینکه دبیرخانه مجمع، گزارش های 
بســیار دقیق، عمیق و خوبــی فراهم کرد 
و مجمع تشــخیص مصلحــت، در فضایی 
منطقــی و اصولی بــه این نتیجه رســید، 
 دســتاورد بزرگی بــود. ایــن رای، پیامی 
سیاسی داشت و در صورت استفاده صحیح 
از آن،   وارد فضای جدید دیپلماسی و تعامل 

بین المللی شده ایم.
عارف در ادامه جلســه گفــت: واقعیت این 
است که دولت چهاردهم بیش از دوره های 
قبلی، دانشــگاهی اســت، رئیس جمهور 
و معــاون اول دولت چهاردهم، از اســاتید 
دانشــگاه هســتند که به این عنوان افتخار 
می کننــد و اینگونه نبوده کــه تنها  عنوان 
استاد داشته باشــند ولی به دنبال کارهای 
سیاســی و اجرایــی بروند، از ایــن جهت، 
موفقیت یــا عدم توفیــق ایــن دولت، به 

دانشگاهیان برمی گردد.
وی خطاب به دانشــگاهیان گفت: آنچه که 
ما از شــما به عنوان نماینده دانشــگاهیان  
می خواهیم بپرســیم این است که دانشگاه 
چه کمکــی می تواند به دولــت بکند، البته 
می دانیم که دانشــگاه با تک تک اســتادان 
متفاوت است و برای آنکه بگوییم این نظریه، 
نظریه دانشگاه و پشتوانه اش دانشگاه است، 
سازوکاری نیاز است که برای فراهم آوردن 

آن تلاش می کنیم.
عارف در ادامه با اشاره به وضعیت معیشتی 
نامناســب اســاتید گفت: در این زمینه هم 
راهبردمان حــل کردن منطقــی موضوع 

است تا وضعیت معیشتی اساتید بهتر شود.
وی در ادامه گفت: ما باید از ظرفیت دانشگاه 
که هم خوش سابقه اســت و هم مردم آن را 
قبول دارند، بــه خوبی اســتفاده کنیم و از 
دانشگاهیان تقاضا کنیم که راهکارهایشان 

را برای اداره بهتر کشور ارائه دهند.
عارف با اشــاره به جایگاه والای دانشگاه در 

جامعه ایران گفت:  ما معتقدیم که اتکایمان 
باید دانشــگاه باشــد، شما دانشــگاهیان، 
تشــکل ها و کانون های دانشــگاهی به ما 
بگویید که برای بهتر شــدن روند حکمرانی 
چه کاری می توانید انجام دهید، آقای دکتر 
پزشکیان به خوبی برای تشکل ها و خصوصا 
تشــکل های دانشــگاهی وقت می گذارد و 
نظر دانشــگاه و نگاه علمی را قبول دارد، اما 
دانشگاه نیز باید ســازوکاری را ایجاد کند تا 
از نظراتش استفاده شود، استفاده از ظرفیت 
بسیار بالای دانشــگاه که هم خوش سابقه 
اســت و هم خوب خدمت کرده و هم مردم 
قبولش دارند می تواند کمک بســیار خوبی 

به دولت باشد.  
معــاون اول رئیس جمهــور همچنین در 

پاسخ به نظرات اســاتید دانشگاهی درباره 
لزوم استقلال دانشگاه افزود: طرح بزرگی را 
در زمینه استقلال دانشگاه ها در نظر داریم 

که در حال بررسی جوانب آن هستیم.
در ابتدای این دیدار، گزارشی از نتایج دیدار 
معاون اول رئیس جمهور با دانشگاهیان در 
سفر استانی تبریز، برای اســاتید حاضر در 

جلسه بیان شد.
در این دیدار، اســاتید و دانشگاهیان نیز به 
طرح نظــرات خود در حوزه هــای مختلف 
حکمرانــی پرداخته و نظــرات صریح خود 
را خصوصــا در زمینه  مشــکلات مربوط به 
استعلام های اســاتید، مهاجرت نخبگان و 
اساتید دانشگاه، مسائل معیشتی اساتید با 
معاون اول رئیس جمهور در میان گذاشتند.

پزشکیان، کارشناسان را برای رفع مشکلات آب و کشاورزی فراخواند

آغاز نهضت مدرسه سازی در کشور از اقدامات مثبت دولت چهاردهم است

خریدار  ر ئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفت: وظیفــه امروز ما مســلمانان اتحاد و 
وحدت است و و با همدلی با فلسطین و غزه 
نباید به نظام اســتکبار جهانی اجازه دهیم 

به بزرگ ترین نسل کشی تاریخ ادامه دهد.
محمدباقر قالیباف که به منظور شرکت در 
بیســت و پنجمین کنفرانس اتحادیه بین 
المجالس اســلامی به اندونزی سفر کرده 
بود، روز)جمعه، ۲۶ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴( 
با حضور در مســجد اســتقلال جاکارتا در 
نمازجمعه ۲۰۰ هزار نفری این شهر شرکت 
کرد و بعــد از اقامه نماز به ایراد ســخنرانی 

پرداخت.
وی در ســخنان خود در جمع نمازگزاران 
اندونزیایی گفت: مــن به نمایندگی از مردم 
ایران برای شــرکت در اجــلاس مجالس 
کشورهای اسلامی به کشور زیبای شما سفر 
کرده ام و امروز در جمع شــما شرکت کردم 
که ســلام گرم و پیام برادری مردم و رهبر 

ایران را به شما برسانم.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: در این 
لحظه که من و شــما در امنیت کامل با هم 
گفتگو می کنیم برادران ما در غزه در خانه، 
در مدرســه، در بیمارســتان و در اردوگاه 
هر لحظه چشــم به آســمان دوخته اند که 
چه وقت دوبــاره جنگنده های اســرائیلی 
آسمان غزه را پر می کنند و بمباران خانه ها، 
مدرسه ها، اردوگاه ها و حتی بیمارستان ها 

شروع می شود.
وی ادامه داد: امروز کودکان مســلمان غزه 
نه فقط لحظه ای نمی تواننــد از جنایات و 
حملات نظامیان صهیونی ارامش داشــته 
باشــند بلکه گرســنگی و بی آبی و قحطی 
اجازه نمی دهد که گریه آنها خاموش شود. 
امروز جلادان صهیونیســت حتــی اجازه 

رسیدن دارو را به بیماران نمی دهند.

قالیباف گفت: پیامبر اســلام کــه جان ما 
فدای ایشــان شــود، در حدیثــی معروف 
مــی فرمایند: »من ســمع مســلما ینادی 
یا للمســلمین فلم یجبه فلیس بمســلم« 
هرکس صدای مسلمانی را بشــنود که ندا 
دهند ای مســلمانان به ما کمــک کنید و 

جواب ندهد، مسلمان نیست.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی اظهار 

داشــت: امروز چشــم مردم غزه، کودکان 
غزه، زنان غــزه، بیماران غزه به من و شــما 
دوخته شــده اســت آنها از ما انتظار دارند 
در کنار آنها باشــیم. آنها از مــا می خواهند 
صدای مظلومیت آنها باشیم و آنها را در این 

روزهای سخت تنها نگذاریم.
وی یادآور شــد: روزی که امام خمینی)ره( 
در ایران بر علیه ظلم و ســتم قیام کردند و 

رژیم دست نشــانده نظام اســتکباری را از 
کشــورم بیرون کردند از قرآن دو آموزه را به 
همه ما یاد دادند اول اینکه وَاعتَصِموا بحَِبلِ 
قوا یعنــی با همه برادران  ِ جَمیعًا وَلا تفََرَّ اللَّهَّ
مســلمان خود با هر مذهبی چه شیعه و چه 
سنی به ریســمان خدا چنگ بزنید، وحدت 

داشته باشید و متفرق نشوید.
قالیبــاف در ادامه گفــت: دومین باوری 
که امام خمینی به مــا دادند این بود که لا 
تظَلمِونَ وَلا تظُلمَونَ یعنی نه ظلم کنید و 
نه ظلم بپذیرید. امام خمینی)ره( با توکل 
به خدا زیر بار هیچ ظلمی نرفت او از همان 
ابتدا گفت که این رژیم غده سرطانی علیه 
جهان اسلام اســت و باید مقابل او ایستاد 
امروز حرف او را نه فقط مســلمانان دنیا 
بلکه همــه آزادی خواهان جهــان فریاد 
می زنند و مــردم ما با باور بــه حرف امام 
شان همیشه هر حمایتی توانستیم از این 
مردم کرده ایم و هیچ فشار و تهدیدی ما را 
از این وظیفه انسانی و اسلامی باز نداشته 
اســت و ما در ادامه راه نیز با تکیه به خدا، 
هیچ گاه از حمایت خود دست بر نخواهیم 

داشت.
وی تاکید کرد: امروز وظیفه اسلامی ما است 
که کنار هم باشــیم با اتحاد و وحدت اجازه 
ندهیم نظام استکباری جهانی، به بزرگترین 
نسل کشــی که تاریخ به چشــم خود دیده 

است ادامه دهد.  



 پیش شرط ها برای اجرای این کار مهیا نیست

صفرها با پول ایران خداحافظی می کنند؟
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تشریح اقدامات گمرک برای اجرای موافقتنامه 
تجارت آزاد با اوراسیا

مدیرکل دفتر واردات گمرک ایران، اقدامات گمرک ایران برای اجرای 
موافقتنامه تجارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا را تشریح کرد.

محمدعلی بهپــوری مدیرکل دفتــر واردات گمرک ایــران با حضور 
در برنامه میــز اقتصاد، اقدامات گمرک ایران بــرای اجرای موافقتنامه 

تجارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی اوراسیا را تشریح کرد.
وی در خصوص اهــم اقدامات انجــام گرفته برای تســهیل تجارت با 
کشورهای اتحادیه اقتصادی اوراسیا اظهار داشــت: تشکیل کارگروه 
ملی امور گمرکی در گمرک با حضور دستگاه های دخیل در امر تجارت 
خارجی، تشکیل کارگروه داخلی گمرکات برای هماهنگی با واحدهای 

مرتبط گمرکی از جمله این اقدامات است.
به گفتــه مدیــرکل دفتــر واردات گمرک ایــران، مذاکــرات تبادل 
الکترونیکی اطلاعات بین ایران و کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا از سال ۲۰۲۲ آغاز شده و ابلاغ نمونه گواهی مبدا و نمونه مهرها 
و آدرس الکترونیکی به گمرکات اجرایی برای صحت سنجی مندرجات 
گواهی مبــدا و بهره مندی تجار این کشــورها از تســهیلات موردنظر 

آماده سازی شده است.
وی افزود: برگزاری دوره های آموزشــی با حضور مدیران و کارشناسان 
گمرک در حوزه تعرفه، ارزش، امور گمرکــی، فناوری از دیگر اقدامات 

گمرک ایران برای تسهیل تجارت بوده است.
بهپوری تجارت ایــران در مورد کالاهای ســاخت کشــورهای عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا را در ســال گذشته حدود ۴ میلیارد دلار ذکر 

کرد.

پرداخت فوری پول خرید تضمینی پیاز
مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران گفت: با دســتور 
صریح وزیر، پرداخت وجه خرید تضمینی پیاز به کشاورزان استان های 

جنوبی به فوریت انجام می شود.
 محمدرضا طلایی، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره ســازمان مرکزی 
تعاون روستایی ایران از دستور ویژه وزیر جهاد کشاورزی برای پرداخت 

وجه خرید تضمینی پیاز از کشاورزان خبر داد.
وی با اعلام این خبر گفت: با توجه به تأکید وزیر جهاد کشــاورزی و به 
منظور حمایت از کشــاورزان پرتلاش مناطق جنوبی کشور، پرداخت 
وجه پیاز خریداری شــده در قالب طرح خرید تضمینــی، به فوریت و 
بدون وقفه انجام خواهد شد.وی افزود: خرید تضمینی پیاز مازاد تولید 
کشاورزان استان های جنوبی کشــور با هدف حمایت از تولید داخلی، 
پایداری بــازار محصولات کشــاورزی و جلوگیری از زیــان احتمالی 
تولیدکنندگان انجام شــده و پرداخت ســریع مطالبات کشاورزان در 

اولویت سازمان تعاون روستایی قرار دارد.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ادامه داد: در راستای اجرای 
این سیاست حمایتی، سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران با همکاری 
شبکه تعاونی های روســتایی در سراسر کشور، فرآیند خرید و پرداخت 
را با شتاب بیشتری دنبال خواهد کرد تا کشاورزان در کوتاه ترین زمان 

ممکن به مطالبات خود دست یابند.

طلایی در پایــان تأکید کرد: همــکاری و همراهی کشــاورزان، نقش 
مهمی در امنیت غذایی کشور دارد و ســازمان مرکزی تعاون روستایی 
خود را متعهد می داند با اجــرای دقیق و ســریع برنامه های حمایتی، 

آرامش و ثبات را به زنجیره تولید بازگرداند.

وایتگر اول حادثه بندر   گمرک و بیمه ها ر
شهید رجایی بودند

رئیس مرکز روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: گمرک 
و بیمه ها روایتگر اول حادثه بندر شــهید رجایی بودند و سکوت آن ها 

می توانست خسارات جبران ناپذیری به کشور وارد کند.
 آرام رشــیدی رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در همایش گرامیداشــت روز روابط عمومی وزارت 
اقتصاد ضمن گرامیداشــت و تبریــک روز روابط عمومی بــا تأکید بر 
روایتگری اول اظهار کرد: باتوجه به ســرعت زیــاد گردش اطلاعات و 
شکل گیری سریع افکار عمومی، روایت اول نه تنها ضرورت بلکه حیاتی 
برای روابط عمومی ها به شــمار می رود؛ چراکه بــا روایت اول می توان 

چارچوب ذهنی مخاطب و جهت گیری افکار را شکل داد.
وی با بیان اینکه اعتماد و اعتبار، نقشــی دوچندان در صنعت مالی ایفا 
می کند، گفت: با روایتگر اول بودن به ســاخت اعتماد کمک می کنیم و 
مخاطب، سازمان ما را منبع اصلی و معتبر اطلاعات می داند. همچنین 
کنترل پیام ها در دست خودمان اســت و از تحریف و جهت گیری های 

منفی جلوگیری می کند و ارزش ها و دستاوردها برجسته می شوند.

رشیدی در این خصوص به حادثه انفجار بندر شهید رجایی بندرعباس 
اشــاره کرد و افزود: گمرک و بیمه ها روایتگر اول ایــن حادثه بودند که 
ســکوت آن ها می توانست از طریق رســانه های غیرحرفه ای خسارات 
جبران ناپذیری به کشــور وارد کند.وی ســرعت عمل همراه بادقت، 
شــفافیت و صداقت را از جمله اصول کلیدی روایتگری اول برشمرد و 
عنوان کرد: مخاطبان امروز در عصر دیجیتال بســیار هوشمند هستند 
و هرگونه پنهان کاری یــا ارائه اطلاعات ناقص، به راحتــی می تواند به 

ازدست رفتن اعتماد آن ها منجر شود.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی با بیان اینکه کار وزارت اقتصاد 
با امور مالی و ارقام اســت، تصریح کرد: روابط عمومی هــا باید با روایت 
جذاب، استفاده هوشــمندانه از فناوری و هوش مصنوعی و هم افزایی 
بین بخش های مختلف سازمان و نهادهای دولتی و خصوصی، صدایی 
بلند و جذاب برای خود ترســیم کننــد و با روایت صحیــح و به موقع، 

تصویری شفاف، مثبت و واقعی از سازمان خود ارائه دهند.
رشــیدی در پایان از کلیه مدیــران و کارکنان ادارات کل اســتان ها 
و دستگاه های تابعه برای شرکت در نمایشــگاه صنعت مالی که از ۳۱ 

اردیبهشت تا ۳ خرداد در مشهد برگزار می شود، دعوت به عمل آورد.

بازار

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی با اشــاره به تصویب 
قانــون مالیات بــر عایدی ســرمایه در کمیســیون 
اقتصادی مجلس گفت: مالیات بر عایدی ســرمایه در 

۱۹۰ کشور به عنوان پایه مالیاتی تعریف شده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، مهدی موحدی اظهار 
کرد: مالیات بر عایدی ســرمایه، مالیات بر سوداگری و 
ســفته بازی اســت که اکنون بعد از رفت و برگشت به 
شــورای نگهبان و هیــات نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، در کمیسیون اقتصادی مجلس بررسی 

و تائید شده اکنون به تصویب رسیده است.
وی مالیات بر عایدی ســرمایه را یکــی از مالیات های 
متعارف در جهان دانســت و گفت: مالیــات بر عایدی 
سرمایه در ۱۹۰ کشــور به عنوان پایه مالیاتی تعریف 

شــده اســت، این قانون در ایــالات متحده 
آمریــکا از ۱۹۳۰، در انگلیــس از ۱۹۶۰ 
تصویب شده، معنای آن هم مالیاتی است که 
بر ما به التفاوت قیمــت خرید و فروش وضع 
می شــود و هدفش از صرفه انداختن سفته 

بازی و سوداگری است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 

دلالان، سفته بازان و سودجویان بازارهایی مثل ملک، 
خودرو، رمزارز و ارز و ســکه، شــامل مالیات بر عایدی 
سرمایه می شوند گفت: یک فرد وقتی مبلغی را بدست 
می آورد و آن را در مسیر تولید می اندازد و ایجاد اشتغال 
می کند به نوعی ارزش افزوده ایجاد کرده اســت اما در 
مقابل فــردی که با نگــه داشــتن کالا و اصطکاک آن 

کســب و کار می کند موجب کار غیر مولد و 
واسطه گری می شود.

موحــدی ایــن مالیــات را به عنــوان یکی 
از کلیدی تریــن ابزار هــای مهــار تــورم و 
ســوداگری معرفی کــرد و گفــت: مالیات 
بر عایــدی ســرمایه، مالیاتی اســت که بر 
سرمایه گذاری های غیرمولد اعمال می شود 
و هدف اصلی آن اخــذ مالیات از ســود های بادآورده 
در معاملات دارایی هایی مانند مســکن، خودرو و طلا 

است.
وی افزود: منکر فرار مالیاتی نیســتیم، ولی همه تلاش 
سازمان این اســت که با بهره گیری از همه پایگاه های 
اطلاعاتی موجود، حساب های تجاری را شناسایی و از 

آن ها مالیات بگیرد.ســخنگوی سازمان امور مالیاتی با 
اشاره به سوداگری در بازار مسکن عنوان کرد: در ۴ دهه 
اخیر قیمت مســکن متاثر از تقاضا بوده است اما اکنون 
قیمت آن از نرخ تورم نیز پیشی گرفته است که دلیل آن 
سوداگری در این بازار است. تا پیش از این خرید مسکن 
برای رفع نیاز بوده اما اکنون تقاضا برای مســکن برای 
سرمایه گذاری شــکل گرفته که سبب شــده خریدار 
واقعی با قیمت بیشــتری در بازار روبرو شود و مصرف 

کننده واقعی از بازار حذف شود.
موحدی تصریح کرد: قانون مالیات بر عایدی ســرمایه 
تلاش می کند تا بخشی از این جریان سرمایه به سمت 
بازار های غیرمولــد مانند طلا، ارز، خــودرو و ملک را 

کنترل کند و مانع افزایش قیمت در این بازار شود.

مالیات

امیرعباس آذرم وند  عضــو هیات علمی 
دانشــگاه خوارزمی با ابراز تردید نسبت به 
اثرات مثبت حذف چهار صفــر از پول ملی 
عنوان کرد: شرایط مناســب و زمینه کافی 
برای حذف صفرها از ریال فراهم نیســت و 
بهتر اســت تا زمانی که تورم کنترل نشده 

این اقدام به تعویق بیافتد.
 حذف صفر از ریال، به عنوان یک سیاســت 
پیشــنهادی چند دهه ای اســت در ایران 
مطرح شده ولی هر بار دولت ها از اجرای آن 

طفره می روند. 
در زمــان ریاســت جمهــوری محمــود 
احمدی نــژاد، دوباره بحث حــذف صفر از 
پول ملی مطرح شــد و حتی قرار بود واحد 
پولی ایــران از ریــال به »پارســی« تغییر 
کند. احمدی نــژاد در پیام نوروزی ســال 
۸۷ از طــرح خویــش، به نام اصــلاح نظام 
ارزش گذاری پول ملی سخن گفت و حذف 
صفرهای پول ملی را به طور جدی وارد کار 
دولت کرد. حتی در ۱۹ تیر ۹۰ نیز این مهم 
در هیات دولت تصویب شــد ولی پس از آن 

این مساله پیگیری نشد.
در دوره روحانی و خصوصا در چهار ســال 
دوم او نیز این بحث دوباره به راه افتاد. هیات 
دولت نیز در مرداد ۱۳۹۸ لایحه پیشنهادی 
بانک مرکزی مبنی بر تغییر واحد پول ملی 
از ریال بــه تومان و حذف ۴ صفــر اضافه را 
تصویب کرد. در میانه اردیبهشــت ۹۹ نیز 
کلیات لایحه حذف ۴ از پول ملی را مجلس 
تصپیب کرد و این مصوبه به شورای نگهبان 
رفت. با این حال اجــرای آن به تعویق افتاد. 
گفتنی اســت عبدالناصر همتی که تا اواخر 
سال گذشــته وزیر اقتصاد دولت پزشکیان 
بود، در ســال ۹۸ رییس کل بانک مرکزی 

دولت روحانی هم بود.
در دوره سه ســاله فعالیت دولت سیزدهم 
ابراهیم رییســی این بحث به حاشیه رفت و 
به نظر می رســید دیگر طرح نشود حالا اما 

رییسمان بانک مرکزی خبر داده این طرح 
امسال اجرایی خ اهد شد.

افق روشنی برای مهار تورم
 وجود ندارد 

وحید شــقاقی، کارشــناس اقتصاد کلان 
درباره حذف چهــار صفر از پــول ملی که 
رییــس کل بانک مرکزی وعــده آن را داده 
به خبرآنلاین گفت: »به نظرم فعلا شــرایط 
مناســب و زمینه کافی برای حذف صفرها 
مهیا نشــده اســت چرا که افق روشن برای 
مهار تــورم وجود ندارد. تا زمانی که ریشــه 
های تورمی خشــکانده نشــوند بالاخص 
ناترازی هــای اقتصاد کلان مهار نشــوند، 
حذف صفر اثــرات مثبت نخواهد داشــت 
بالعکس حتی می تواند به تشدید انتظارات 
تورمی و تحمیل بــار تورمــی البته اندک 
نیز منجر شود. «مشــاور دبیرخانه مجمع 

تشــخیص مصلحت نظام بــه تجارب دیگر 
کشــورها اشــاره کرد و ادامه داد: » معمولا 
تجربه جهانی از حذف صفرها نشان می دهد 
کشــورهایی که این سیاســت را اجرا کرده 
اند، زمانی بوده یک شــوک تورمی شدید به 
اقتصادشان وارد شــده و سپس تلاش کرده 
اند ریشــه های آن را از بین ببرند. بنابراین 
وقتی اقتصاد به یک ثبات نســبی رسیده و 
ریشــه تورمی هم دیگر وجود ندارد، سپس 
تصمیم گرفته اند برای سهولت محاوره ای 
و محاسباتی و حسابداری، صفرها را از واحد 

پول حذف کنند.«
عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی افزود: 
» این درحالی است که در اقتصاد ایران هنوز 
اقدام عملی جهت مهار ریشــه های تورمی 
صورت نگرفته و حتی تشدید ناترازی های 
اقتصاد کلان خــود می تواند شــوک های 
تورمی شــدیدتری تحمیل کند. لذا حذف 

صفرها به جای اثرات مثبت، خود می تواند 
اثرات منفی همچــون انتظارات تورمی و بار 
تورمی اندک بویژه در اقلام ارزان بازار ایجاد 
کند. «وی بــا بیان اینکه اجرای سیاســت 
درست باید در زمان درست و به موقع اتخاذ 
شــود در غیراین صورت می توانــد تبعات 
منفی ببار بیاورد، تاکید کرد: » در شــرایط 
فعلی  و تــا زمانی که اقتصــاد کلان به یک 
وضعیت با ثبات دســت پیــدا نکند، حذف 
صفرها کمکی به روند اقتصاد ایران نخواهد 
داشــت بلکه بالعکس می تواند حتی تبعات 
منفی داشــته باشــد.با توجه هزینه اجرای 
حذف یک صفر با چند صفر تفاوت ندارد لذا 

در شرایط فعلی توصیه نمی شود.«

اقدامی نمایشی و بی ثمر
از طرف دیگر محمد تقــی فیاضی، در این 
باره به خبرآنلاین گفته بود: »نظر تئوریک 

ثابت نشــده که حذف صفر از پول ملی یک 
کشــور می تواند به کنترل تورم کمک کند. 
رفع تورم به راهکار پولــی نیاز دارد و چنین 
اقداماتی نتیجه بخش نخواهد بود. حتی من 
فکر می کنم چون این کار یک هزینه به نظام 
پولی تحمیل می کند تا اندازه ای این هزینه 

به افزایش تورم منجر شود. «
 وی درباره زمان این اقدام هم معتقد اســت 
زمان فعلــی چون تورم کشــور بیش از ۳۰ 
درصد است، زمان مناســبی برای این اقدام 
نیست و بهتر اســت اگر بر اجرای این اقدام 
پافشاری دارند بهتر اســت آن را در موقعی 

انجام دهند که تورم تک رقمی شده است.
فیاضی اقداماتی از این دســت را نمایشــی 
خواهند و توضیح داد:  »هنگامی که کشــور 
با تورم بالا دســت و پنجه نــرم می کند این 
اقدامات به ســرعت بی ثمر می شوند و پس 
از چند ســال اگر تورم همچنــان ۴۰ تا ۵۰ 
درصد باشد، باز هم چنان از ارزش پول ملی 
کاسته می شود که دوباره با شرایطی مشابه 

امروز مواجه شویم.«
به نظر می رســد طرحی که از ســال ۹۸ به 
تصویب رســیده حالا به ســمت اجرا شدن 
می رود. با اینکه اقدام مذکور از نظر حقوقی 
مانعی نــدارد ولی اغلب کارشناســان فکر 
می کنند در شرایط فعلی این اقدام نمایشی 
خواهد بود و به نتیجه چندانی دســت پیدا 
نکند. بررسی ها نشان می دهد این اقدام تنها 
در اقتصادهایی توانســته نتیجه مثبتی در 
پی داشته باشــد )آلمان غربی و ترکیه(  که 

پیش از آن، تورم را کنترل کرده باشند.
در حــال حاضر بانــک جهانــی و صندوق 
بین المللی پــول پیش بینــی کرده اند اگر 
وضعیت کلی تغییر نکند، تورم تا پایان سال 
جاری نه تنها کم نشــود بلکــه دوباره وارد 
کانال ۴۰ تــا ۵۰ درصدی خواهد شــد. هر 
چند توافق احتمالــی می تواند این وضعیت 

را دستخوش تغییرات جدی کند.

عایدی سرمایه در ۱۹۰ کشور جهان پایه مالیاتی دارد

ماجرای اعتراض مردم اسلام آباد غرب به  صادق چه بود؟

وشی نمی کند کارنامه مسکن ملی و تایید عملکرد وزیری که وعده فر
خریــدار  روز گذشــته فیلمــی از 
اعتــراض مردم نجیب اســلام آباد غرب 
درخصــوص مســکن ملی بــه فرزانــه 
صادق وزیر راه و شهرســازی در فضای 
مجازی منتشر شــد؛ فیلمی که هرچند 
بلافاصلــه از ســوی رســانه های منتقد 
دولت بازنشــر شــد، اما مهر تاییدی بر 
عملکرد وزیری اســت که وعده فروشی 

نمی کند.
 در ایــن فیلم خانمی از فــروش طلاهایش 
برای تامین ۴۰ میلیــون تومان ودیعه اولیه 
دریافت مسکن ملی می گوید؛ خانم دیگری 
از زمین های بدون زیرســاختی گلایه مند 

است که پاتوق معتادین شده است و ….
در این زمینه نسرین وزیری مشاور وزیر راه و 
شهرسازی به ایرنا گفت: این ها دقیقا همان 
دلایلی اســت که وزیر راه و شهرسازی، به 
استناد آنها ســامانه ثبت نام مسکن نهضت 
ملی را بسته اســت تا وعده فروشی نکند و 
بدون تامیــن زمین به مردم قــول اعطای 

زمین و خانه ندهد.
وی افزود: در شــرایطی که فقــط تقاضای 
۴۰۰ هزارنفــر از ثبت نام کننــدگان واجد 
شــرایط، به وام بانکی وصل شده و تقاضای 
۴۰۰ هزار نفر دیگــر در انتظار تامین منابع 
مالــی از ســوی بانک هاســت و نزدیک به 
چهار میلیون نفر هم در انتظار هســتند، باز 
کردن سامانه ثبت نام مســکن، جز مطول 
کردن صف انتظــار و امید واهی به مردم چه 

فایده ای دارد؟
 آن هم در شــرایطی که وزارتخانه های نفت 
و نیرو توان تامین گاز و آب و برق واحدهای 
جدیــد را ندارنــد و حداقل زیرســاخت ها 

فراهم نیست.
برپایه این گزارش، »توقف ســاخت مسکن 
حمایتی در دوره وزارت صــادق«، از جمله 
ادعاهــای منتقدان در ماه هــای اخیر بوده 

اســت؛ این در حالی اســت که وزیــر راه و 
شهرسازی در سفرهای اســتانی مختلف، 
هم برای ســاخت مســکن ملی کلنگ زنی 
کرد )مثلا در جزیره بوموســی(، هم از روند 
پیشرفت آن بازدید کرده و بر ضرورت ایجاد 
امکانات روبنایی در حین ســاخت مسکن 
تاکید کرد )مثلا در سیستان و بلوچستان(، 
هم واحدهای ســاخته شــده را افتتاح کرد 
)مثلا در جنوب تهــران( و هم کلید واحدها 
را به مالکان تحویل داد )مثلا در خراســان 

شمالی و جنوبی(.
راه  وزیــر  مشــاور  زمینــه  ایــن  در 
خاطرنشــان کرد: وقتــی عملکــرد وزیر 
نشــان داد ساخت مســکن  های حمایتی 
متوقف نشــده اســت، اعتراض به وی از 
منظر دیگری مطرح شــد؛ این بار به دلیل 
»بسته بودن ســامانه ثبت نام نهضت ملی 

مسکن«.
وزیری یادآور شــد: نکتــه تعجب برانگیز 
ماجرا در ایــن اعتراض، آنجاســت که این 
ســامانه از زمان وزیر پیشــین و در دولت 

شهید رئیسی بسته شده است.
وی ادامــه داد: فرزانــه صــادق و معــاون 
مســکن او بارها و بارها علت این مساله را در 
کمیسیون های تخصصی، نشست با مجامع 
نمایندگان اســتانی، صداوســیما و دیگر 
رسانه های کشــور تشــریح کردند که »از 
میان حدود یک میلیــون و ۱۰۰ هزارنفری 
که در این ســامانه برای مســکن ثبت نام 
کرده اند، فقــط ۴۰۰ هزار نفر به سیســتم 
تســهیلات بانکی متصل شــده اند و منابع 
مالی مکفــی برای دیگــر متقاضیان تامین 

نشده است.
وزیری تصریح کرد: از این رو ثبت نام مجدد 
از مــردم، فقط صف متقاضیــان را بلندتر و 
حجم مطالبات بی پاسخ و نارضایتی عمومی 
را افزایــش می دهــد«؛ نارضایتــی ای که 

متوجه ســرمایه اجتماعی کلیت حاکمیت 
است و دولت ســیزدهم و وزیر سابق نیز به 

همین دلیل این سامانه را بستند.

گذری بر مراحل مختلف ثبت نام 
عمومی سامانه نهضت ملی مسکن

برپایــه این گــزارش، »ســامانه ثبت نام 
نهضــت ملی مســکن« اخیرا بــه عنوان 
یکی از محورهــای اســتیضاح وزیر راه و 
شهرسازی مطرح شده اســت؛ سامانه  ای 
که اســتیضاح کنندگان می  گویند فرزانه 
صادق آن را بســته اســت، اما بررسی ها 
حاکیســت از زمان مهرداد بذرپاش وزیر 
سابق راه و شهرســازی این سامانه بسته 
بوده و ربطی به این دولــت و وزیر کنونی 

ندارد.
برپایه گزارش های ایــن وزارتخانه، ثبت 
نام متقاضیان مســکن ملی از دی ماه سال 
۱۳۹۸ آغاز و در هشــت مرحله ثبت نام از 
متقاضیان انجام شد که مرحله هشتم ثبت 
نام در تاریخ ۱۵ شــهریورماه ۱۴۰۱ و در 
دوران وزارت مرحوم رستم قاسمی بوده و 
از آن زمان تا کنون بــه دلیل کمبود زمین 
آماده ســازی شده برای ســاخت مسکن، 
ثبت نــام عمومــی متوقف شــده و فقط 
در برخی شــهرهای کوچــک ادامه یافته 

اســت.این در حالی اســت که بیشترین 
ثبت نام مربوط به مرحله ششــم و از تاریخ 
۱۸ مرداد ۱۴۰۰ و در دوره وزارت مرحوم 
رستم قاسمی آغاز شد که در این فاز امکان 
ثبت نــام در بیش از یک هزار شــهر فراهم 

شد.
در آن مقطع با صدور بخشــنامه ای از سوی 
وزیر وقت، دو شــرط مهم یعنی »داشــتن 
پروانه ساخت« برای زمین های واگذاری و 
»تأهل« برای متقاضیان حذف شد. همین 
موضوع باعث شد تا استقبال بی سابقه ای از 
این مرحله انجام شود و حدود چهار میلیون 

نفر ثبت نام کنند.
با ایــن حــال، زمین هایی که فاقــد پروانه 
ســاخت بودند، بعدها در دریافت تسهیلات 
بانکی با مشــکلات جدی مواجه شــدند و 
برخی از این پروژه ها هنوز هم موفق به اخذ 

وام نشده اند.
همچنین، فازهای هفتم و هشــتم ثبت نام 
به ترتیــب در تاریخ های ۱۵ تیــر ۱۴۰۱ و 
۱۵ شهریور ۱۴۰۱ انجام شــد که در کمتر 
از ۳۰۰ شهر )تقریباً ۲ تا سه شهر کوچک در 
هر شهرستان( امکان ثبت نام فراهم بود که 
در مجموع، در این دو فــاز حدود ۶۵۰ هزار 

نفر ثبت نام کردند.
دلیل اصلــی این محدودیت، عــدم امکان 
تامیــن زمیــن، چالش های تأمیــن آب، 
خدمات زیربنایی، آماده سازی و همچنین 
عدم اعطای تســهیلات بانکی عنوان شده 

است.
از شــهریور ۱۴۰۱ به بعد بــه دلیل کمبود 
زمین و وجــود متقاضیان در صــف انتظار، 
ثبت نام سراســری جدیدی انجام نشــده 

است.
بر این اســاس، از ابتدای طرح های مسکن 
ملی تاکنون، حــدود ۶ میلیون و ۷۰۰ هزار 
خانوار متقاضی ثبت نــام کرده اند. اما پس 

از پالایــش، فقط یک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
نفر واجد چهار شــرط قانونی برای دریافت 
مسکن شناخته شدند. از میان این افراد نیز، 
حدود ۸۴۰ هزار متقاضــی “موثر” )افرادی 
که حداقل ۴۰ میلیون تومــان آورده اولیه 
پرداخت کرده اند، یا تحت پوشش نهادهایی 
چون کمیته امداد، بهزیســتی و بسیجیان 
معسر هستند( شناســایی شده اند که برای 
 TEM آن هــا زمین یا پــروژه در ســامانه

تخصیص یافته است.
به عبارتــی، با گذشــت بیش از پنج ســال 
از اجرای طرح اقــدام ملــی و نهضت ملی 
مسکن، سیســتم بانکی کشــور فقط برای 
حدود ۴۵۴ هزار واحد قرارداد تســهیلاتی 
منعقــد کرده کــه از این میــزان، ۹۱ هزار 
قــرارداد در هشــت ماهه ابتدایــی دولت 

چهاردهم نهایی شده است.
در شرایطی که آماده ســازی زمین مناسب 
برای ســاخت مسکن شــامل ایجاد معابر، 
تأمین زیرســاخت هایی چــون آب، برق، 
گاز، فضاهای عمومی )مدرســه، مســجد، 
کلانتری، مرکز بهداشت، فضای سبز و…( 
می شــود، هزینه ای افزون بر ۶۰۰ میلیون 
تومان برای هر واحد برآورد شــده اســت. 
همچنیــن حــدود ۶۵۰ میلیــون تومان 
تســهیلات بانکی نیز برای هر واحد در نظر 

گرفته شده است.
بنابراین، برای ۸۴۰ هــزار واحد تعهد ایجاد 
شــده، در مجموع حدود یک هــزار همت 

منابع دولتی مورد نیاز است.
در حــال حاضر نیز معاونت های مســکن و 
ساختمان، و شهرســازی و معماری وزارت 
راه و شهرســازی با بازنگری در شیوه تأمین 
اراضی، از همه ادارات کل راه و شهرســازی 
اســتان ها خواســته اند تــا زمین هــای 
آماده سازی شده با ظرفیت های موردنیاز را 

شناسایی و معرفی کنند.
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 آل اسحاق: مسیر خروج ایران از انزوا باز شد
سیگنال پالرمو به اقتصاد ایران و بازار ارز 

رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق با اشــاره به تاثیر تصویب 
کنوانسیون پالرمو می گوید: بازار ارز به بازار تجارت وصل است، بنابراین 
اگر همکاری های بین المللی و منطقه ای رشــد کند، شرایط درآمدی و 

ارزی کشور متفاوت می شود.
سرانجام پس از کش وقوس های بسیار، کنوانســیون پالرمو در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تصویب شد؛ اتفاقی که به باور فعالان اقتصادی، 
می تواند بســیاری از ابهامات موجود در همکاری های اقتصادی میان 

ایران و سایر کشورها را رفع کند.
۱۱ دی ۱۴۰۳ موافقت رهبر معظم انقلاب اســلامی با بررســی مجدد 
الحاق ایران به »کنوانسیون ســازمان ملل متحد برای مبارزه با جرایم 
ســازمان یافته فراملی )پالرمو(« و »کنوانســیون مقابله با تامین مالی 
تروریســم )CFT(« اعلام شــد؛ پس از آن این دو لایحه در کمیسیون 
ویژه ای در مجمع مورد بررســی قرار گرفت که اواخر اسفندماه پارسال 
مجمع از تایید این دو لایحه خبر داد تــا تصمیم گیری نهایی در صحن 
مجمع انجام شــود.الحاق ایران به این دو کنوانســیون تنها مانع برای 
پیوســتن کشــورمان به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( است و به این 
ترتیب با رفع این مشکل، ایران می تواند به زودی از »لیست سیاه« این 
گروه که توصیه هــای آن برای مقابله با جرایم مالــی اعم از تامین مالی 

تروریسم و پولشویی است، خارج شود.
اکنون با تصویــب یکی از این لوایح، باید منتظــر ماند تا تصمیم مجمع 
درباره لایحه دوم یعنی ســی اف تی نیز نهایی شــود تا موانع از مســیر 

عضویت ایران در گروه ویژه اقدام مالی برداشته شود.
واقعیت این اســت که از ســال ۲۰۰۹ میلادی که اقدامات اولیه ایران 
برای پیوســتن به گروه ویژه اقــدام مالی )FATF( آغاز شــد، اقتصاد 
ایران ۱۶ سال پرتلاطم را پشت ســر گذاشته است و حتی در اوج اعمال 
تحریم های نفتی و بانکی به دلیل نپیوســتن به ایــن گروه هزینه های 

بالایی را در مراودات مالی، بانکی و بازرگانی پرداخته است.
ایران از سال ۲۰۰۷ میلادی در فهرست سیاه گروه ویژه اقدام مالی قرار 
گرفت و از سال ۲۰۰۹ به طور رســمی در بیانیه های آن اعلام و مقررات 
اقدام های متقابل علیه تهران وضع شد تا کشــورها در مراودات مالی و 

بانکی با ایران احتیاط کنند.

ابهامات روابط اقتصادی و تجاری را باید رفع کنیم
یحیی آل اســحاق، رییس اتاق مشــترک ایران و عراق در گفت وگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین با اشاره به تاثیر تصویب کنوانسیون پالرمو روی 
اقتصاد ایران، می گوید: مدت مدیدی است که این موضوع مطرح است 
که کنوانسیون پالرمو اگر تصویب شــود، در همکاری های کشورهایی 

که می خواهند با ما همکاری کنند، نقش خواهد داشت.

وی می افزاید: به خصوص در رابطه با کشورهای همسایه که می خواهند 
با ما کارهای بلندمدت داشته باشــند و نگرانی آن ها این بود که اگر با ما 
کار کنند، امکان دارد از این جانــب تحت تحریم یا تهدید و برخورد قرار 

گیرند و بر همین اساس، تحفظ داشتند.
آل اســحاق به روابط اقتصادی ایــران و عراق اشــاره می کند و متذکر 
می شود: ما در حال حاضر با عراق، رابطه تجاری نسبتا خوبی داریم. ۱۲ 
میلیارد دلار صادرات به عراق داریم و یک بخشــی هم واردات از عراق 

صورت می گیرد. این ها در رابطه با تجارت های کوتاه مدت است.
رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایــران و عراق عنــوان می کند: تمام 
اصرار ما با عراقی ها در این اســت که ســرمایه گذاری های مشــترک 
داشته باشیم. هم عراقی ها دنبال این هســتند که سرمایه گذاری های 
بلندمدت داشته باشند و هم ما و به عبارتی، توازن در تجارت ما با عراق 

با سرمایه گذاری بلندمدت اتفاق بیفتد.
آل اســحاق ادامه می دهد: منتها چه عراقی ها بخواهنــد ایران بیایند 
ســرمایه گذاری کنند و چه ما بخواهیم سرمایه گذاری کنیم، یک سری 
ابهاماتی وجود دارد. برای مثال اگر عراقی ها بخواهند ســرمایه گذاری 

کنند و ایران و عراق شریک شوند، ممکن است تحت تهدید قرار گیرند.
وی یادآور می شود: ســرمایه گذاری های بلندمدت هم زمان بر است و 
وقتی یک کار مشــترک در بخش تولید انجام می شود، ۳، ۴ سال دیگر 
باید از آن جا محصول بردارند. سرمایه گذاران باید فکرشان راحت باشد 
از این که مبادا با تهدیــدی برخورد کنند. بر این اســاس، یک تحفظی 
در این رابطه دارند.رییس اتاق مشــترک ایران و عراق تصریح می کند: 
ما با وجود تمام تلاشــی که داریم می کنیم که در عراق واحد تاســیس 
کنیم و عراقی ها هم به ایــن موضوع علاقه مند هســتند، اما می بینیم 
ایرانی ها تحت عنوان یک شرکت خارجی دیگر در آن جا سرمایه گذاری 
می کنند. این اتفاق خوبی نیست. این در حالی است که ما می توانیم به 

صورت مستقیم وارد شویم.

در حوزه بریکس هم مشکل داریم
آل اســحاق در ادامه می گوید: پالرمو و ســی اف تی مدت مدیدی است 
که در مجمع تشــخیص مصلحت مطرح اســت و موافقان و مخالفان 
تاکنون به صورت جد بحــث کردند و عوامل مختلف را مورد بررســی 
قرار دادند و خوشبختانه به نتیجه ای رسیده اند که به صورت مشروط یا 

غیرمشروط با این موضوع موافقت کنند.
وی تاکیــد می کند: ما امیدوار هســتیم که تصویــب پالرمو باعث رفع 
ابهامات در همکاری هــای اقتصادی و تجاری با کشــورهای دیگر دنیا 

شود.
رییس اتاق بازرگانی ایران و عراق عنوان می کنــد: فقط موضوع عراق 
نیست. برای مثال، در رابطه با بریکس ما می خواهیم با ۱۱ کشور معامله 
کنیم. در زمان شهید رییسی توافق کلی صورت گرفت و ما عضو بریکس 
شدیم، اما نکته این جاست که در عملیات های بلندمدت باید یک سری 
ابهامات رفع شود. در دوره کوتاه مدت شاید بشود یک سری ارتباطات را 

با یکدیگر داشته باشیم، اما در بلندمدت باید ابهام رفع شود.
آل اســحاق می افزاید: فقط موضوع عراق نیست. برای مثال، در رابطه با 
بریکس ما می خواهیم با ۱۱ کشور معامله کنیم. در زمان شهید رییسی 
توافق کلی صورت گرفت و ما عضو بریکس شــدیم، اما نکته این جاست 

که در عملیات های بلندمدت باید یک سری ابهامات رفع شود.
وی ادامه می دهد: در دوره کوتاه مدت شــاید بشود یک سری ارتباطات 
را با یکدیگر داشته باشیم، اما در بلندمدت باید ابهام رفع شود. ابهاماتی 

که وجود دارد باید با مصوباتی چون تصویب طرح پالرمو مرتفع کنند.
رییس اتاق مشــترک ایران و عراق در ادامه با اشــاره بــه این که تاثیر 
تصویب کنوانســیون پالرمو روی بازار ارز چیست؟ می گوید: بازار ارز به 
بازار تجارت وصل است. یعنی اگر همکاری های بین المللی و منطقه ای 
رشد کند، شــرایط درآمدی و ارزی کشــور متفاوت می شود. عبارتی، 
وقتی فعالیت های اقتصــادی و تجاری بهبود پیدا کنــد، در نرخ ارز اثر 

می گذارد. البته این گونه نیست که به سرعت نرخ ارز پایین آید.
آل اسحاق عنوان می کند: نرخ ارز تابع عوامل مهم تری است و این گونه 

نیست حالا طرح پالرمو تصویب شده، فوری نرخ ارز پایین می آید.

توسعه

عضو هیئت نمایندگان تهران گفت: با اجرایی شــدن 
مســیر آبی در بنادر، نه حادثه ای مشــابه حادثه بندر 
شــهید رجایی اتفاق می افتد و نه کالا رسوب می کند و 

کارگاه های تولیدی متضرر می شوند.
محمدرضا نجفی منش عضو هیئــت نمایندگان اتاق 
تهران در رابطه با علل و عوامل مؤثر در طولانی شدن 
روند ترخیص کالاها در گمــرکات و بنادر، اظهار کرد: 
این مشکلات به صورت مستقیم ارتباطی به گمرکات 

نــدارد بلکه ســازمان ها و نهادهایــی که با 
گمرک فعالیت می کنند در این زمینه نقش 
دارند که هر کدام به این پروسه زمان اضافه 

می کنند.
وی عنــوان کــرد: بــرای نمونه ســازمان 
اســتاندارد و بانک مرکزی در این پروســه 
نقش دارند. چند ســال پیش پیشنهادی به 

گمرک دادیم و امیدوار به عملیاتی شدن آن هستیم و 

آن، ایجاد مسیر آبی است یعنی کالا زمانی که 
به گمرک می رســد فقط با یک نمونه گیری، 
به دست مصرف کننده برســد و بعد مراحل 
رســیدگی و مباحث مربوط به ارز و… انجام 

شود.
عضو هیئــت نمایندگان اتــاق تهران خاطر 
نشان کرد: با اجرایی شــدن این پیشنهاد نه 
بار در بنــدر باقی می ماند و نه حادثه ای مشــابه حادثه 

گمرک شــهید رجایی اتفاق می افتد و نه کالا رســوب 
می کند و کارگاه هــای تولیدی در این راســتا متضرر 

می شوند.
نجفی منش تصریح کرد: بهبود شــرایط یک کار 
کارشناسی بسیار دقیق می طلبد و ما باید مبنای 
اعتماد سازی را تقویت کرده و به بخش خصوصی 
اعتمــاد کنیم تا کارهــا در زمان کمتــری انجام 

شود.

بنادر

خریدار  با وجود رشــد جمعیت کشــور 
در دو دهه گذشــته، آمارها نشان می دهد 
که تنهــا جمعیت فعال اقتصــادی افزایش 
۳.۷ میلیون نفری داشــته و نرخ مشارکت 
اقتصــادی نیز در همین مــدت ۵.۴ درصد 
عقب رفته اســت؛ در چنین شــرایطی این 
پرســش مطرح می شود که رشــد شدید 
شهرنشــینی چه تاثیری بر بازار اشــتغال 

کشور داشته است؟
 بررســی های مرکــز آمار ایــران حکایت 
از آن دارد کــه نــرخ مشــارکت اقتصادی 
در بازه زمانــی ۱۳۸۴ تــا ۱۴۰۲ برابر ۵.۴ 
درصد کاهــش یافته اســت؛ ، درحالی که 
شهرنشــینی شــدید و کاهــش جمعیت 
روستایی، ساختار اشتغال را دگرگون کرده 
است و این سوال ایجاد می شود که آیا بهبود 
نرخ بیکاری در این دوره ناشی از ایجاد شغل 

بوده یا خروج نیروی کار از چرخه اقتصاد؟
بر اســاس گزارش منتشر شــده مرکز آمار 
ایران از وضعیت سکونت نیروی کار از سال 
۱۳۸۴ تا ســال ۱۴۰۲ به تفکیک سال ها و 
محل سکونت در شهر و روستا قابل مقایسه 

و بررسی است.
آمارهای منتشــر شــده در همین گزارش 
نشان می دهد که میزان جمعیت ۱۵ ساله و 
بیشتر کشور در سال ۱۴۰۲ به ۶۴ میلیون و 
۵۵۱ هزار و ۸۵۲ نفر می رسد که این رقم در 
سال ۱۳۸۴، ۴۹ میلیون و ۵۲۷ هزار و ۳۴۰ 
نفر بود؛ ارقامی که نشان می دهد مهاجرت 
به شــهرها و کاهش نیروی کار روســتایی 
ممکن است بر بخش کشــاورزی و مشاغل 

سنتی تاثیر منفی گذاشته باشد.
از میان این جمعیت ۱۵ سال و بالاتر کشور، 
در ســال ۱۳۸۴، ۳۴ میلیون و ۳۷۰ هزار و 
۵۳۵ نفر در مناطق شــهری و ۱۵ میلیون 
و ۱۵۶ هزار و ۸۰۴ نفر در مناطق روستایی 
زندگی مــی کردند در حالی که آمار ســال 
۱۴۰۲ نشــان می دهد، ۵۰ میلیون و ۱۰۴ 
هزار و ۵۸۳ نفر در شــهرها ســاکن بوده اند 
و ۱۴ میلیــون و ۴۴۷ هــزار و ۲۷۰ نفر در 
مناطق روســتایی یعنی اینکــه در این بازه 

زمانی شهرنشینی تشدید شده است.
جمعیت ۱۵ ساله و بیشــتر از که جمعیت 
در سن اشــتغال را نشــان می دهد از ۴۹.۵ 

میلیون نفر در سال ۱۳۸۴ به ۶۴.۵ میلیون 
نفر ۱۴۰۲ رســیده است که رشــد ۳۰.۳ 
درصد را نشــان می دهــد, در همین حال 
جمعیت شــهری نیــز ۴۵.۸ درصد رشــد 
داشته )از ۳۴.۴ میلیون به ۵۰.۱ میلیون(، 
درحالی که جمعیت روســتایی ۴.۷ درصد 
کاهش یافتــه اســت )از ۱۵.۲ بــه ۱۴.۴ 
میلیون( که باید متوجه بود که مهاجرت به 
شهرها و کاهش نیروی کار روستایی ممکن 
است بر بخش کشــاورزی و مشاغل سنتی 

تاثیر منفی گذاشته باشد.
بر همین اســاس نرخ مشــارکت اقتصادی 
جمعیت ۱۵ ســاله و بیشتر در سال ۱۳۸۴، 
برابــر ۴۶.۷ درصد و در ســال ۱۴۰۲ برابر، 
۴۱.۳ درصد ثبت شــده اســت ایــن ارقام 
برای جامعه شــهری به ترتیب ۴۴.۷ درصد 
و ۴۰.۸ درصد و برای جامعه روســتایی به 
ترتیب ۵۱.۴ درصد و ۴۲.۹ درصد اســت. 
بنابراین خروج از روســتاها ســبب شده تا 
نــرخ مشــارکت اقتصــادی در این بخش 
به شــدت کاهش یابد و افت ۸.۳ درصدی 
را تجربه کند در حالی کــه در همین دوره 
نرخ مشارکت اقتصادی در شهرها فقط ۳.۹ 

درصد تنزل داشته است.

البته ممکن است این کاهش نرخ مشارکت 
اقتصادی به دلایل دیگــری چون افزایش 
تحصیلات، پدیده »دلسردی از جستجوی 
کار« یا گســترش اقتصاد غیررســمی نیز 

مرتبط باشد.

افزایش جمعیت شهری یا مهاجرت 
روستاییان

جمعیت فعال ۱۵ ســاله و بیشتر کشور در 
ســال ۱۳۸۴ به ۲۲ میلیــون و ۹۴۹ هزار و 
۲۵۸ نفر و جمعیت غیر فعال در همین سال 
به ۲۶ میلیون و ۱۵۷ هــزار و ۴۰۹ نفر می 
رسید در حالی که این ارقام در سال ۱۴۰۲ 
برای جمعیت فعال ۲۶ میلیون و ۶۳۸ هزار 
و ۳۰۰ نفر و جمعیت غیر فعال ۳۷ میلیون و 

۹۱۳ هزار و ۵۵۲ نفر است.
بررســی همین آمار نشــان مــی دهد که 
جمعیت فعال جامعه شهری کشور در سال 
۱۳۸۴ به ۱۵ میلیــون و ۲۲۷ هزار و ۳۴۲ و 
جمعیت غیر فعال شــهری به ۱۸ میلیون و 
۸۴۶ هزار و ۲۵۷ نفر می رســد، این آمار در 
ســال ۱۴۰۲ برای جمعیت فعال شهری به 
۲۰ میلیون و ۴۴۱ هــزار و ۹۱۰ نفر و برای 
جمعیت غیــر فعال به ۲۹ میلیــون و ۶۶۲ 

هزار و ۶۷۳ نفر ثبت شده است.
بررســی آمار جامعه روســتایی در ســال 
۱۳۸۴، نشــان مــی دهد در همین ســال 
جمعیت فعال به هفت میلیون و ۷۲۱ هزار 
و ۹۱۶ نفر و غیر فعال به هفت میلیون و ۲۹۳ 
هزار و ۱۵۲ نفر می رســید در حالی که در 
ســال ۱۴۰۲، ۶ میلیون و ۱۹۶ هزار و ۳۹۰ 
نفر در گروه جمعیت فعال و هشت میلیون 
و ۲۵۰ هزار و ۸۷۹ نفر در جمعیت غیرفعال 

قرار دارند.
کاهش شــدید نرخ بیکاری روســتایی از 
۷.۲ درصد بــه ۵.۸ درصد طی ۱۸ ســال با 
وجود افزایش نزدیک بــه ۱۵ میلیون نفری 
جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر کشور، به احتمال 
زیاد با کاهش فشار عرضه نیروی کار به تبع 
کاهش جمعیت روســتایی، مــی تواند رخ 

داده باشد.
نسبت اشــتغال ثبت شــده برای جمعیت 
۱۵ ساله و بیشتر در ســال ۱۳۸۴ به ۴۱.۳ 
درصــد، در جامعه شــهری بــه ۳۸.۵ و در 
جامعه روســتایی به ۴۷.۷ درصد می رسید 
در حالی که این ارقام برای ســال ۱۴۰۲ در 
مجموع ۳۷.۹ درصد، برای جامعه شــهری 

۳۷.۲ و روستایی ۴۰.۴ درصد است.

مقایسه وضعیت اشتغال در شهر
 و روستا

آمارها نشان می دهد که جمعیت ۱۵ ساله 
و بیشتر شاغل کشور در ســال ۱۳۸۴، ۲۰ 
میلیون و ۲۹۰ هزار و ۴۴۸ نفــر بود که در 
ســال ۱۴۰۲ به ۲۴ میلیــون و ۴۹۰ هزار و 
۱۸۲ نفر رســیده اســت، همین آمار برای 
جامعه شهری در سال ۱۳۸۴، ۱۳ میلیون و 
۱۲۷ هزار و ۹۱۱ نفر و برای روستایی هفت 
میلیــون و ۱۶۲ هزار و ۵۳۸ نفــر بود اما در 
سال ۱۴۰۲ در جامعه شهری به ۱۸ میلیون 
و ۶۵۵ هــزار و ۵۵۸ نفــر و روســتایی پنج 
میلیون و ۸۳۴ هزار و ۶۲۴ نفر رسیده است.

نرخ بیکاری کشور در سال ۱۳۸۴ برابر ۱۱.۶ 
درصد و جمعیت بیکار ۱۵ ساله و بالاتر به ۲ 
میلیون و ۶۵۸ هزار و ۸۱۰ نفر می رسید که 
این ارقام برای ســال ۱۴۰۲ در نرخ بیکاری 
۸.۱ درصد و به جمعیــت ۲ میلیون و ۱۴۸ 
هزار و ۱۱۹ نفر جمعیت بیکار ختم شــده 
است.جمعیت شــاغل در این بازه ۱۸ ساله، 
۲۰.۷ درصد رشد داشته )از ۲۰.۳ به ۲۴.۵ 
میلیــون(، اما این رشــد کمتــر از افزایش 
جمعیت بوده اســت، نرخ بیکاری از ۱۱.۶ 
درصد به ۸.۱ درصد بهبود یافته، اما کاهش 
جمعیت فعــال ممکن اســت در این بهبود 

موثر باشد.
بر اساس همین آمار، نرخ بیکاری جمعیت 
شهری در ســال ۱۳۸۴، به ۱۳.۸ درصد با 
جمعیت بیکار ۲ میلیــون و ۹۹ هزار و ۴۳۱ 
نفر و در سال ۱۴۰۲ به ۸.۷ درصد و جمعیت 
بیکار به یک میلیون و ۷۸۶ هزار و ۳۵۲ نفر 

می رسید.
نرخ بیکاری بــرای جمعیت روســتایی در 
سال ۱۳۸۴، ۷.۲ و جمعیت بیکار ۱۵ ساله و 
بالاتر ۵۵۹ هزار و ۳۷۸ نفر بود که این ارقام 
در سال ۱۴۰۲ به ۵.۸ درصد نرخ بیکاری و 

۳۶۱ هزار و ۷۶۶ نفر بیکار رسید.
سهم اشــتغال روســتایی از کل اشتغال از 
۳۵.۳ درصــد در ۱۳۸۴ بــه ۲۳.۸ درصد 
در۱۴۰۲ کاهــش یافته اســت، این تغییر 
نزولی نشــان می دهد وابســتگی اقتصاد 
بــه شــهرها افزایــش یافتــه که نیــاز به 
سیاست های اشتغالزایی متناسب با اقتصاد 

شهری را پررنگ می کند.

خریدار  رئیس ســازمان توسعه تجارت با 
اشاره به اجرایی شدن موافقت نامه تجارت 
آزاد ایران و اتحادیه اوراســیا از روز گذشته 
گفت پیش بینی می شــود حجــم تجارت 
دوطرفه با پنج کشــور عضو بــه حداقل ۱۰ 

میلیارد دلار برسد.
 با آغاز اجرای توافقنامــه تجارت آزاد ایران 
با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، در میز اقتصاد 
شــبکه خبر با حضور محمدعلــی دهقان 
دهنوی )رئیس ســازمان توسعه تجارت(، 
محمــد لاهوتــی )رئیس کنفدراســیون 
صــادرات ایــران( و محمدعلــی بهپوری 
)مدیرکل دفتر واردات گمــرک(، ابعاد این 

توافقنامه بررسی شد.

این توافقنامه از امروز اجرایی شــده 
است. منظور از تجارت آزاد چیست و 
چه تغییری در روابــط تجاری ایران با 
پنج کشور عضو اتحادیه اوراسیا ایجاد 

خواهد شد؟
دهقــان دهنوی: تجــارت آزاد بــه معنای 
کاهش یا حذف کامــل تعرفه های گمرکی 
میان کشــورهای عضــو توافق اســت. در 
قالب ایــن توافقنامــه، حــدود ۸۷ درصد 
کالاهــای مبادله ای میــان ایــران و پنج 
کشــور عضو اتحادیــه اقتصادی اوراســیا 
)روسیه، قزاقســتان، بلاروس، ارمنستان و 
قرقیزســتان( از امروز با تعرفه صفر مبادله 
می شود. این توافق گامی مهم برای تسهیل 
صــادرات، کاهــش هزینه هــا و افزایش 
رقابت پذیــری محصولات ایرانــی در این 

بازارها است.

این کاهش تعرفه چــه تأثیری برای 
فعالان اقتصــادی، صادرکنندگان و 

مصرف کنندگان دارد؟
لاهوتــی: بــا صفر شــدن تعرفه هــا برای 

بیش از ۴۷۰۰ ردیف کالا، قــدرت رقابتی 
صادرکنندگان ایرانی در بازارهای اوراســیا 
افزایش می یابد. ایــن توافق اولین گام برای 
پیوســتن ایران به زنجیره تجــارت جهانی 

است.
 از ســوی دیگر، تولیدکنندگان می توانند 
مواد اولیه مورد نیاز خــود را با هزینه کمتر 
وارد کنند. البته باید توجه داشــت که فقط 
۱۳ درصد کالاها مانند خودرو مشمول این 

تعرفه صفر نمی شود.

آیا نگرانی هایی هم درخصوص آسیب 
به تولید داخل وجود دارد؟

دهقــان دهنــوی: بلــه، همان طــور که 
فرصت هایی برای صادرات و سرمایه گذاری 
ایجاد می شود، تهدیدهایی نیز وجود دارد. 
ممکن اســت برخی تولیدکنندگان داخلی 
که توان رقابــت ندارند، تحت فشــار قرار 
گیرند. اما بــرای این مــوارد، در توافقنامه 
ســازوکارهایی برای حمایت از تولید داخل 
از جملــه امــکان افزایش موقــت تعرفه یا 
ســهمیه بندی واردات برای کالاهای خاص 

پیش بینی شده است.

آیا ایــن توافــق فرصت هایی برای 
سرمایه گذاری مشــترک هم فراهم 

می کند؟
دهقان دهنــوی: قطعاً. یکــی از مهم ترین 
مزایای توســعه تجارت، افزایش تعاملات 
اقتصادی و ســرمایه گذاری مشترک است. 
این همکاری ها می توانند منجــر به ارتقاء 
فنــاوری، بهــره وری و توســعه بازارهای 

صادراتی جدید برای ایران شود.

گمرک بــه عنوان یکــی از نهادهای 
کلیدی در اجرای ایــن توافقنامه، چه 

اقداماتی انجام داده است؟

بهپوری: گمرک ایران پیش از آغاز رســمی 
توافق، اقدامات متعددی انجام داده اســت؛ 
از جمله تشکیل کارگروه های ملی و داخلی 
برای هماهنگی بین دستگاه ها و گمرکات و 
همچنین آغاز تبادل الکترونیکی اطلاعات 
با کشورهای عضو اوراســیا. صدور گواهی 
مبدأ به صــورت الکترونیکی )فرم CDT( و 
دریافت نمونه مهر و امضاها از سفارت ایران 
در روسیه نیز در دست اجراست تا کالاهای 
مشــمول این توافق، با نــرخ صفر ترخیص 

شوند.

 آیا تعداد اقلام مشمول این توافقنامه 
در مقایســه با توافق ترجیحی قبلی 

افزایش یافته است؟
بهپوری: بله. در توافق ترجیحی قبلی، فقط 
حدود ۴۰۰ ردیف تعرفه ای مشمول کاهش 
تعرفه بودند، اما در توافــق تجارت آزاد، این 
تعداد به حدود ۴۷۰۰ ردیــف کالا افزایش 
یافتــه ایت و با احتســاب کدهای هشــت 

رقمی، به بیش از ۷ هزار قلم کالا می رسد.

تهدیدهای بالقوه این توافقنامه برای 
اقتصاد کشور چیست؟

لاهوتی: تهدیدها بیشــتر در بخش واردات 
اســت، نه صــادرات. اگــر تولیدکنندگان 

مــا نتوانند بــا کیفیــت و قیمــت رقابتی 
محصــول ارائــه دهنــد، ممکن اســت با 
چالش مواجه شوند. اما این توافق می تواند 
زمینه را برای بهبود کیفیت و مشــارکت در 
سرمایه گذاری های مشــترک فراهم کند. 
مزیت سنجی دقیق و اســتفاده از ظرفیت 
شــرکای خارجی برای ارتقــاء تولیدات، از 

راهکارهای مهم پیش روست.

 نقش گمرک در اجرای این توافقنامه 
چیست و آیا آماده اجرای آن است؟

بهپوری: گمــرک ایران با تجربــه تجارت 
ترجیحی بــا اوراســیا، آماده اجــرای این 
توافق اســت. کارگروهی بــرای هماهنگی 
و تبادل اطلاعــات الکترونیکی تشــکیل 
شــده و گمرکات کشــور با دریافت اسکن 
گواهی های مبــدأ، می تواننــد کالاها را با 
تعرفه صفر ترخیص کننــد. اگرچه فرآیند 
دیجیتال با برخی کشورها مانند قزاقستان 
زمان بر است، اما به صورت فیزیکی مشکلی 

وجود ندارد.
دهقان دهنــوی: گمرک همــکاری خوبی 
داشته و اسکن گواهی های مبدأ به گمرکات 
ابلاغ شده اســت. فرآیند فیزیکی ترخیص 
آغاز شــده اســت و مشــکلات احتمالی 

به سرعت رفع خواهد شد.

چرا برخی اتاق های بازرگانی در ارسال 
گواهی های مبدأ تأخیر دارند؟

دهقان دهنوی: از ۲۵ تــا ۲۶ اتاق بازرگانی، 
پنج اتاق هنوز گواهی های خود را ارســال 
نکرده انــد که ایــن تأخیر می توانــد مانع 
بهره منــدی از تعرفه صفر بــرای صادرات 
ایران شــود. اگر تا هفته آینده این مشــکل 
رفع نشود، اســامی این اتاق ها اعلام خواهد 
شــد. اتاق ها باید وظایف خود را به سرعت 

انجام دهند.

 چه زمانی فرآیند تبــادل اطلاعات 
الکترونیکی صورت می گیرد؟

بهپوری: قزاقســتان اعلام کــرده که برای 
تبــادل دیجیتــال اطلاعات به شــش ماه 
زمان نیاز دارد، اما ســایر کشورها آماده اند. 
گمــرک ایران بــا اســتفاده از آدرس های 
صحت سنجی و اســکن گواهی ها، فرآیند را 
مدیریت می کند تا تجارت بدون وقفه پیش 

برود.

 چشــم انداز تجارت ایران با اوراسیا 
چیست؟

دهقان دهنوی: پیش بینی می شــود حجم 
تجارت دوطرفه با این پنج کشور به حداقل 

۱۰ میلیارد دلار برسد.
 این توافق، گامی مهــم برای اتصال ایران به 
اقتصاد جهانی اســت و با همــکاری دولت، 
بخــش خصوصــی و گمــرک، می تواند به 
توســعه صادرات و جذب ســرمایه گذاری 

منجر شود.
لاهوتی: این توافق، تمرینــی برای حضور 
در تجارت جهانی اســت و با مزیت سنجی و 
سرمایه گذاری مشترک، می توان تولیدات 

صادرات محور را تقویت کرد.

جمع بندی:
توافقنامه تجارت آزاد بــا اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا، با حذف تعرفه هــای ۸۷ درصد 
کالاها، فرصت بی ســابقه ای برای توســعه 

تجارت ایران فراهم کرده است.
 موفقیــت ایــن توافــق بــه هماهنگــی 
دســتگاه ها، آمادگی بخــش خصوصی و 
اجرای دقیق فرآیندها در گمرک بســتگی 

دارد.
 فعــالان اقتصادی بایــد با رصــد بازارها و 
تطبیق با اســتانداردها، از این فرصت برای 

تقویت صادرات و تولید بهره ببرند.

ایجاد مسیر آبی در بنادر و گمرکات، در کاهش فرایند ترخیص اثرگذار است



اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهاى فاقد سند رسمی 
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حصر وراثت فوق الذکر ، مالک بهاء ثمنیه عرصه و اعیان مذکور، خانم عزت توکلی دستجردی فرند محمود دارای 
شناسنامه شماره ۱۰8 و شماره ملی ۱۲886۲6444 میباشد ( قسمتی از یکباب خانه به مساحت ۲۱/4۰ متر مربع 
پلاک شماره 4 فرعی از 4386 اصلی واقع در اصفهان بخش ۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان و مالکیت آقای سید 
محمود فیاض دستگردی به شناسنامه شماره ۲4877 کدملی ۱۲8۲7۱6867 صادره اصفهان فرزند سید عباس در 
۲/4 دانگ مشاع از ششدانگ به استثناء بهاء ثمنیه عرصه و اعیان آن ( که طبق گواهی حصر وراثت فوق الذكر ، مالک 
بهاء ثمنیه عرصه و اعیان مذکور، خانم عزت توکلی دستجردی فرند محمود دارای شناسنامه شماره ۱۰8 و شماره ملی 
۱۲886۲6444 میباشد ) قسمتی از یکباب خانه به مساحت ۲۱/4۰ متر مربع پلاک شماره 4 فرعی از 4386 اصلی 
واقع در اصفهان بخش ۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان و مالکیت خانم فرح ناز قیاض به شناسنامه شماره 48۱9

کدملی ۱۲83۵4۱۵۲۱ صادره اصفهان فرزند سید عباس در ۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ به استثناء بهاء ثمنیه عرصه و 
اعیان أن ( که طبق گواهی حصر وراثت فوق الذکر، مالک بهاء ثمنیه عرصه و اعیان مذکور، خانم عزت توکلی دستجردی 
فرند محمود دارای شناسنامه شماره ۱۰8 و شماره ملی ۱۲886۲6444 میباشد ) قسمتی از یکباب خانه به مساحت 
۲۱/4۰ متر مربع پلاک شماره 4 فرعی از 4386 اصلی واقع در اصفهان بخش ۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان و 
مالکیت خانم سیده زهرا فیاض به شناسنامه شماره ۱93 کدملی ۱۲9۱۰89۵86 صادره اصفهان فرزند سید عباس در 
۱/۲ دانگ مشاع از ششدانگ به استثناء بهاء ثمنیه عرصه و اعیان آن ( که طبق گواهی حصر وراثت فوق الذکر، مالک 
بهاء ثمنیه عرصه و اعیان مذکور ، خانم عزت توکلی دستجردی فرند محمود دارای شناسنامه شماره ۱۰8 و شماره ملی 
۱۲886۲6444 میباشد ) قسمتی از یکباب خانه به مساحت ۲۱/4۰ متر مربع پلاک شماره 4 فرعی از 4386 اصلی 
واقع در اصفهان بخش ۵ حوزه ثبت ملک جنوب اصفهان ( که متقاضیان قصد تجمیع مورد تقاضا ، در پلاک ثبتی 
4386/4 واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان با پلاک 4386/6 که تواماً تشکیل یکباب خانه را میدهد ، را دارند که مورد 
تقاضا در قسمت جنوب پلاک 4386/6 قرار گرفته است ) مع الواسطه و به موجب بیع نامه عادی از طرف رضا عظیمی 
پور ) مالک رسمی ( به پدر متقاضیان ( سید عباس فیاض ( واگذار گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰4/۰۲/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰4/۰3/۱۱

حسین غنی رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک غرب اصفهان 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان هاى فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1۹2۹۶1۳
برابر آرا صادره هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به 
منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
ردیف -۱ برابر رأی شماره ۱986 مورخ ۱4۰4/۰۲/۱۰ هیأت اول مالکیت آقای محسن 
عباسی دره بیدی به شناسنامه شماره ۲33 کدملی ۱۱۵9963۰۲9 صادره فریدن فرزند 
محمد تقی در ششدانگ ساختمان به مساحت ۱۰8.۰9 متر مربع پلاک شماره ۵۵6 فرعی 
از 4۰ اصلی واقع در اصفهان بخش ۱4 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان از مالکیت حاج جعفر 
شعربافیون فرزند حاج محمد حسین و امیر آقا امیر کیوان فرزند سلطانعلی تأئید و محرز 

گردیده است .
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰4/۰۲/۲7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰4/۰3/۱۱

شهریاری- رییس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان هاى فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1۹۳020۸
تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات  از  صادره  مورخ ۱4۰3/۱۰/۰۲  شماره 8339  رای  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 68 باقیمانده بخش 9 اهواز که حکایت 
از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )494۰3

مورخ ۱4۰3/4/۱7 دفترخانه ۱۱۰ اهواز رحیم باغی آبروی( به متقاضی رحیم باغی آبروی شماره 
شناسنامه ۱۱ کدملی ۱7۵۱84۰۱3۱ فرزند رحمان صادره اهواز نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمنی کشاورزی به مساحت ۱6۱34 مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح 
صدر اگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار سراسری آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱4۰4/۲/۲7

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰4/۰3/۱۲
بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده 3 قانون  و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و ساختمانهاى فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱4۰36۰3۱6۰۱4۰۰6449مورخ ۰8/۱۱/۱4۰3 هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علیشاه فتحی فرزند اکبر در ششدانگ  یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت 77۰3.83متر مربع در پلاک ۲7 اصلی قریه ی حسین آباد واقع در بخش سه حومه خریداری از مالک 
رسمی آقای فتحعلی خاکباز دو آبی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس ازاخذ رسید،ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد. م الف/۱۰۵4

 تاریخ انتشار نوبت اول:۲7/۰۲/۱4۰4
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۱/۰3/۱4۰4

 فرشاد نادری  رئیس ثبت و اسناد املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهاى فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 98۱ مورخ ۱4۰4/۰۲/۰3 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی احمد اولیائی فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 6۲9 و شماره ملی ۲37۱999946
صادره از کازرون در قسمتی از شش دانگ یکبابخانه به مساحت ۲۰۰ متر مربع پلاک 7۱ فرعی از

34۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خریداری مالک رسمی 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند الکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.  م الف 4۲3
تاریخ انتشار نوبت اول ۱4۰4/۰۲/۲7 تاریخ انتشار نوبت دوم ۱4۰4/۰3/۱۲

 شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهاى فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره ۵36 مورخ ۱4۰4/۰۱/۲4 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی مهرشاد صادقی نژاد فرزند علی کرم به شماره شناسنامه 8496۲  ۲38۰ و شماره ملی 
۲38۰۲8496۲ صادره از ممسنی در قسمتی از شش دانگ یکباب خانه به مساحت ۱4۰ متر 
مربع پلاک ۲3۱ فرعی از 3387 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خریداری مالک رسمی گردیده است 
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 434
تاریخ انتشار نوبت اول ۱4۰4/۰۲/۲7 تاریخ انتشار نوبت دوم ۱4۰4/۰3/۱۲

شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهاى فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 979 مورخ ۱4۰4/۰۲/۰3 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی منوچهر ماهینی فرزند عبدالمحمد به شماره شناسنامه ۱۱۲ و شماره ملی 
4449۵9۲۲63 صادره از اردکان در قسمتی از شش دانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱99/84

متر مربع پلاک 7۲ فرعی از 34۰۰ اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خریداری مالک رسمی گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵
روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 4۲۰
تاریخ انتشار نوبت اول ۱4۰4/۰۲/۲7 تاریخ انتشار نوبت دوم ۱4۰4/۰3/۱۲

شکراله سعادتی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

فرصت سازی در دل تردید

 بـورس چه در چنته دارد؟

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وش بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان شمش طلا  فر
در ۱۱ حراج

از ابتدای ســال جاری تا ۲۳ اردیبهشــت ماه و طی ۱۱ جلسه حراج در 
مجموع ۱۱۸۹ کیلوگرم شــمش طلا در مرکز مبادله به ارزش بیش از 

۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان )۱۰.۵ همت( به فروش رسیده است.
از ابتدای امسال تا پایان هفته جاری، ۱۱ جلسه حراج حضوری شمش 
طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران برگزار شده که در مجموع ۱۱۸۹ 
کیلوگرم شمش طلا و با مجموع قیمتی ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 

از سوی متقاضیان خریداری شده است.
در آخرین جلسه حراج شمش طلا اخیر نیز، ۹۵ کیلوگرم شمش طلا به 
ارزش نزدیک به ۸۲۰ میلیارد تومان در حراج شماره ۱۰۸ مرکز مبادله 
ایران مورد معامله قرار گرفت که میانگیــن قیمت این حجم معاملات، 
۸,۶۲۸ میلیون تومان )هشت میلیارد و ۶۲۸ میلیون تومان( به ازای هر 

شمش طلای استاندارد ثبت شد.
این در حالی است که در اولین جلسه حراج شمش طلا در سال جاری، 
قیمت هر قطعه شــمش طلا یــک کیلوگرمی در حــراج مرکز مبادله 
۹ میلیارد و ۶۹۳ میلیون تومان رســیده بود کــه حاکی از کاهش یک 
میلیارد تومانی قیمت شمش طلا یک کیلوگرمی طی ۱۱ جلسه حراج 

دارد.
فروشندگان شــمش طلا در مرکز مبادله ایران، شامل صادرکنندگانی 
اســت که در قبال رفع تعهــد ارزی حاصل از صادرات خــود، مکلف به 
واردات شمش طلا هســتند و خریداران این حراج ها، تولید کنندگان 
و سازندگان مصنوعات طلا و جواهر، فروشــندگان عمده شمش طلا، 
خرده فروشــان طلای آب شده هســتند که همگی مکلف به دارا بودن 

پروانه کسب مجاز و معتبر هستند.

گفتنی اســت؛ از زمان راه اندازی تالار معاملات شــمش طلا در مرکز 
مبادله ایران در دی ماه ســال ۱۴۰۲ تا امــروز در مجموع و طی ۱۰۸ 
جلســه حراج حضوری شــمش طلا ۱۹ هزار و ۲۹ کیلوگرم شمش به 
فروش رسیده است که نزدیک به ۱۶ هزار کیلوگرم از آن در سال ۱۴۰۳ 

و طی ۸۲ جلسه حراج به فروش رسید.

تغییر مسیر طلای جهانی
در حالی که ســرمایه گذاران پس از رســیدن قیمت طلا به پایین ترین 
سطح یک ماهه در روز گذشته، از سطوح پایین تر بهره بردند، قیمت طلا 

در معاملات روز پنج شنبه بازار جهانی، اندکی افزایش یافت.
در حالی که ســرمایه گذاران پس از رســیدن قیمت طلا به پایین ترین 
سطح یک ماهه در روز گذشته، از سطوح پایین تر بهره بردند و همچنین 
فعالان بــازار منتظر گزارش داده های شــاخص قیمــت تولیدکننده 
آمریکا برای جهت گیری اقتصادی روشــن تر هســتند قیمت طلا در 

معاملات روز پنج شنبه بازار جهانی، اندکی افزایش یافت.
بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری، با ۰.۲ درصد افزایش، به ۳۱۸۳ 
دلار و ۲۰ سنت رسید. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، 

با ۰.۱ درصد کاهش، به ۳۱۸۵ دلار و ۶۰ سنت رسید.
پس از توافق واشنگتن و پکن برای کاهش چشــمگیر تعرفه ها و اتخاذ 
توقف ۹۰ روزه، قیمت این فلز گرانبها به پایین ترین ســطح خود از ۱۰ 
آوریل رسید و از شــدت جنگ تجاری احتمالی مخرب بین دو اقتصاد 

بزرگ جهان کاست.
آمریکا و چین ماه گذشــته، تعرفه های متقابــل را علیه یکدیگر اعمال 
کردند و باعث جنگ تجاری شــدند که ترس از رکود جهانی را افزایش 

داد.
طلا که به طور سنتی به عنوان یک پوشــش در برابر ابهامات اقتصادی 
و تورم در نظر گرفته می شــود، در محیط های با نرخ بهره پایین رشــد 

خواهد کرد.
طبق گزارش رویترز، سیاســت گذاران فدرال رزرو در حالی که در تقلا 
برای ارزیابی هســتند که تعرفه ها و مذاکرات تجــاری دونالد ترامپ، 
رئیس جمهــور آمریــکا، چگونه بر قیمت هــا و اقتصــاد تأثیر خواهد 

گذاشت، نرخ بهره را در همان سطح فعلی نگه می دارند.

اکنون توجه ها به داده های شــاخص قیمت تولیدکننده معطوف شده 
است که قرار اســت روز جاری منتشر شــود تا بازارها پس از داده های 
مصرف کننده ضعیف تر از حد انتظار، ســرنخ هایی از مســیر نرخ بهره 
فدرال رزرو به دســت آورند. بازارها انتظار دارند که از اکتبر، نرخ بهره به 

میزان ۵۰ واحد پایه در سال جاری کاهش یابد.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۲ درصد کاهش، 
به ۳۲ دلار و ۱۶ سنت رسید، هر اونس پلاتین با ۰.۸ درصد افزایش، به 
۹۸۴ دلار و پنج سنت رسید و هر اونس پالادیوم با ۰.۳ درصد افزایش به 

۹۵۳ دلار و ۷۵ سنت رسید.

ویترین

علی فروزان فر  اگرچه تحولات سیاسی بر 
بازار سرمایه سایه انداخته است، در هفته ای 
پرنوسان، شاخص کل بورس تهران توانست 
ســقف های جدیدی ثبت کند. اما همچنان 
این روند صعودی در هفته های آینده ادامه 

خواهد داشت؟
 بــازار بــورس ایــران در هفتــه چهــارم 
اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۴ بــا نوســانات 
قابل توجهــی همراه بــود؛ نوســاناتی که 
تحت تأثیر فضای مذاکراتی کشور و عوامل 
درونی بــازار قرار داشــت. در حالی که بازار 
سرمایه در نقطه ای حساس از نظر سیاسی 
و اقتصــادی قــرار دارد و تصمیم گیــری 
صحیح در چنین شــرایطی می تواند مسیر 
ســرمایه گذاران را بــرای هفته های پیش 
رو روشــن تر کنــد، مصطفــی ثانی خانی، 
کارشــناس بازار ســرمایه و اختیار معامله، 
در گفت وگو بــا خبرنگار مهر، به بررســی 
این تحولات پرداختــه و راهکارهایی برای 
سرمایه گذاری هوشمندانه در شرایط فعلی 

ارائه کرده است.

افت و خیز بازار در سایه مذاکرات
ثانی خانی با اشــاره بــه عملکرد بــازار در 
روزهــای ابتدایی هفته گفــت: بازار بورس 
هفته چهارم اردیبهشــت را بــا منفی های 
نســبتاً بزرگ آغاز کــرد. ایــن روند منفی 
ناشــی از عدم قطعیت در خصوص آغاز دور 
چهــارم مذاکرات بود که باعث شــد برخی 
از ســهام داران با نگرانی، فشــار فروش بر 
بــازار وارد کنند. از ســوی دیگــر، کاهش 
ضریــب اعتباری صندوق هــای اهرمی نیز 
به این فضــای منفی دامــن زد و در نتیجه، 
در معاملات هفته ای که گذشــت شــنبه و 

یکشنبه ای قرمز را پشت سر گذاشتیم.

روزهای سبز پس از آغاز مذاکرات
او ادامــه داد: امــا با شــروع رســمی دور 
چهــارم مذاکــرات در روز یکشــنبه، از 
شدت فشــار فروش کاسته شــد و بازار از 
دوشــنبه تا چهارشــنبه مجدداً بــه مدار 
صعودی بازگشت و شــاخص کل توانست 
ســقف تاریخــی جدیــدی را ثبــت کند. 

ارزش معامــلات خرد نیز همچنان ســطح 
قابل قبول متوسط هفتگی بالای ۱۰ همت 

را حفظ کرد.

تغییر مسیر جریان پول
ثانی خانی همچنین درباره جریان نقدینگی 
در بازار اینگونه توضیــح داد که: در ابتدای 
هفته، شــاهد خروج پول از بازار بودیم، اما 
در روزهای میانی هفتــه این روند معکوس 
شد و ورود پول به بازار شــکل گرفت. البته 
باید در نظر داشت که هنوز در تمامی نمادها 
صف خرید قــوی دیده نمی شــود، چرا که 
بازار همچنان نســبت به نتایــج مذاکرات 
تردیــد دارد. همین موضوع موجب شــده 
حتی با رشــدهای هرچنــد کوچک در هر 
گام، بسیاری از ســهام داران به فکر فروش و 

شناسایی سود و حفظ سرمایه خود باشند.

صنایع برتر در جذب نقدینگی
این کارشناس بازار ســرمایه گفت: صنعت 
ســیمان به دلیــل فروش هــای موفق در 
بورس کالا، بیشــترین ورود پول را در هفته 
گذشــته تجربه کــرد. پــس از آن، صنایع 

شــیمیایی و فلزات اساســی در رتبه های 
بعدی قــرار گرفتنــد. در مقابــل، صنعت 
فرآورده های نفتی، بانکی ها و شــرکت های 
سرمایه گذاری بیشــترین خروج پول را به 

خود دیدند.

تأثیر FATF و پیمان پالرمو بر نگاه 
به بانکی ها

او با اشــاره به اخبار سیاســی پایــان هفته 
اضافــه کرد: خبــر تصویب پیمــان پالرمو 
نگاه هــا را مجدداً به ســمت گــروه بانکی 
معطوف خواهد کرد. این پیمــان به همراه 
CFT، دو رکن اساســی برای خروج ایران 
از لیست سیاه FATF محسوب می شوند و 
در صورت تحقق این موضوع، صنعت بانکی 

می تواند بیشترین بهره را از این تحول ببرد.

هفته آینده؛ فرصت طلایی یا تله روانی؟
ثانی خانی در خصوص چشم انداز معاملات 
هفته آینده تصریح کرد: با سقف شکنی های 
پی درپی شاخص، می توان گفت روند کلی 
بازار صعودی اســت و این روزهــا می تواند 
برای خرید ســهم های باکیفیت بنیادی یا 

اصلاح ترکیب سبد سرمایه گذاری، فرصتی 
طلایی باشــد. البته این موضوع مشروط به 
آن است که دیدگاه ســرمایه گذار نسبت به 

تحولات سیاسی آینده مثبت باشد.

نقش ابزارهای مشتقه در مدیریت 
ریسک

او همچنیــن توصیــه ای به فعــالان بازار 
دارد: در شــرایط فعلی، بیمه کردن سهام با 
استفاده از ابزار اختیار فروش می تواند نقش 
حیاتی در مدیریت ریســک ایفا کند لذا اگر 
سهامداران، سهامی در پرتفوی خود دارند 
که دارای قراردادهای اختیار معامله در بازار 
مشتقه هســتند، با خرید اختیار فروش این 
نمادها می توانند زیان خود را محدود کرده 
و در عین حال از سود احتمالی نیز بهره مند 

شوید.

اختیار معامله؛ بیمه نامه ای که می تواند 
تیغ دو لبه باشد

این کارشناس بازار سرمایه و اختیار معامله 
با اشاره به اینکه در شرایطی که بازار سرمایه 
ایران با رشد شــاخص کل و افزایش اقبال 

عمومی مواجه است، اســتفاده از ابزارهای 
مشتقه همچون »قراردادهای اختیار خرید 
و فروش« نیز رو به افزایش اســت نســبت 
به برداشــت نادرست و پرریســک برخی 
سهامداران از این ابزار هشــدار داد و گفت: 
قراردادهای اختیار خریــد و فروش در بازار 
سرمایه، ماهیتی بیمه ای دارند؛ به این معنا 
که سرمایه گذار می تواند با پرداخت مبلغی 
مشخص، از ســهام خود در برابر افت قیمت 
محافظت کند. با این حال نبود دامنه نوسان 
در ایــن ابزارهــا، آن ها را به بســتری برای 
ســفته بازی و معاملات پرریســک تبدیل 

کرده است.
او در ادامه گفت: این ابزارها درســت مانند 
تیغ جراحی هســتند. در دست یک پزشک 
متخصص می تواننــد جان یک انســان را 
نجات دهند، اما در دســت یک فــرد ناآگاه 
می تواننــد فاجعه بار باشــند. قراردادهای 
اختیار معامله نیز چنین اند؛ برای کسی که 
به درستی کاربرد آن ها را درک کرده، ابزاری 
مؤثر برای مدیریت ریسک اند. اما برای افراد 
ناآشــنا یا تازه وارد به بازار، می توانند بسیار 

پرخطر و حتی نابودکننده سرمایه باشند.

فریب درصدهای رویایی، به ویژه در 
بازار اختیار معامله را نخورید

ثانی خانــی تاکیــد کــرد: ســهامداران و 
معامله گــران بازار بــورس به ویــژه افراد 
غیرحرفه ای اصلًا نبایــد فریب درصدهای 
بازدهــی رویایی کــه در تابلو ایــن ابزارها 
نمایش داده می شــود را بخورند. بسیاری 
از افراد غیرحرفه ای به امید ســودهای چند 
۱۰۰ درصــدی وارد این بازار می شــوند، 
اما چون از ماهیت پرنوســان و پیچیده این 
ابزار بی اطلاع اند، متضرر می شــوند و گاهی 
کل ســرمایه خود را به بــاد می دهند.این 
کارشناس بازار سرمایه توصیه می کند: مثلًا 
یک روش اســتفاده از اختیار معامله، خرید 
قرارداد اختیار فروش برای سهم هایی است 
که فرد در ســبد خــود دارد و از آینده آن ها 
نگران است. با این روش، اگر سهم دچار افت 
شدید شود، قرارداد اختیار فروش می تواند 

بخشی از ضرر او را جبران کند.
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

سود ۱۷ میلیون تومانی سهام عدالت به پرتفوی 
سهامدارانش نشست

ارزش سهام عدالت یک میلیون تومانی روز پنج شــنبه ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۴ با 
احتساب و اعمال تمام افزایش سرمایه های شــرکت های بورسی در این سهام به 

۴۰ میلیون و ۴۸۸ هزار تومان رسید.
روز پنج شنبه )۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۴( در پی رشــد قیمت های سهام در بازار 
بورس طی معامــلات هفته اخیر، ارزش ســهام عدالت یــک میلیون تومانی 
با احتســاب و اعمال تمام افزایش ســرمایه های شــرکت های بورسی در این 
سهام، نســبت به انتهای هفته گذشــته تا کنون با افزایش یک میلیون و ۱۹ 
هزار تومانی )رشــد بیش از ۳ درصدی( بــه ۴۰ میلیــون و ۴۸۸ هزار تومان 

رسیده است.
این در حالی اســت که ارزش ســهام عدالت ۴۹۰ هــزار و ۵۳۲ هــزار تومانی 
دارندگان این سهام در همین مدت به ترتیب با افزایش ۴۹۹ و ۵۳۳ هزار تومانی 
به ترتیب بــه ۱۹ میلیون و ۸۳۹ هــزار تومان و ۲۱ میلیــون و ۱۷۵ هزار تومان 

رسیده است.

از سوی دیگر رشــد قیمتی در بازار سرمایه طی ســال جاری نسبت به پایان 
سال ۱۴۰۳، برای ســهامداران یک میلیونی، ۵۳۲ و ۴۹۰ هزار تومانی سهام 
عدالت، با رشــد بیش از ۱۷ درصدی به ترتیب سود ۵ میلیون ۸۸۳، ۳ میلیون 
و ۷۷ و ۲ میلیون و ۸۸۳ هزار تومانی را رقم زده اســت و این در حالی است که 
این آمار نسبت به کف آبان ۱۴۰۳ رشــد بیش از ۷۳ درصدی و به ترتیب سود 
۱۷ میلیــون و ۳۴، ۸ میلیون و ۹۰۹ و ۸ میلیون و ۳۴۷ هزار تومانی را نشــان 

می دهد.
ســود واریزی در تاریخ ۲۶ اســفند مــاه ۱۴۰۳ )آخرین واریــزی( برای 
دارندگان ســهام عدالت ۵۳۲ هــزار تومانی مبلــغ ۸,۰۵۶,۸۴۸ ریال و 
این ســود برای دارندگان ســهام عدالت یک میلیــون تومانی و ۴۹۰ هزار 
تومانی به ترتیب در حدود یــک میلیون و ۵۱۴ و ۷۴۲ هــزار تومان بوده 

است.
سهامداران در صورت داشــتن هرگونه ســوال به ویژه پیگیری واریز سود سهام 
عدالت خود، امکان پاسخگویی در مرکز تماس کشوری ســهام عدالت با شماره 

تلفن ۱۵۶۹ فراهم شده است.
به طور کلی ۴۹ شــرکت در ســبد ســهام عدالت قرار دارند که از این تعداد ۱۳ 
شرکت غیر بورســی و ۳۶ شــرکت بورســی بوده و درصد متفاوتی از هر کدام از 
شــرکت ها در ســبد ســهام عدالت وجود دارد، لذا ممکن اســت ارزش ســبد 

سهامداران دارای اندکی تفاوت با مبالغ فوق باشد.
 به همین دلیل توصیه می شــود برای اطلاع دقیق از ارزش روز سهام عدالت خود 
به سامانه ســهام عدالت به آدرس اینترنتی sahamedalat.ir مراجعه کرده و در 
قسمت مشاهده دارایی ســهام عدالت با ورود کد ملی از به روزترین ارزش سهام 

خود اطلاع یابید.



کرج-ترنم مظفری با آغاز مسئولیت مجتبی 
کیانی به عنوان رئیس جدید ســازمان پسماند 
شــهرداری کرج، فصــل جدیــدی از مدیریت 

پسماند و اقدامات زیســت محیطی در کرج رقم 
خورده اســت. کیانــی در اولین ســخنان خود 
ضمن تأکید بر لزوم مشــارکت شــهروندان در 

فرایند مدیریت پســماند، به معرفی مجموعه ای 
از برنامه هــای فرهنگی و عملیاتــی برای تغییر 
نگرش عمومی و بهبــود وضعیت پســماند در 

سطح شهر پرداخت.
کیانی در اولین سخنان خود ضمن تأکید بر لزوم 
مشارکت شهروندان در فرایند مدیریت پسماند، 
به معرفی مجموعــه ای از برنامه های فرهنگی و 
عملیاتی بــرای تغییر نگرش عمومــی و بهبود 
وضعیت پسماند در سطح شهر پرداخت.مجتبی 
کیانی، رئیس جدید سازمان پسماند شهرداری 
کرج، بر »ضــرورت ایجاد تغییــرات فرهنگی و 
اجتماعــی در عرصه مدیریت پســماند« تأکید 

کرد.
او با اشاره به چالش های کنونی این حوزه، گفت: 
»پســماند موضوعی اســت که نیاز به تغییر در 
رفتارهای فردی و جمعی دارد. بدون مشــارکت 

و آگاهی عمومی، هیچ سیستم مدیریتی قادر به 
حل این مشکلات نخواهد بود.«کیانی همچنین 
برنامه های خود را در راســتای ایجــاد تحولی 
اساســی در نحوه مدیریت پســماند اعلام کرد. 
یکی از محورهای اصلی این برنامه ها، راه اندازی 
کمپین های فرهنگی گسترده در سطح مدارس، 
محلات و سازمان های مردم نهاد است تا مردم را 
به اهمیت تفکیک پســماند از مبدأ آگاه کرده و 
نقش آن ها را در بهبود محیط زیســت پررنگ تر 
کند. به گفتــه کیانی، »فرهنگ ســازی در کنار 
تدابیر اجرایی، کلیــد موفقیــت در این زمینه 
اســت.«وی افزود که در کنار اقدامات آموزشی، 
به کارگیــری فناوری های نوین و ســامانه های 
هوشــمند برای نظارت و مدیریت پســماند از 
اولویت های اصلی ایــن دوره خواهد بود. کیانی 
همچنین اعلام کرد که با استفاده از این ابزارها، 

سازمان پســماند قصد دارد نظارت دقیق تری بر 
جمع آوری و پردازش پســماندها داشــته باشد 
و فرآیندهای مدیریتی را شــفاف تر و کارآمدتر 
کند.رئیس جدید سازمان پسماند، ایجاد ارتباط 
مستمر با نهادهای دولتی و غیردولتی و استفاده 
از رســانه های دیجیتــال برای تبلیــغ فرهنگ 
تفکیک پسماند و حفظ محیط زیست را به عنوان 
دیگر محورهای کاری خــود معرفی کرد و گفت: 
»از ظرفیت رسانه ها و شبکه های اجتماعی برای 
انتقال پیام های محیط زیســتی و ارتقای آگاهی 
عمومــی بهره خواهیــم برد.« کیانــی در پایان 
ســخنان خود تأکید کرد که »نهادینه ســازی 
تفکیک پســماند در زندگی روزمره شهروندان، 
اولین گام برای رسیدن به شــهری پایدار و پاک 
است. بدون مشارکت فعال مردم، هیچ یک از این 

اقدامات به نتیجه نخواهد رسید.

رئیس جدید سازمان پسماند شهرداری کرج تاکید کرد:

وندان در فرایند مدیریت پسماند وم مشارکت شهر لز

مدیر شرکت خدمات حمایتی گلستان:

 شرکت خدمات حمایتی، اولین و بزرگترین
 شبکه تامین و توزیع کود است

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر شرکت خدمات حمایتی افزود: این شرکت 
تامین ســه میلیون تن کود را برعهده دارد که ۸۰ درصد آن کودهای ازته است که 
در تولید آن خودکفا هستیم، ۴۰۰ هزارتن کود فسفلته، ۲۰۰ هزار تن کود پتاسه 
تامین می شود که بخشی از این کودها در داخل و بخشی از خارج کشور تامین می 

شود.
محمدی خاطرنشــان کرد: این کودها نقش موثری در عملکرد کشاورزی و تنش 
محیطی مانند گرما، سرما، خشکســالی و دیگر موارد دارند و تامین و استفاده به 
موقع عملکرد را افزایش می دهد که به همین دلیل مورد حمایت و یارانه قرار می 

گیرند.
وی با اشاره به اینکه در گلســتان ۱۵۷ هزار تن کود مصرف می شود، خاطرنشان 
کرد: سرانه مصرف کود در سطح کشور بسیار پایین است و ایران رتبه ۱۱۴ مصرف 

کود را در دنیا دارد که این رقم باید افزایش پیدا کند.
مدیر شرکت خدمات حمایتی گلستان گفت: متوسط استاندارد جهانی کود ۲۹۰ 
کیلوگرم است و در کشورهای پیشــرفته تا ۵۰۰ کیلوگرم نیز رسیده اما در ایران 

میزان مصرف کود ۱۷۶ گرم است.
وی با اشاره به تامین کود مورد نیاز برای محصولات کشــاورزی گفت: در ۵۰ روز 
نخست سال جدید، رکود قابل قبولی در تامین کود گلستان داشتیم و امسال ۲۳ 
هزار تن کود اوره ذخیره شــده که نسبت به سال گذشــته ۹۴ درصد رشد داشته 

است.
محمدی با بیان اینکه هفت شــرکت پتروشیمی در سطح کشــور کود اوره مورد 
نیاز را تامین می کنند، یادآور شد: سال گذشــته کود مورد نیاز استان از ۵ شرکت 
پتروشیمی تامین شــد و حتی در ایام عید که محدودیت تردد داشتیم بنا به نیاز 

کشاورزان دو هزار تن کود اوره از طریق خطوط ریلی وارد کردیم.
وی در خصوص بحث قاچــاق کود نیز گفت: با توجه به عــدم نظارت و رصدی که 

در خصوص مبادی کود، هیچ گونه تخلف و امکان قاچاق در این حوزه وجود دارد

 دیدار مدیرکل کتابخانه های عمومی استان مرکزی 

بافرماندار خنداب

اراک-نوری به منظور بررســی وضعیــت کتابخانه های عمومی و توســعه 
فعالیت های فرهنگــی در شهرســتان خنداب، علــی گــودرزی زاده، مدیرکل 
کتابخانه های عمومی استان مرکزی، با ابراهیم رستمی، فرماندار شهرستان، دیدار 

و گفت وگو کرد.
در این نشست، طرفین ضمن تأکید بر اهمیت ترویج فرهنگ کتاب و کتاب خوانی، 
بر لزوم توسعه عدالت فرهنگی، گسترش فضاهای کتابخانه ای و افزایش مشارکت 

نهادهای فرهنگی در راستای ارتقای سطح مطالعه عمومی تأکید کردند.
فرماندار خنداب با اشــاره به ظرفیت های فرهنگی شهرستان و علاقه مندی نسل 
جوان به کتاب خوانی، بر حمایت همه جانبه از طرح هــا و برنامه های کتابخانه های 
عمومی تأکید کرد و گفت: توسعه فرهنگی و دسترسی آسان مردم به منابع دانایی، از 

اولویت های مدیریت شهرستان است.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان مرکزی نیز در این دیدار، گزارشی از اقدامات 
شاخص این اداره کل در سطح استان ارائه کرد و از آمادگی نهاد کتابخانه های عمومی 
برای گسترش خدمات فرهنگی، به ویژه در مناطق روستایی و کمتر برخوردار، خبر 
داد. گودرزی زاده بــا تأکید بر نقش کتابخانه ها به عنــوان پایگاه های دانایی محور، 
خواستار تعامل نزدیک تر مجموعه فرمانداری و نهادهای فرهنگی شهرستان برای 

پیشبرد اهداف فرهنگی شد.

 رئیس اتاق بازرگانی کرمانشاه:

ونق  اتصال ریلی کرمانشاه _ بغداد تحولی بزرگ در ر
اقتصادی و تجاری غرب کشور ایجاد می کند

کرمانشاه-حســنافخارزاده رئیس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن اســتان 
کرمانشــاه گفت: پیگیری ها و رایزنی  های ویژه معاون اجرایی رئیس جمهور برای 
تکمیل راه آهن کرمانشاه _ خسروی و اتصال ریلی آن به بغداد، بسیار دلگرم کننده 
است و در صورت توافق نهایی، تحولی مهم در گسترش مبادلات تجاری ایران و عراق 

محسوب می شود.
رضا سلیم ساسانی در گفت و گو با خبرنگار میلکان، با اشاره به اهمیت این پروژه اظهار 
کرد: »اتصال ریلی کرمانشاه _ بغداد می تواند زیرســاخت های تجاری و بازرگانی 
منطقه را متحول کند و تحقق آرزوی دیرینه فعالان اقتصادی برای دسترسی سریع، 

ارزان و امن به بازار عراق را ممکن سازد.«
وی با بیان اینکه پیشــینه ی تجارت میان ایران و عراق به قرن ها پیش بازمی گردد، 
افزود: »کرمانشاه به دلیل موقعیت جغرافیایی استثنایی، همواره یکی از کریدورهای 
تاریخی و حیاتی در مســیر تجارت شــرق به غرب بوده و امروز هم با اتصال ریلی به 
بغداد، این مسیر می تواند دوباره به یکی از مهم ترین شاهراه های تجاری کشور تبدیل 

شود.«
سلیم ساســانی کاهش هزینه های حمل ونقل، تســهیل صادرات، توسعه صنایع 
لجستیکی و افزایش اشــتغال را از مهم ترین پیامدهای کوتاه مدت و بلندمدت این 
پروژه دانســت و تصریح کرد: »این خط آهن می تواند کرمانشــاه را به محور اصلی 
تجارت زمینی غرب ایران تبدیل کند و بسترها را برای سرمایه گذاری های بزرگ در 
حوزه های انبارداری، سردخانه ای، بسته بندی، تولید، فرآوری و صادرات کالا فراهم 
سازد.« رئیس اتاق بازرگانی کرمانشــاه همچنین بر لزوم همکاری نزدیک دولت و 
بخش خصوصی تأکید کرد و گفت: »برای موفقیت این پروژه، باید رفع موانع گمرکی، 
ایجاد زیرساخت های مرزی، تأمین امنیت پایدار و تقویت همکاری های بین المللی 
در اولویت قرار گیرد. اتاق بازرگانی کرمانشــاه آماده اســت تا در قالب کمیته های 

تخصصی، نقش فعال و مشورتی خود را در این مسیر ایفا کند.«
وی در پایان چشم انداز اقتصادی کرمانشاه را روشن توصیف کرد و افزود: »با راه اندازی 
این خط آهن بین المللی، کرمانشاه می تواند به هاب تجاری غرب کشور و حلقه اتصال 
خلیج فارس به مدیترانه و قفقاز بدل شود؛ نقشی که این منطقه در گذشته تاریخی 

خویش داشته و اکنون با تدبیر و برنامه ریزی صحیح می توان آن را احیا کرد.«

خبر

اهواز –محمد مجدم در مراسمی با حضور دکتر حمید بورد 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و معاون وزیر نفت، حمید دریس 
به عنوان مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان معارفه و با اهدا لوح از 

زحمات عبدالله عذاری اهواز تجلیل شد.
 مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان با حضور 
دکتر حمید بورد مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و معاون وزیر 

نفت در ساختمان مرکزی وزارت نفت برگزار شد.
در این مراســم دکتر بورد، مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران از 
تلاش ها و زحمات مهندس عبدالله عــذاری اهوازی برای تحقق 
اهداف تولیدی و افزایش تولید در این شــرکت طی این ســال ها 

تجلیل کرد.
وی همچنین مهندس حمید دریــس را فردی متعهد، با تجربه و 
متخصص در این حوزه دانست و برای وی در سمت جدید آرزوی 

موفقیت کرد.

عبدالله عذاری اهوازی نیز ضمن ارائه گزارشی از اقدمات انجام شده 
در این مدت، موفقیت های به دست آمده را حاصل تلاش بی وقفه، 
همدلی و همت تمامی همکاران خود در شرکت نفت و گاز اروندان 
دانست و از زحمات آن ها تجلیل کرد و برای مهندس دریس آرزوی 
موفقیت کرد. در ادامه، حمید دریس، مدیرعامل شــرکت نفت و 
گاز اروندان، ضمن قدردانی از زحمات و خدمات مهندس عذاری 
اهوازی، از حســن اعتماد وزیر محترم نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران نسبت به خود تشکر کرد و افزود: در کنار همکاران 
تلاشگرم در این شرکت، تمامی توان و ظرفیت خود را به کار خواهیم 
گرفت تا اهداف تولیدی تعیین شــده برای این شرکت را محقق 
ســازیم. بی تردید، در صیانت از این امانت خطیر، از هیچ تلاشی 
فروگذار نخواهیم کرد. در پایان، حمید بورد با اهدای لوح انتصاب به 
حمید دریس و همچنین لوح تقدیر و یادبود به پاس زحمات عبدالله 

عذاری اهوازی، از خدمات و تلاش های وی تجلیل به عمل آورد.

با حضور معاون وزیر نفت؛

وندان برگزار شد آیین تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت نفت و گاز ار

اصفهان-مریم مومنی محمدجواد برمکی رئیس اداره روابط 
عمومی مخابرات منطقه اصفهان از برگزاری جشــنواره فروش 
سرویس تانوما )تار نوری مخابرات ایران( با عنوان فیبر در بهار خبر 

داد.
مدیر روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان در تشریح این طرح 
گفت: در آستانه روز جهانی مخابرات و هفته ارتباطات، مخابرات 
منطقه اصفهان در نظر دارد نسبت به ثبت نام و فروش اینترنت فیبر 
نوری )تانوما(، با تخفیف های ویژه اقدام نماید؛ این طرح که در سطح 
استان اصفهان اجرایی می گردد شامل سرویس اینترنت یکساله 
صرفاً برای مکان  های دارای شــبکه ODN و جهت مشترکین 

جدید سرویس تانوما فیبر نوری )FTTH( می باشد.
وی افزود: متقاضیان می توانند با توجه به فرصت محدودی که این 
طرح دارد از ۱۵ اردیبهشت ماه لغایت ۳۰ خرداد ماه ۱۴۰۴ نسبت 
به ثبت نام اقدام نمایند و از مزایای این طرح که شامل مودم رایگان، 
دراپ کشــی رایگان، ۱۴۴۰ گیگ ترافیک بین الملل ۱۲ ماهه با 
سرعت حداکثر ۱۰۰۰ مگابیت برثانیه به صورت پیش پرداخت می 
باشد بهره مند شوند. برمکی اظهار داشت : این، یک فرصت مناسب 
جهت ثبت نام هم استانی های عزیزی اســت که برند با سابقه ی 
مخابرات را انتخاب کرده و می  خواهند به جمع میلیونی مشترکین 
باند پهن شــرکت مخابرات ایــران بپیوندند.متقاضیان گرامی، 

در صورت لزوم و جهت کســب اطلاعات بیشــتر نیز می توانند با 
سرشماره ۲۰۲۰ داخلی یک تماس حاصل نمایند و یا به مراکز امور 
مشترکین مخابرات در منطقه خود مراجعه نمایند. برمکی ، با اشاره 
به مزایای سرویس فیبر نوری گفت: سرعت دانلود و آپلود تا ۱۰۰۰ 
مگابیت برثانیه، عدم حساسیت به نویز، عدم تاثیرپذیری از فاصله تا 
مرکز مخابراتی، پینگ تایم پایین از جمله مزایای این سرویس است 
که امکان استفاده از این سرویس برای اتصال همزمان چند کاربر 
بدون افت سرعت، بازی  های آنلاین، معاملات برخط، آموزش های 
آنلاین، اتصال به دوربین  های مداربسته و تجهیزات امنیتی و….. را 

فراهم کرده است.

اصفهان

خوزستان

مدیر روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان خبرداد؛

ویس تانوما در اصفهان وش سر برگزاری جشنواره فر

 کرمانشاه-حســنافخارزاده  بیســت و یکمین جلسه 
آموزشــی و توجیهــی متقاضیــان کارت بازرگانــی در اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی کرمانشاه برگزار شد. در 
این نشســت، عاطفه فرخی، دبیر اتاق کرمانشاه، به بیان نکاتی 

درباره فعالیت های تجاری و اهمیت کارت بازرگانی پرداخت.  
وی در ابتدا با تبریک به متقاضیان برای ورود به خانواده بزرگ 
اتاق بازرگانی، اظهار کرد: اتاق بازرگانی خدمات گســترده ای 
از جمله دوره های آموزشــی رایگان، مشــاوره های تخصصی 
در حوزه های مختلف و ســایر امکانات را بــه اعضای خود ارائه 
می دهد که دارندگان کارت بازرگانی می توانند از این خدمات 

بهره مند شوند.  
وی کارت بازرگانــی را ابزاری ضروری بــرای آغاز فعالیت های 
اقتصادی، کارآفرینی، تولید ثروت و بهبود فضای کســب وکار 
دانســت و تأکید کرد که این ابزار باید به درستی و با دقت مورد 

استفاده قرار گیرد.
دبیر اتاق کرمانشاه با اشــاره به اهمیت حوزه تجارت، صادرات 

و واردات، آن را بــه عنوان یک علم توصیف کــرد که فراگیری 
جنبه های مختلف آن نیازمند مطالعه مســتمر و ارتقای سطح 
دانش است. وی افزود: اهمیت تجارت بین الملل در استان های 
مرزی مانند کرمانشاه بســیار بالاســت و باید از این موقعیت 

استراتژیک به بهترین شکل استفاده کنیم.  
فرخی همچنین بر لزوم افزایش دانش دارندگان کارت بازرگانی 
در زمینه هایــی مانند صــادرات و واردات کالا، کشــورهای 
مقصد، انــواع کالاهای صادراتــی، تعرفه هــا، ممنوعیت ها و 
محدودیت هــای صادراتی تأکید کرد و گفــت: بازاریابی برای 
کالاهای صادراتی، توجه به سلیقه و استانداردهای بازار هدف 
و حرکت به ســمت بازارهای جدید و متنــوع از جمله عوامل 

کلیدی در موفقیت تجاری است.  
در ادامه، وی درباره سوءاســتفاده از کارت بازرگانی هشدار داد 
و با ابراز نگرانی از واگذاری کارت هــای بازرگانی به دیگران در 
ازای دریافت مبالغی، یادآور شد: طبق تبصره ۴ بند ۳ ماده ۱۰ 
آیین نامه اجرایی قانون صادرات و واردات، این اقدام غیرقانونی 

است و دارندگان کارت حق واگذاری آن به دیگران را ندارند.  
وی همچنین خاطرنشان کرد: مالیات های سنگین و پیامدهای 
حقوقی و قضایی تنها بخشی از مشکلات ناشی از سوءاستفاده از 
کارت بازرگانی است و در صورت مواجهه با هرگونه تلاش برای 

اغفال دارندگان کارت، باید موضوع به دســتگاه های نظارتی و 
قضایی گزارش شود.  

این جلسه با هدف آشــنایی بیشــتر متقاضیان با فرآیندها و 
الزامات کارت بازرگانی و ارتقای دانش تجاری آن ها برگزار شد.

کرمانشاه
در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی کرمانشاه ؛

بیست و یکمین جلسه توجیهی متقاضیان کارت بازرگانی برگزار شد

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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طی یکسال گذشته انجام شد؛

برگزاری بیش از 26 هزار نفرساعت آموزش در شرکت گاز استان اردبیل
اردبیل-افسون جبارزاده مدیرعامل شــرکت گاز استان 
اردبیل از برگزاری بیش از ۲۶ هزار نفرساعت آموزش به کارکنان 

طی یکسال گذشته خبر داد.
به گــزارش روابط عمومي شــرکت گاز اســتان اردبیل، معرفت 
خدابنده سرپرست این شرکت با اعلام این خبر، اظهار داشت: این 
آموزش ها در قالب دوره هاي حضوري و غیرحضوري در راستای 
آموزش های عمومی، فنی و تخصصی، شغلی، ارتقاء و بروز نمودن 
دانش کارکنان و مسئولین طی سال گذشته برنامه ریزی و اجرایی 

شده است.
وی افزایش آمادگی، مهارت، تقویت کار گروهی، توانمندســازی 
تیم های عملیاتی و همچنین ارتقاء دانش فنی پرسنل را از اهداف 
دوره های برگزار شــده عنوان نمود و افزود: از مجموع دوره های 

برگزار شــده در سال گذشــته تعداد ۵۳ دوره بصورت حضوری و 
تعداد ۶۲ دوره بصورت غیر حضوری و بر خط بوده است.

خدابنده در ادامه بحث آموزش را یکی از اولویت های صنعت گاز در 
حوزه منابع انسانی برشمرد و گفت: مسئله آموزش و تاثیرات آن در 
ارتقاء سطح بهره وری و کارایی پرسنل بسیار حائز اهمیت می باشد 
و در برنامه ریزی های انجام شده نیز رشد فنی و علمی کارکنان به 

عنوان سرمایه هاي اصلي شرکت لحاظ شده است.
این مقام مسئول با اعلام اینکه هدف نهایی آموزش کارکنان، دانش 
افزایی و ارتقای بهره وری ســازمانی اســت، تصریح کرد: تجزیه و 
تحلیل نتایج و اثربخشی دوره ها، حلقه نهایی فرآیند آموزش می 
باشد که بر اساس سنجش های صورت گرفته در این شرکت، میزان 
اثربخشی دوره های آموزشی برگزار شده طی سال گذشته طبق 

نظر سنجی های انجام گرفته ۹۴ درصد بوده که بر اهمّیت آموزش 
در فرآیندهای اجرایی این شرکت اشاره دارد.

وی دوره های HSE، حمل ونقل، سیســتم قرائت کنتورخوانی، 
آمادگی امداد برای مواجهه با فصول ســرد ســال برای گازبانان و 
امدادگران، تربیت مربی ویژه مربیان شرکت، پاسخگویی و ارزیابی 
شــکایات و... را از جمله دوره های برگزار شــده در این مجموعه 

برشمرد.
مدیرعامل گاز استان اردبیل در خاتمه  فرآیند نیازسنجی آموزشی 
را اولین گام در توانمندســازی پرسنل عنوان نمود و اظهار داشت: 
طبق نیاز ســنجی های انجام شــده از کارکنان و مطابق تقویم 
آموزشی این شرکت، دوره ها و سمینارهای آموزشی برنامه ریزی 

و اجرایی می شود

اعمال بیش از ۱۷۴ میلیارد ریال پاداش همکاری مشترکان برق در سمنان

سمنان-رضاســروش معاون فروش و  خدمات مشترکین 
شرکت توزیع برق استان سمنان از اعمال بیش از ۱۷۴ میلیارد ریال 
پاداش همکاری مشترکان صنعتی، کشــاورزی و خانگی برق در 

سال ۱۴۰۳ در این استان خبر داد.
مهدی پاک طینت، معاون فروش و  خدمات مشــترکین شرکت 
توزیع برق استان سمنان در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری فارس 
در سمنان با اشــاره به همکاری همه جانبه مشترکین در پیک بار 
سال گذشــته افزود: در ســال قبل افزون بر ۱۷۴ میلیارد و ۳۸۸ 
میلیون ریال پاداش همکاری مشــترکان در سه بخش صنعتی، 
کشاورزی و خانگی توسط شــرکت توزیع برق سمنان به حساب 

بستانکاری آنها منظور شده است. 
وی تصریح کرد: در بخش کشــاورزی مبلــغ ۳۹ میلیارد و ۴۵۸ 
میلیون ریال و در بخش صنعتی مبلغ ۴۷ میلیارد و ۵۸۷ میلیون 
ریال و در بخش خانگی ۸۷ میلیــارد و ۳۴۳ میلیون ریال پاداش 
همکاری در حساب بستانکاری صورتحســاب آنها منظور شده 

است. 
معاون فروش و  خدمات مشــترکین شــرکت توزیع برق استان 
سمنان یادآور شــد: از هم اســتانی های گرامی انتظار می رود در 
شــرایط ناترازی تولید انرژی برق با صرفه جویی در مصرف انرژی 

جهت پایداری شبکه های برق، صنعت برق را یاری کنند.
این مجری مگاپروژه حوزه مشترکین تصریح کرد: بازدید میدانی از 
ادارات و دستگاه های اجرایی جهت انجام ممیزی اجمالی و تکمیل 
چک لیســت و ارائه راهکارهای لازم به منظور کاهش مصرف در 
روزهای اوج بار تابستان، انجام بازدید و توزیع اخطار به مشترکان 
خانگی، تجاری، پرمصرف و مشــترکان دارای تجــاوز از قدرت و 
راهنمایی لازم به منظور کاهش مصرف از جمله برنامه های مهم در 

راستای کاهش ناترازی است.

پاک طینت بیان کرد: بازدید از صنایع و بخش کشاورزی و مذاکره و 
توجیه به منظور همکاری مؤثر در برنامه های مدیریت بار تابستان 
و زمستان، بازدید از مساجد و مدارس پرمصرف و ارائه راهکارهای 
لازم جهت کاهش مصرف به خادمان مساجد و مدیران مدارس و 
اجرای برنامه های آموزشی برای مشترکان خانگی، اداری، مساجد 
و دانش آموزان مدارس از دیگر برنامه های مهم در راستای کاهش 

ناترازی است.
وی با اشــاره به وجود ظرفیت در بخش مردمــی نیز تصریح کرد: 
مردم می توانند با پیوستن به پویش ملی ۲۵ درجه و رعایت الگوی 
مصرف، به ویژه در ســاعات اوج مصرف، نقش مؤثری در پایداری 
شــبکه و کاهش اعمال مدیریت بار در بخش خانگی و تجاری ایفا 

کنند.
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وگاه های تجدیدپذیر   ساخت نیر
معطل چیست؟

این روزها در شرایطی که خاموشــی های مکرر گریبان گیر مردم شده 
است و تنها راه برون رفت از آن توســعه تجدیدپذیر هاست تامین مالی 

ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر در هاله ای از ابهام قرار دارد.
 وزیر نیرو با شعار توسعه تجدیدپذیر ها پا به ساختمان نیایش گذاشت 
و در ماه ها ابتدایی شــروع بــه کار از برنامه وزارت نیرو برای توســعه 
انرژی های تجدید پذیر ها و رســیدن به ۵۰ هزار مگاوات در ۵ سال به 
کمک بخش خصوصی و مشــروط به تأمین مالی دانست. همان روزها 
تفاهم نامه ای میان مپنا و ســاتبا برای ســاخت ۳ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر به امضا رســید اما این طور که به نظر می رســد گامی برای 
تأمین مالی از سوی صندوق توســعه ملی صورت نگرفته است چرا که 
چندی پیش امیر دودابی نژاد معاون ســرمایه گذاری و تنظیم مقررات 
ســازمان انرژی های تجدید پذیــر در رابطه با این موضــوع گفته بود: 
مهمترین گلوگاه بخش خصوصی در حوزه تجدید پذیر موضوع تأمین 
مالی است بر اساس مصوبه هیئت وزیران مجموعه های مرتبط با انجام 

و فرایند توسعه تجدید پذیر ها در کشور چاره اندیشی کنند.
اما صندوق توسعه ملی در فروردین ماه وعده ۳ میلیارد دلار تأمین مالی 
انرژی های تجدیدپذیر را داد در حالی که محسن طرز طلب معاون وزیر 
نیرو و رئیس ســازمان انرژی های تجدید پذیــر در رابطه با تأمین مالی 
برای ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر گفته بود؛ تاکنون ۱۰ درصد از 

۲.۵ میلیارد دلاری که دولت قول تأمین آن را داده، تأمین شده است.

پروژه های به ثمر رسیده مربوط به مناقصات 1402 است
محمد اولیا مدیر عامل گروه مپنا در رابطــه با وضعیت همکاری وزارت 
نیرو و این شــرکت گفت: بین وزارت نیرو و مپنا قراردادی منعقد نشده 
و ســال گذشــته تفاهم نامه ای به امضا رســید که تأمین مالی آن به 
روش های متفاوت از جمله صندوق توســعه ملی و مشارکت با بانک ها 
دنبال کردیم تأمین مالی این پروژه ها هنوز محقق نشــده که بتوان به 
آنها را اجرا کرد.برای نیروگاه ۱۰۰ مگاواتــی تقریباً معادل ۳۰ میلیون 
دلار تأمین مالی نیاز است که بخشــی از آن به صورت ارزی و بخشی به 

صورت ریالی است
وی ادامه داد: پروژه های در دســت اجــرا EPC از کارفرمایان دیگری 
گرفتیم و در حال اجرا هســتند و یا بخش ســرمایه گذاری گروه مپنا 
مربوط به قبل از تفاهم نامه ســال گذشــته و مربوط به مناقصاتی است 
که در سال ۱۴۰۲ از ساتبا برنده شــده بودیم و اکنون به تدریج در حال 

اجرا است.
اولیا در رابطه با میزان ســرمایه مورد نیاز برای آغاز پروژه های بزرگ در 
حوزه تجدید پذیر ها گفت: عددهای قابــل توجهی در این حوزه وجود 
دارد به عنوان مثال برای یک نیــروگاه ۱۰۰ مگاواتی تقریباً معادل ۳۰ 
میلیون دلار تأمین مالی نیاز اســت که بخشــی از آن به صورت ارزی و 

بخشی به صورت ریالی است.

اجرای پروژه در انتظار تأمین مالی تجدیدپذیر ها
اگر چــه صندوق توســعه ملی وعــده ۳ میلیــارد دلار تأمیــن مالی 
تجدیدپذیر ها را داده اســت اما به نظر می رسد به صورت قطره چکانی 
در حال تزریق مالی است چرا که اولیا در این زمینه می گوید: با توجه به 
مطالباتی که داریم برای انجام این پروژه ها با منابع خودمان به شــدت 
محدودیت داریم اما ســعی خودمان را می کنیم و مقداری از پروژه های 

در حال انجام با منابع مالی مپنا در حال انجام است.

این مقام مسئول خاطر نشــان کرد: اقداماتی که باید به صورت دولتی 
یا از طرف ســاتبا برای تأمین مالی از صندوق توسعه ملی صورت بگیرد 
بسیاری از توافقات و مصوبات را گذرانده اما هنوز به پولی که امکان آغاز 

عملیات اجرایی را داشته باشد نرسیده است.
وی ادامه داد: بخشــی از ســه مگاواتی های که در پســت های توزیع 
ساتبا از چند ماه پیش شروع کرد و بخشــی از آن مربوط به ما است این 
پروژه به صورت epc برای ساتبا اســت و آنطور که سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر اعــلام کرده تأمین مالی آن انجام می شــود.نزدیک به ۲۰ 
درصد نیاز ما را تشکیل می دهد و بیش از ۸۰ درصدش پنل های وارداتی 
اســت اولیا ادامه داد: این پروژه تقریباً آغاز شــده و اقدامات مقدماتی 
آن انجام اســت اما متأســفانه هنوز پول قطعی مربوط به عملیات اجرا 
به پروژه نرســیده که امکان سرعت بخشــی به این پروژه وجود داشته 
باشد. برای ۵۴۰ مگاواتی اجرای آن بر عهده ما بوده به سرمایه ای ۱۵۰ 

میلیون دلار معادله ای نیاز دارد.
وی در پاسخ به این سوال که سال گذشــته تفاهم نامه ای با وزارت نیرو 
برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر به امضا رســید، در این راستا چه 
اقداماتی شده است، گفت: از سال گذشــته چند پروژه ها آغاز شده و در 
حال احداث اســت که به زودی شــاهد نتایج آن خواهیم بود.وی ادامه 
داد: کم کم نتایج این پروژه مشــخص می شــود که یکی از مهمترین 
های آن می توان فــاز اول به پروژه ۱۲۰ مگاواتی آفتاب شــرق مربوط 
به مجتمع فولاد مبارکه اصفهان اشــاره کرد که ابتدای هفته گذشــته 
وارد مدار تولید شــد که یکی از بزرگترین بخش های انرژی خورشیدی 
کشور را تشکیل می دهد.اولیا خاطر نشان کرد: مابقی پروژه ها که ادامه 
دهنده پروژه آفتاب شرق و سایر پروژه های در دست اجرا به مرور زمان 
وارد مدار تولید می شود.وی با اشاره به اینکه تا کنون ۱۵۰ مگاوات وارد 
مدار تولید شده است، خاطر نشــان کرد: تا پایان تابستان ۱۵۰ تا ۲۰۰ 

مگاوات انرژی خورشیدی دیگر وارد مدار تولید می شود.

پنل های ساخت داخل 20 درصد از نیاز ما را حل می کند
برخی از پنل های خورشــیدی ســاخت داخل هســتند اما آنطور که 
کارشناســان می گویند ساخت پنل های خورشــیدی در کشوری جز 
چین صرفه اقتصــادی ندارد بنابرایــن پنل های داخلــی تنها بخش 
کوچکی از نیاز مورد نیاز ما را تأمین می کند، مدیر عامل مپنا نیز صحه بر 
این موضوع گذاشته و می گوید: پنل های مورد استفاده معمولاً وارداتی 
هستند اما بخشی هم سازنده داخلی دارد اما بخشی که داخلی در حال 
تولید است عمده تولید مربوط به یکی از شرکت های فعال ترین زمینه 
اســت که برای پروژه های خودشان مورد اســتفاده قرار می گیرد و آن 
چیزی که ما در پروژه هایمان اســتفاده می کنیم بخش کوچکی تولید 
اســتفاده می کنیم که نزدیک به ۲۰ درصد نیاز ما را تشکیل می دهد و 

بیش از ۸۰ درصدش پنل های وارداتی است.
ابتدای ســال جاری هاشــمی مدیر نظارت و وصول مطالبات صندوق 
توســعه ملــی در این زمینــه گفــت: او با بیــان اینکــه اولویت های 
ســرمایه گذاری صندوق در ســال ۱۴۰۴ بــر طرح هــای زودبازده و 
صادرات محور متمرکز اســت و در کنــار پروژه های حــوزه نفت، گاز، 
پتروشــیمی و فولاد، با توجه به ناترازی های موجــود در بخش انرژی، 
به ویژه برق، و دستور ریاســت جمهوری، بخش انرژی های تجدیدپذیر 

نیز در اولویت سرمایه گذاری قرار گرفته است.

انرژی

خریدار  رئیــس اندیشــکده حکمرانی 
هوشــمند بــر ضــرورت ایجاد سیســتم 
تخفیفی در بیمه های تکمیلی مشابه بیمه 

شخص ثالث تأکید کرد.
سیدطه حسین مدنی با اشاره به چالش های 
بخش بهداشــت و درمان کشــور و اهمیت 
پیش بینــی معضلاتی که ممکن اســت در 
اقتصاد درمان بــه خصوص بخش بیمه بروز 
کند؛ گفت: از منظــر حکمرانی، جلوگیری 
از نارضایتی اجتماعی، کاهش آســیب های 
وارده به کسب وکارها و جلوگیری از تحمیل 
هزینه های مالــی و اجتماعی به حاکمیت، 

این موضوع اهمیت فراوانی دارد.
مدنی با بیان اینکه نظام درمانی کشور پس 
از تحریم های سال ۱۳۹۷ و محدودیت های 
ارزی با مشــکلات زیادی مواجه شد؛ افزود: 
در این شرایط، مشکلاتی که در نظام توزیع 
ایجاد شــده بود هم بار اضافی به سیســتم 

درمانی کشور تحمیل کرد.

چالش تقاضا برای داروها و خدمات 
غیرضروری

رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
خاطرنشــان کرد: در این چند ســال برای 
کاهش این معضلات اقدامــات خوبی مثل 
رهگیــری دارو و نظارت بــر زنجیره تأمین 
و توزیع انجام شــده اســت امــا همچنان 
نگرانی هایی در این خصوص وجود دارد. از 
طرف دیگر نظام درمانی مــا با چالش هایی 
چــون تقاضــا بــرای تجویــز داروهــای 
غیرضروری، مصرف خودسرانه مکمل های 
غذایی و اســتفاده زیاد از خدمــات با اثرات 
جانبی چــون سی تی اســکن و MRI هم 
مواجه اســت که می توان علاوه بر سلامت 
عمومی، از دید حکمرانی و اقتصاد سلامت 

هم به آن پرداخت.
مدنــی دربــاره چالــش اســتفاده های 
غیرضــروری از خدمــات درمانــی گفت: 
حاکمیت با توجه بــه محدودیت های ارزی 
و گران بــودن دارو، تجهیــزات و خدمات 
ســلامت، در کنار بیمه های پایه برای ارتقا 
ســلامت عمومی، به بیمه های تکمیلی هم 
فرصت داد تا به عنوان کسب و کارهای فعال 
در حوزه سلامت برای دسترسی بهتر مردم 
به خدمــات درمانی فعالیت کرده و ســرانه 

سلامت را افزایش دهند.
رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
خاطرنشــان کــرد: اگرچــه بیمه هــای 
تکمیلی به عنوان کســب و کار توانسته اند 
ریسک های درمانی را برای بخشی از جامعه 
کاهش دهند؛ اما اســتفاده از خدمات این 
بیمه ها بدون نظــارت و در نظر گرفتن یک 
ســری مشــوق ها و محدودیت ها، چالش 
استفاده های غیرضروری را به دنبال داشته 

است.
وی گفت: ســامان ندادن به ایــن موضوع 
می توانــد اولویت های درمانــی را با چالش 
مواجه و دسترســی گروه های بــا اولویت 
بیشــتر به خدمات درمانی را سخت تر کند. 
این معضل حتی می توانــد در بلندمدت به 
بیمه های تکمیلی هم آسیب زده و آنان را با 

خطر ورشکستگی مواجه کند.
رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند با بیان 
اینکه تجربه هایی مشــابه درباره استفاده از 
خدمات غیرضروری در کشــورهای جهان 
از سال ها پیش وجود داشــته است؛ گفت: 
راهکارهای این کشــورها می تواند برای ما 
مفید بوده و از بروز یــک چالش بزرگ تر در 

نظام درمانی کشور جلوگیری کند.
وی ادامه داد: اســترالیا یکی از این کشورها 
اســت که متوجــه تجویــز بیــش از حد 
یــک ســری آنتی بیوتیک ها و اســتفاده 
غیرمنطقــی از برخی خدمــات درمانی در 
یک بازه زمانی شــد. گزارش »کمیســیون 
ایمنی و کیفیت در مراقبت های بهداشــتی 
اســترالیا« )ACSQHC(، حاکــی از آن 
بود که در سال ۲۰۱۷ حدود ۲۶.۶ میلیون 
نســخه آنتی بیوتیک در این کشــور تجویز 
شــده اســت. با وجود کاهــش مصرف در 
ســال های بعد، در ســال ۲۰۲۲ همچنان 
۲۱.۸ میلیون نســخه آنتی بیوتیک تجویز 

شد. این ارقام نشان دهنده یکی از بالاترین 
نرخ های تجویز آنتی بیوتیک در کشورهای 

توسعه یافته است.
مدنی با اشــاره به بررســی عوامل مؤثر بر 
تجویز بی رویه آنتی بیوتیک در این کشــور، 
گفــت: نظرســنجی های کالج ســلطنتی 
 )RACGP( پزشــکان عمومی اســترالیا
نشــان داد که یکــی از این عوامل، فشــار 
بیمــاران بــر پزشــکان اســت. در ایــن 
نظرســنجی ها ۲۶ درصد پزشکان عمومی 
گزارش دادند که روزانه تحت فشار بیماران 
برای تجویز آنتی بیوتیک های غیرضروری 
قرار می گیرند. همچنین مشــخص شد که 
۳۷ درصد از پزشــکان این فشار را به صورت 
هفتگی تجربه می کننــد. طبق تحقیقات، 
پزشــکان عمومی هم اغلب به دلیل فشــار 
زمانی و انتظارات بیماران، آنتی بیوتیک ها 
را تجویز می کنند؛ حتی زمانــی که از نظر 

بالینی ضروری نیست.
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند با 
اشــاره به اقدامات اصلاحی اســترالیا برای 
کاهــش تجویز و مصــرف آنتی بیوتیک ها، 
گفت: این کشــور از ســال ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۲ 
کمپین »هفته آگاهــی از آنتی بیوتیک ها« 
NPS Medi�  را اجرا و طــی آن ســازمان
cineWise، بــا حمایت دولت اســترالیا، 
کمپین هــای آموزشــی متعــددی برای 
افزایش آگاهی عمومــی و حرفه ای در مورد 
خطرات مقاومت آنتی بیوتیکی برگزار کرد. 
این کمپین ها شــامل تبلیغات تلویزیونی، 
پوسترهای کلینیکی و منابع آموزشی برای 

پزشکان و بیماران بود.
همچنیــن  کشــور  ایــن  افــزود:  وی 
در ســال ۲۰۱۹، نســخه جدیــدی از 
»دستورالعمل های درمانی آنتی بیوتیک« 
منتشــر کرد کــه بــر تجویز مســئولانه 
آنتی بیوتیک هــا تأکیــد داشــت. ایــن 
از  فهرســتی  شــامل  دســتورالعمل ها 
آنتی بیوتیک هــای پرخطر و الــزام به ثبت 
دلایل تجویز در پرونده هــای الکترونیکی 

بیماران بود.
مدنی خاطرنشــان کرد: »مدیریت مصرف 
آنتی میکروبیــال« )AMS( برنامه دیگری 
بود کــه این کشــور برای پایــش و کنترل 
مصــرف آنتی بیوتیک در بیمارســتان ها و 
مراکز درمانی اجرا کرد. گزارش »کمیسیون 
مراقبت هــای  در  کیفیــت  و  ایمنــی 
بهداشتی استرالیا« نشــان داد که مصرف 
آنتی بیوتیک های پرخطر در بیمارستان ها 
بــا اجرای ایــن برنامــه از ســال ۲۰۱۸ تا 
۲۰۲۱ با کاهش ۱۵ درصــدی همراه بوده 
اســت. گزارش این کمیســیون در ســال 
۲۰۲۳ حاکی از کاهش ۱۸ درصدی مصرف 

آنتی بیوتیک در جامعه استرالیا بود.
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند با 
بیــان اینکه نظام ســلامت اســترالیا یکی 
از شــاخص ترین سیســتم های درمانــی 
دنیا اســت؛ افزود: علاوه بر اســترالیا، سایر 
کشــورهای توســعه یافته هم بــا معضل 
زیــاده روی در اســتفاده از دارو، مکمــل و 
خدمات پزشکی مثل تصویربرداری مواجه 

بوده اند و با اجرای یک سری اقدامات سعی 
در کنترل آن داشته اند.

تجربه آمریکا و کانادا در کاهش 
آزمایش های غیرضروری

مدنی ادامــه داد: آمریکا در ابتــدای دهه 
۲۰۰۰ میلادی بــا معضــل آزمایش های 
غیرضــروری مواجــه بود. طبــق گزارش 
Health Affairs، ایــن کشــور بــرای 
کاهــش تجویز آزمایش هــای غیرضروری 
و بهبود کیفیــت مراقبت های بهداشــتی 
از طریــق برنامه های پرداخــت مبتنی بر 
 )Pay�for-Performance(عملکــرد
توانســت تجویز آزمایش های غیرضروری 
را کاهش و کیفیت مراقبت های بهداشــتی 

را بهبود دهد.
وی ادامــه داد: آمریــکا همچنیــن بیــن 
ســال های ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ برنامه تشویقی 
برای کاهش تصویربرداری های غیرضروری 
با هدف کاهش تعداد ســی تی اسکن های 
غیرضروری در بیمارستان کودکان کلرادو 
را به اجــرا گذاشــت و طبق گــزارش این 
بیمارستان، نرخ سی تی اسکن های شکمی 

به ۱۰ درصد کاهش یافت.
وی افزود: کانادا هم در سال ۲۰۱۴ برنامه ای 
را با هــدف کاهش اســتفاده از آزمایش ها، 
درمان ها و رویه های غیرضروری پزشــکی 
از طریق آموزش پزشــکان و بیمــاران به 
 Choosing« اجرا گذاشــت و به گــزارش
Wisely Canada« توانســت تجویزهای 
غیرضروری را تا حد زیــادی کاهش دهد. 
به عنوان نمونه مصــرف بنزودیازپین ها در 
میان ســالمندان پس از اجرای این برنامه و 
مداخلات آموزشــی ۲۷ درصد کاهش پیدا 

کرد.
رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
ادامه داد: بریتانیا هــم در مواجهه با مصرف 
غیرضروری آنتی بیوتیک ها در سال ۲۰۱۷ 
 Keep Antibiotics Working «کمپین
Anti�را به اجرا گذاشــت و طبق گزارش » 

biotic Guardian توانســت بــا افزایش 
آگاهــی عمومی، تجویزهــای غیرضروری 
آنتی بیوتیک هــا در مراکز درمانی را کاهش 

دهد.
مدنی به نگرانی ســازمان بهداشت جهانی 
از مصــرف بیــش از حد مکمل ها اشــاره و 
تصریح کرد: این ســازمان در ســال ۲۰۱۷ 
ارائــه مشــاوره های فنــی برای بررســی 
خطرات مصرف بیش از حــد ویتامین ها و 
مواد معدنی از طریق مداخلات بهداشــت 
عمومــی را به اجرا گذاشــت و توصیه هایی 
برای سیاســت گذاران به منظور جلوگیری 
از مصــرف بیش از حد مکمل هــا و طراحی 

مداخلات ایمن تر ارائه کرد.

روی آوردن چین به هوش مصنوعی 
برای کاهش درمان های غیرضروری

وی در ادامه به اقدامــات چین برای کاهش 
درمان های غیرضروری اشاره و خاطرنشان 
SSRN – AI As�  کرد: طبــق گــزارش

sistance Study کشــور چین در ســال 

۲۰۲۴ از طریــق تحقیقات دانشــگاهی به 
ارزیابــی تأثیر هوش مصنوعــی در کاهش 
درمان های غیرضروری پرداخت و توانست 
نرخ درمان های غیرضروری را تا ۶۲ درصد 
کاهش و در عین حال دقت تشخیص را بین 

۱۴ تا ۳۷ درصد افزایش دهد.

چرا باید تصویربرداری های 
غیرضروری را حذف کنیم؟

رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
با بیان اینکه کشــورهای جهان بــا علم به 
اثــرات جانبی و آســیب های مصرف بیش 
از حد داروها و مکمل ها به ســمت کاهش 
اســتفاده از آن رفته انــد؛ گفــت: در مورد 
تصویربرداری هــای پزشــکی از جملــه 
CT Scan هم اثبات شــده کــه قرارگیری 
 ،X در معــرض پرتوهای یونیزان یا اشــعه
به ویژه در کــودکان و افراد با اســکن های 
مکرر، با افزایش خطر بروز ســرطان همراه 
 )WHO( است. ســازمان جهانی بهداشت
و آژانــس بین المللی تحقیقات ســرطان 
)IARC( بــرآورد کرده اند که بــه ازای هر 
CT Scan ۱۰۰۰ حدود یک مورد سرطان 
اضافی در جمعیت عمومی ایجاد می شــود. 
اســتفاده از CT در زنان باردار هم به دلیل 
خطر ناهنجاری های جنینی جز در شرایط 

اورژانسی به شدت منع شده است.
مدنی دربــاره خطرات MRI هــم گفت: 
MRI Safety Guide� با موضــوع FDA
American College of Ra� و lines
 MRI Manual on دربــاره   diology
Safety، افزایــش حرارت یا ســوختگی 
موضعی در صورت وجــود ایمپلنت فلزی 
 ،MRI یا تجهیزات پزشــکی ناســازگار با
 )NSF( نفروپاتی سیســتمیک فیبروزی
در بیمــاران دچــار نارســایی کلیوی که 
گادولینیــوم تزریقی دریافــت کرده اند و 
خطر جذب اجســام فلزی به درون میدان 
مغناطیسی دستگاه و آسیب فیزیکی جدی 
 MRI یا مــرگ را از جمله خطــرات بالقوه
اعلام و اســتفاده از آن برای بیماران دارای 
پیس میکر یا دفیبریلاتورهای قدیمی که با 
MRI سازگار نیســتند و افرادی که ترکش 
یا ایمپلنت فلزی ناشناس با احتمال جذب 

مغناطیسی دارند را منع کرده اند.

 چالش های منع و هشدار
 در نظام سلامت

رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند ادامه 
داد: البتــه تجربه کشــورهای مختلف در 
قبال هشدارهای استفاده از دارو و خدمات 
درمانی بدون چالش هم نبوده است. فشارها 
و هشــدارهایی که در برهه هــای زمانی از 
سوی کشورهای مختلف درباره منع مصرف 
دارو یا اســتفاده از خدمات درمانی داده اند؛ 
باعث کم اهمیت شــدن نظام ســلامت در 
ذهن برخی افراد شــده اســت. نمــود این 
وضعیت را می شــد در دوران شــیوع کرونا 
در آمریکا دید که بسیاری از مردم از تزریق 
واکســن یا مراجعه به پزشک و مصرف دارو 
خــودداری کردند و همین باعث شــده در 

برخی مقاطع شــیب مرگ و میر ناشــی از 
کووید در این کشور تندتر شود.

وی افزود: آمریکا بــرای اصلاح این ذهنیت 
در جامعــه برنامه هایی به اجرا گذاشــت. 
کمپین هــای ملــی آمــوزش بهداشــت 
در ســال ۲۰۲۱ با هدف افزایــش آگاهی 
عمومی درباره واکسیناســیون، تست های 
تشــخیصی و درمان های ضدویروســی با 
بودجه یــک میلیــارد دلاری از جمله این 
 ،HHS.gov برنامه هــا بود که به گــزارش
واکســینه شــدن ۶۰ میلیون آمریکایی را 
به دنبال داشــت. تقویت زیرســاخت های 
 CDC داده محور بــرای تصمیم گیــری یا
Data Modernization Initia�

tive )DMI( بــا هدف ایجاد شــبکه ملی 
یکپارچه برای داده های بهداشتی با قابلیت 
پیش بینی و واکنش ســریع به بحران های 
آینده با بیش از یک میلیــارد دلار بودجه از 
دیگر برنامه های ایالات متحده برای اصلاح 

ذهنیت شهروندان خود بوده است.
مدنی افزود: تشــویق به مراجعه به پزشک 
و غربالگــری در دوران شــیوع کرونا یکی 
دیگر از اقدامات ایالات متحده بود که طبق 
گزارش CDC MMWR توانست بستری 
در گروه های پرخطــر را ۴۰ درصد کاهش 

دهد.
وی افزود: بنابراین هشدارها در این خصوص 
باید مســئولانه بوده و به همان اندازه که بر 
خودداری از مصرف و استفاده غیرضروری 
دارد؛ باید خطرات عدم توجه به ســلامتی 
و تعامل نداشتن با سیســتم درمانی را هم 

گوشزد کند.
مدنی خاطرنشــان کرد: مواردی که به آن 
اشاره شــد از جمله مهمترین اقدامات برای 
کاهش مصرف غیرضروری دارو و اســتفاده 
زیاد از خدماتی چون تصویربرداری در دنیا 
و اصلاح ذهنیت مردم نســبت به سیستم 
درمانی پس از آن است. کشــور ما هم با هر 
دو این مســأله مواجه است و می تواند از این 
تجربیات به خصــوص در حوزه حکمرانی و 

اقتصاد درمان استفاده کند.

تعریف مدل بیمه شخص ثالث برای 
بیمه تکمیلی

رئیــس اندیشــکده حکمرانی هوشــمند 
تصریح کرد: با اســتفاده از ایــن تجربیات، 
می توان یک معادله سه ســر برد بین مردم، 
حاکمیــت و بیمه هــای تکمیلــی تعریف 
کرد که همه از آن بهره مند شــوند. اگرچه 
راهکارهــای مختلفــی در ایــن خصوص 
وجــود دارد؛ اما یکــی از راهکارهای کلان 
پیشــنهادی، یک بــازی واره اقتصادی در 
قالب ارائه یک سری مشــوق و تعریف یک 

سری محدودیت است.
وی توضیــح داد: وجــود بیمــه تکمیلی و 
پرداخت بخش زیادی از هزینه های درمانی 
ممکن است فرد بیمه شده را به استفاده هر 
چه بیشــتر از خدمات درمانی حتی با وجود 
عدم نیاز به آن تشــویق کنــد. همانطور که 
گفته شد مصرف بیش از حد دارو و استفاده 
غیرضروری از خدماتی چون تصویربرداری 
در چهارچوب بیمه هــای تکمیلی می تواند 
یک تهدید جــدی برای ســلامت فردی و 
عمومی باشــد. بنابراین این سیســتم باید 
اصلاح شــود و برای آن بیمه های تکمیلی 
می توانند مشابه سیســتم تخفیفی که در 
سایر بیمه ها مانند بیمه شخص ثالث وجود 
دارد اســتفاده از برخی خدمــات و مصرف 
برخی داروهــای غیرضــروری را کاهش و 
حتی در مقابل فرد را به اســتفاده از برخی 

ویزیت های ضروری و پایشی تشویق کنند.
مدنی گفت: بــا توجه به زیرســاخت های 
الکترونیکی و اقدامــات خوبی که در بخش 
بیمه تکمیلی ایجاد شــده اســت؛ می توان 
چنین مواردی را هم برای بهبود ســلامت 
مردم، تقویت نظام پیشــگیری، جلوگیری 
از بیش مصرفی و کاهــش هزینه های ارزی 
کشــور به کار گرفت. با تحقــق حکمرانی 
الکترونیک و اصلاح فرآیندها در این بخش 
می توان به ســمت حکمرانی هوشــمند و 

افزایش رضایت عمومی حرکت کرد.

 طبق گزارش مشــترک فدرال رزرو نیویورک و بانک 
تسویه حســاب های بین المللــی، در نظام های مالی 
غیرمتمرکــز و مبتنــی بر »نشــانه گذاری بر بســتر 
بلاک چین/رمزارزها«، همچنان سیاســت پولی قابل 

پیاده سازی است.
 در گزارش مشــترک فــدرال رزرو نیویــورک و بانک 
تسویه حســاب های بین المللی آمده اســت که پاسخ 
دریافتی از سیستم پایلوت)آزمایشی( طراحی شده با 
هدف اجرای سیاست پولی در یک نظام مالی متکی بر 
سیستم های مکانیزه تر، »موفق بوده و در شرایط متغیر 
بازار، همگام با فضــای نقدینگی مطلوب بانک مرکزی 
متبوع، عملیات های محول شــده بلافاصله انجام شده 

است.«
این سیســتم الگو که با اهداف مطالعاتی ایجاد شــد، 
نشــان داد که در یک نظام مالــی غیرمتمرکز، حتی 

احتمال عملکــرد و بازدهی بهتر سیاســت پولی یک 
بانک  مرکــزی نیز وجــود دارد.در این گــزارش آمده 
اســت: بانک های مرکزی برای ایجاد تسهیلات نوین 
یا تطبیق تســهیلات موجود به منظور بهینه ســازی 
اجرای سیاست پولی در فضایی »نشانه گذاری شده بر 
بستر بلاک چین«، می توانند به راحتی از قراردادهای 
هوشــمند اســتفاده کنند؛ بدین معنا که »در شرایط 
مبهــم و متزلــزل، عملیات های آتــی چابک تر انجام 
خواهد شــد و احتمالا اختلافات بین زمــان آگهی و 

عرضه  کاهش خواهد یافت.«
نشــانه گذاری یا توکنیزاســیون/Tokenization به 
دارایی های دارای نمادهای دیجیتــال برای معامله بر 

بستر بلاک چین اطلاق می شود.
این گزارش یادآور شــده که مطالعــات مذکور مطابق 
داده های تعدادی از بانک هــای مرکزی صورت گرفته 

و سازوکار آن صرفا برای عملیات ها و اهداف یک بانک 
مرکزی خاص طراحی نشده بلکه جامعیت، اولویت آن 
بوده اســت.این پروژه به عنوان بخشــی از تلاش ها در 
راستای آماده سازی بانک های مرکزی برای مواجهه با 
هر گونه تغییرات احتمالی آتی در بازارهای مالی انجام 

شده است.
مطابق این گزارش، گرچه هم اکنون بانک های مرکزی 
از حیث نحوه مداخله در بازارها بــه منظور تعیین نرخ 
بهره و مدیریت نقدینگی بازار، هیــچ خطری را حس 
نمی کنند اما گسترش تمرکززدایی در نظام های مالی 
و توســعه فناوری های نوین که برخی از آنها هم اینک 
مورد اســتفاده قرار می گیرند، می تواند این شــرایط 

عاری از ریسک را در مقطعی دستخوش تغییر کند.
در بخش دیگری از این گزارش می خوانیم: در صورتی 
که بخش مالیِ خصوصی در بازارهای معاملات عمده، 

نشــانه گذاری را در ابعاد گســترده به کار بگیرد، آنگاه 
بانک های مرکــزی احتمالا مجبور می شــوند تا برای 
تداوم اجرای موثر سیاســت پولی  مطلوب شــان، در 
بازارهای مالی با زیرســاخت های نوین مشارکت کرده 
و با توکن های)نمادهای( دیجیتال ســر و کار داشــته 

باشند.
در پایان ایــن گزارش آمده اســت: نظام هــای مالی 
غیرمتمرکــز همچنیــن می تواننــد »چالش هــای 
نوظهوری« را برای پول چاپ شــده توسط بانک های 

مرکزی ایجاد کنند.
از حیث مســائل مرتبط با عملیات های بانک مرکزی 
باید گفــت کــه »پیچیدگــی بیشــتر عملیات های 
بانک های مرکــزی، در نقش محرکی برای اســتفاده 
هر چه بیشــتر از فناوری نوین جهــت انجام وظایف و 

فرآیندهای مکانیزه عمل کرده  است.

بلاک چین

آیا سیاست پولی در نظام های مالی مبتنی بر بلاک چین شدنی است؟



برای نتفلیکس
 دنزل واشینگتن و رابرت پتینسون در سرقت

 از بانک همراه می شوند
دنزل واشــینگتن و رابرت پتینسون در فیلم »ســیل می آید« فرناندو 

میرلس برای نتفلیکس بازی خواهند کرد.
 به نقل از ورلد آف ریل، نتفلیکس »سیل می آید«، فیلمی بلندپروازانه 
با موضوع سرقت را با بازی دنزل واشــینگتن، رابرت پتینسون و دیزی 

ادگار-جونز به کارگردانی فرناندو میرلس می سازد.
این کارگردان برزیلی که بیشتر برای »شــهر خدا«، »باغبان وفادار« و 
»دو پاپ« شناخته می شود، بر مبنای فیلمنامه  پر فراز و فرود سایمون 
کینبرگ که نویسنده »آقا و خانم اســمیت« و »مردان ایکس: روزهای 

گذشته آینده« بود، این فیلم را خلق می کند.
»ســیل می آید« که از آن به عنوان یک فیلم ســرقت نامتعارف یاد 
شــده، با تمرکز بر یک نگهبان بانک، یک صندوقدار و یک دزد خبره 
جلو می رود که در شــبکه ای از فریــب و اتحادهای متغیــر گرفتار 
شده اند. انتظار می رود کلاهبرداری  روی کلاهبرداری و خیانت های 
لایه لایه که تخصص میرلس اســت، در فیلم جایی حســابی داشته 

باشد.
در حالی که جزئیات بیشتر تولید رو نشده، منابع داخلی معتقدند نقش 
واشینگتن، تاریک تر و هوشمندانه تر از دیگر نقش های این بازیگر که ۲ 

جایزه اسکار در کارنامه دارد، باشد.
میرلس کارگردانی اســت که ســبک پرجنب وجــوش و روایت های 
سیاســی اش او را به یکی از هیجان انگیزترین فیلمسازان دهه ۲۰۰۰ 

تبدیل کرد.
واشینگتن به تازگی تأیید کرد که در پروژه های آینده با کارگردان های 

متفاوتی از جمله رایان کوگلر و استیو مک کوئین همکاری خواهد کرد.
فیلم »سیل می آید« در حال حاضر در مرحله پیش تولید است و اکران 

آن برای سال ۲۰۲۶ برنامه ریزی شده است.

بازیگران سریال »اجل معلق« معرفی شدند
بازیگران ســریال »اجل معلق« که از جمعه ۲ خرداد در شبکه نمایش 

خانگی عرضه می شود معرفی شدند.
 به نقل از روابط عمومی پلتفرم، ســریال »اجل معلــق« به کارگردانی 
عادل تبریزی و تهیه کنندگی ســیدابراهیم عامریان از جمعه ۲ خرداد 

ساعت ۱۲ ظهر از شبکه نمایش خانگی عرضه می شود.
رضا عطاران، عباس جمشــیدی فر، بهزاد خلج، الیــکا عبدالرزاقی، 
گیتی قاسمی، سیاوش چراغی پور، مجید یاســر، رامین ناصرنصیر، 
یداللَّه شــادمانی، ســید رضا حســینی نیا، محمد جواد جعفرپور، 
ســمانه منیری، جواد پولادی، امیر تشــکر از جملــه بازیگران این 

سریال کمدی هستند.
این سریال در ۲۰ قسمت ساخته شده است.

در خلاصه داستان »اجل معلق« آمده است: آدم ها باید جوری زندگی 
کنند که هر لحظه آماده ملاقات با اجل باشند؛ هر لحظه، هر کجا حتی 

داخل ماشین، پشت چراغ قرمز!

فهرست عوامل »اجل معلق« عبارتند از نویســنده: حمزه صالحی، بر 
اســاس طرحی از بهرام افشــاری، مدیر فیلمبرداری: افشین علیزاده، 
تدوین: حســن ایوبی، آهنگســاز: امیر توســلی، طراح و ترکیب صدا: 
حســین ابوالصدق، مدیر صدابرداری: فرشــید احمدی، طراح گریم: 
عبداللَّه اســکندری، طراح صحنه: ســعید هنرمند، طراح لباس: آرام 
موســوی، طراح جلوه های بصری: امیر ولی خانــی، مدیر برنامه ریزی: 
نغمه نظری، دســتیار اول کارگــردان: محمــد داوودی کیا، عکاس: 
عباس بغدادی، منشــی صحنه: پریســا تاج، فیلمبردار: ســید حسام 
الدین اطیابی، مدیر تــدارکات: روح اللَّه خلجی، مدیر تولید: محمدرضا 
عزتخانی، جانشین تهیه کننده: کیمیا محمودیان، مجری طرح: مریم 

رحیمی.
با آغاز پخش ســریال »اجل معلــق«، پلتفرم فیلم نت ۲ ســریال در 
کنداکتور هفتگی خود دارد. »وحشــی« به نویســندگی و کارگردانی 

هومن سیدی دوشنبه شب ها از فیلم نت پخش می شود.

وایتی متفاوت از ۳ سال  مستند »ابراهیم« ر
مسئولیت رئیس جمهور شهید

به مناسبت نخســتین سالگرد شهادت آیت اللَّه ســید ابراهیم رییسی، 
شبکه دو سیما مســتند تلویزیونی ویژه ای با عنوان »ابراهیم« را روانه 

آنتن می کند.
 

به نقل از روابط عمومی شــبکه دو، مجموعه مســتند »ابراهیم« 
که امشب شــنبه ۲۷ اردیبهشت  حوالی ســاعت ۲۱ از شبکه دو 
پخش می شــود، روایتی متفاوت و کمتر شنیده شــده از ۳ ســال 
مسئولیت و خدمت آیت اللَّه شهید رییسی در جایگاه ریاست جمهوری 

است. 
در این برنامه، پنــج مقطع کلیدی و تأثیرگذار از دوران مســئولیت 
ایشــان با حضور وزرا، اعضای هیئت دولت و معاونان رئیس جمهور 
بازخوانی می شــود؛ روایت هایــی از نزدیک ترین افــراد به وی که 
جزییاتی نو و ناشــنیده از شــخصیت، تصمیم ها و عملکرد وی را به 

تصویر می کشد.
مستند »ابراهیم« تلاشی اســت برای بازتاب وجوهی کمتر دیده شده 
از مردی که در کســوت ریاســت جمهوری، بر مســیر تحول خواهی و 
عدالت محوری پای فشــرد و تا واپســین لحظه های حیات، در خدمت 

مردم ماند.
مســتند »ابراهیم« در جایگاه اثری متفاوت و تأثیرگذار، تلاش دارد تا 
با نگاهی از درون دولــت، ابعاد ناگفته ای از اندیشــه و منش مدیریتی 
آیت اللَّه رییسی را به تصویر بکشد. این برنامه یکی از تولیدات ویژه رسانه 
ملی در ایام گرامیداشت سالگرد شــهادت رئیس جمهور مردمی است 
و قرار است در قاب شــبکه دو، مخاطبان را با چهره ای نزدیک تر از این 

شخصیت انقلابی و خدمت گزار آشنا کند.

 نوسازی اتوبوس ها تنها راهکار کاهش 
سرفاصله حرکت ها

رئیس کمیسیون حمل و نقل شــورای شــهر تهران با تأکید بر اینکه 
افزایش سر فاصله حرکت اتوبوس ها هم به کمبود ناوگان و هم بعد از آن 
به فرسودگی اتوبوس ها، ارتباط دارد، گفت: این امر موجب ناکارآمدی 
ناوگان می شــود و چاره کار چیزی جــز افزایش تعــداد اتوبوس ها و 

جایگزینی اتوبوس های نو با قدیمی نیست.
جعفر تشکری هاشــمی، در مورد ســرفاصله حرکت اتوبوس ها که در 
برخی خطوط موجب بروز نارضایتی شــهروندان شده است، گفت: در 
طول سال های گذشــته متأسفانه نوســازی ناوگان اتوبوسرانی چه در 
بخش دولتی و چه در بخــش خصوصی یا با کندی صــورت گرفته و یا 

اساسا نوسازی اتوبوس انجام نشده است.
وی بیان کرد: به دلیل عدم نوسازی اتوبوس ها، شاهد از رده خارج شدن 
تعداد زیادی اتوبوس هســتیم که به دلیل فرسودگی زیاد قادر به ادامه 
ارائه خدمات نیســتند و اسقاط شــدند و چه اتوبوس هایی که به دلیل 
فرسودگی راندمان بالایی ندارند و بایســتی شهرداری تهران و شورای 

شهر در مورد جایگزینی اتوبوس های فرسوده چاره اندیشی کنند.
رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شــهر تهران با تأکید بر اینکه در 
زمان بررسی بودجه ســال ۱۴۰۴ به موضوع ناکارآمدی ناوگان توجه 
نشــد، افزود: علاوه بر افزایش اعتبارات این حوزه، قرار شــده اســت تا 

مدلی در مورد نوسازی ناوگان بدست بیاید.
وی گفت:  افزایش ســر فاصله حرکت اتوبوس ها اولا به کمبود ناوگان و 
بعد از آن به فرســودگی اتوبوس ها، ارتباط دارد که موجب ناکارآمدی 
ناوگان می شــود و چاره کار چیزی جــز افزایش تعــداد اتوبوس ها و 

جایگزینی اتوبوس های نو با قدیمی نیست.
تشکری هاشمی افزود: شــورای شــهر تهران چاره کاهش سر فاصله 
اتوبوس ها را می داند و در بودجه ســال جاری اعتبــارات خوبی را برای 
نوسازی در نظر گرفته اســت و این امید را داریم که با تلاش شهرداری 

تهران این خلأ پر شود و مشکلات مرتفع شود.

 امداد ۱۱۲ را بی جهت اشغال نکنید
ســخنگوی جمعیت هلال احمر از مزاحمت های تلفنی برای ســامانه 

امدادی ۱۱۲ انتقاد کرد.
مجتبی خالدی در این باره گفت:  سال گذشته ۲۸ میلیون بار تلفن ۱۱۲ 
زنگ خورد و یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر به کمکِ جمعیت هلال احمر، 
سازمان داوطلبان، معاونت بهداشت و درمان و داروخانه ها نیاز داشتند.

وی با اشــاره به امکان تماس با ســامانه ۱۱۲ حتی درصورت نداشتن 
ســیم کارت در گوشــی، در عین حال از مراحمت های تلفنی به ۱۱۲ 
انتقاد کــرد و گفت:  خطــوط هلال احمر محدود اســت و مزاحمت ها 
موجب می شود بسیاری افرادِ نیازمند به کمکِ فوری پشت خط بمانند؛ 
خاصه اینکه در حوادث ترافیکی و کوهســتان، انفجار، آوار و... گرفتار 
هستند.به گفته خالدی، سال گذشــته ۴۲ هزار و ۴۳۲ مورد عملیات 

انجام شد و ۵۳۷ هزار و ۲۱۳ نفر از هم وطنان حادثه دیدند.

خالدی در خاتمه ســخنان خود در یک برنامه رادیویی بار دیگر تأکید 
کرد: اشغال شدن بیمورد خط ۱۱۲ آســیب جدی به برخی هم وطنان 
وارد می کند؛ ازاین رو مردم بایــد با آگاهی کامل و ارائه نشــانی دقیق 

کاری کنند تا همکاران ما به سرعت در خدمت آن ها باشند.

رئیس سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور اعلام کرد
درخواست شهرداری برای اصلاح مرزهای 

سیاسی و حریم پایتخت
معاون وزیر و رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشــور از 
احیای قرارداد خرید قطار شــهری از چین و تصویــب پیش پرداخت، 
آن خبر داد.مســعود نصرتی با اشــاره به احیای قرارداد قطار شهری، 
اظهار کرد: این قرارداد احیا شــده و پیش پرداخت ۳۰۳ میلیون دلاری 
آن با مصوبه هیئت وزیران به تصویب رسیده است. همچنین مکاتبات 
لازم با بانک مرکزی انجام شــده و منتظر همکاری این بانک برای انجام 
پیش پرداخت هســتیم.وی افزود: هفته گذشته با کشور طرف قرارداد 
تفاهم نامه ای امضاء کردیم که بر اســاس آن، در صورت ارســال پیش 
پرداخت در روزهای آینــده، چهار رام از قطارهای موضــوع قرارداد تا 

پایان اسفندماه تحویل داده خواهد شد.
نصرتــی همچنین در مورد مســئولیت حریــم شــهرها توضیح داد: 
مســئولیت قانونی حریم شــهرها بر عهده شهرداری هاســت و آن ها 
موظفند با بهره گیری از ابزارهای قانونی از ســاخت و سازهای غیرمجاز 
جلوگیری کنند. همچنین قانونگذار با اختیار ویژه وظایفی را به وزارت 
جهاد کشــاورزی واگذار کرده اســت؛ به گونه ای که ایــن وزارتخانه 
می تواند بدون نیاز به حکم، نســبت به تخلفات ســاختمانی در حریم 

ورود کند.
وی در خصــوص اختلافــات محدوده ای در شــهر تهــران نیز گفت: 
شــهرداری تهران در برخی موارد بــا مرزهای سیاســی و جغرافیایی 
شهرســتان های اســتان تهران کــه مصوبــه هیئت وزیران اســت، 
اختلاف محدوده ای دارد. مرزهای سیاســی از جایگاه قانونی بالاتری 

برخوردارند و نسبت به حریم شهرها تقدم دارند.
رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشــور افــزود: انتظار 
شــهرداری تهران این اســت کــه مرزهــای سیاســی و جغرافیایی 
شهرستان ها اصلاح شــود و با توجه به حریم تعیین شده توسط شورای 
عالی شهرسازی و معماری در ســال ۱۳۸۵ اقدامات لازم انجام شود تا 
اختلافات بین حریم شــهر تهران و مرزهای سیاسی آن به طور قانونی 

حل و فصل شود.

ایمنی کودکان ایرانی مقابل فلج اطفال
رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با واکســن وزارت بهداشت 
از آغاز مرحله دوم واکسیناســیون تکمیلی فلج اطفال در نیمه شمالی 

کشور خبر داد.
دکتر ســید محســن زهرایی ضمن اعــلام ایــن خبر اظهــار کرد: 
واکسیناسیون تکمیلی فلج اطفال با هدف تحقق بالاترین سطح ایمنی 
در کودکان اجرا می شــود و اگر خواهان جلوگیری از چرخش ویروس 
فلج اطفال در صورت ورود این ویروس به کشــور هســتیم، می بایست 
نسبت به واکسیناسیون تکمیلی اقدام کنیم. مرحله دوم واکسیناسیون 
تکمیلی فلج اطفال در نیمه شمالی کشور از امروز شنبه ۲۷ اردیبهشت 

ماه آغاز می شود و تا روز دوشنبه ۲۹ اردیبهشت ادامه دارد.
وی ادامه داد: نوبت اول برنامه تکمیلی واکسیناســیون فلج اطفال نیمه 
شمالی کشور از ۲۳ تا ۲۵ فروردین ماه به صورت خانه به خانه در مناطق 
پرخطر انجام شــد. منظور از مناطق پرخطر، روســتاهای دورافتاده، 

حاشیه شهرها و مکان هایی است که اتباع خارجی در آن حضور دارند. 
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وح »سووشون« وفادار بودم   به ر
 زری برایم به مثابه ستون تخت جمشید است

علیرضــا کنگرلــو  بازیگــر و کارگــردان 
»سووشون« از سریالی که این روزها آماده پخش 

است، سخن گفتند.
 نشســت »ادبیات در قــاب تصویر« بــا حضور 
نویســندگان و همچنین نرگس آبیار کارگردان و 
بهنوش طباطبایی بازیگر سریال »سووشون« در 

نمایشگاه کتاب برگزار شد.
شــیوا مقانلو مترجم و منتقد در ابتدای نشســت 
درباره کتاب »سووشون« به عنوان منبع اقتباس 
ســریال بیان کرد: در این کار زن هــای طبقات 
مختلف را حاضــر می بینید از خدمــه تا طبقات 
مختلف در رمان سیمین دانشــور حضور دارند و 
نشــان می دهد او چقدر این جهان و این زن ها را 

می شناسد.

عزتی پاک: علاقه مندان رمان »سووشون« 
نباید احساس کنند به آنها خیانت شده

وی اضافه کرد: ســینما و ســریال بــا فناوری و 
تکنولوژی نســخه خــود را از جهان فیلمســاز 
بازافرینی مجدد می کند و در نهایت اثر، خلاقیت 
اوســت. درباره این کار هم طبیعتاً داستان اینقدر 
جاافتاده است که به قول منتقدان خارجی کالت 
شــده و به فرهنگ کتابخوان های ما تبدیل شده 
اســت. باید هم رمان خوانده شــود تا جهان ادبی 
دیده شود و هم فیلم و سریال دیده شود تا جهان 

خلاقه فیلمساز دیده شود.
علی اصغر عزتی پاک نویسنده دیگر حاضر در این 
نشست در واکنشی به اقتباس از این کتاب عنوان 
کرد: آرزوی دیرینه من بود که ســراغ این کتاب 
بیایند. »سووشون« توسط یک زن نوشته شده و 
باید هم یک زن آن را می ساخت، داستان بزرگی 

است و باید همه مردم ایران آن را می شنیدند.
وی اضافه کــرد: همه مــا چندین بار ایــن اثر را 
خوانده ایم و الگویــی برای رمان ایرانی اســت، 
این اثر جریانی از علاقه مندان هــم دارد. معمولاً 
ســینماگران وقتــی وارد اقتبــاس از حوزه ای 
می شــوند شــخصیت هایی را اضافــه و برخی 
شــخصیت ها را حذف می کنند. از این حیث که 
»سووشون« گروهی وفادار به اثر دارد کار سختی 
برای فیلمســازی اســت چــون علاقه مندانش 
منتظر هستند نمادها و المان هایی از جهان اثر را 
ببینند و احساس نکنند با نسخه سینمایی به آنها 

خیانت شده است.
محمدرضا مقدسیان منتقد ســینما نیز در ادامه 
این نشست در سخنانی بیان کرد: خیلی کنجکاو 
هســتم کار خانم آبیار را ببینم او بــه عنوان یک 
ســینماگر ادبیات فهم همیشــه برای من تصویر 

شده است.

طباطبایی: زری برایم به مثابه یکی از 
ستون های تخت جمشید است

بهنــوش طباطبایــی بازیگر نقش اول ســریال 
»سووشــون« نیز در این نشســت در ســخنانی 
تصریح کرد: در ســریال »سووشــون« من نقش 
زری را بازی کردم. نقشــی که برایم اهمیت ویژه 
ای دارد. این شــخصیت در تاریخ ادبیات ماندگار 
است و به نظرم الان با این سریال در تاریخ سینما 

و سریال هم ماندگار می شود.
این بازیگر در ادامه گفت: او نماد زن ایران اســت، 
او تمثیلی از خود نویســنده است و سایه سیمین 
دانشور در این شخصیت وجود دارد و همیشه فکر 
می کردم بابد شأن او حفظ شود. خیلی خوشحالم 
این نقش نصیب من شد و اینکه خانم آبیار و آقای 
قاسمی مرا انتخاب کردند. زری برای من به مثابه 
یکی از ستون های تخت جمشید است و خیلی از 

آن مراقبت کردم.
وی اضافه کرد: تقریباً یک و نیم تا دو ســال طول 
کشــید تا نقش زری را جلوی دوربین بازی کنم 
که با هدایت خانم آبیار شــکل گرفت. رسیدن به 
شخصیت زری خیلی مسیر پر پیچ و خمی داشت 

و خیلی مواقع ترس از سقوط داشتم.
طباطبایی یادآور شــد: این نقش اهمیت ویژه ای 
برایم دارد چون خانم دانشــور آن را نوشته و خانم 
آبیار آن را تصویر کرده اســت و یــک بازیگر باید 
خیلی خوش شانس باشــد که در این ترکیب قرار 
بگیرد. می توان نقد روانکاوانه از شــخصیت زری 
داشت و همه آثار نمایشــی را بر این اساس مرور 

کرد.

آبیار: سعی کردم به روح »سووشون« 
وفادار باشم

نرگس آبیــار نیز در ادامه گفت: حدود ۱۶ ســال 
داشتم که »سووشــون« را خواندم و هیچ گاه فکر 
نمی کردم یک روز کارگردان این اثر شــوم. بعدها 
که کارگردان شــدم آرزو کردم که یک روز بتوانم 
آن را بســازم. گویی این اثر خودش به سمت من 
آمد. این رمان یک اثر همــه چی تمام از نظر ملی، 
معرفتی، هویتی و … اســت. لایه هــای زیرین و 
ویژگی های هرمنوتیکی دارد که هرکسی از ظن 
خود یار فیلم و متن می شــود. سعی کردم به روح 
اثر وفادار بمانم و شاید در جایی مخاطب عصبانی 
شود که اینقدر نعل به نعل رفته ام. اقتباس از این 
حیث سخت است که شاید کارگردان نتواند روح 

اثر را زنده کند.

وی اضافه کرد: شما وقتی اثری می خوانید، تصور 
می کنید اما وقتی تصویر داریــد بیش از نیمی از 
محتوای اثر به شــما داده شده اســت و این تصور 
را دیگر ندارید. ما ســعی کردیــم همه جزئیات و 
نگاه و حسی را که خانم دانشــور داشته است در 
اثر بپردازیم امــا هیچ گاه اقتبــاس مثل خود اثر 

نمی شود.
آبیار یادآور شــد: ســعی کردم برداشت خودم را 
از اثر داشته باشــم و نمی دانم که چقدر توانستم 
حق مطلب را ادا کنم فقط تمام تلاشــم را با یک 
گروه دویست نفری انجام دادیم. اگر تفاوت هایی 
با متن اصلی می بینید بنابر ممیزی هایی بوده که 
از ما خواسته شده که رعایت کنیم و سعی کردیم 
لحاظ کنیم این یک دلیــل عمده برخی تغییرات 
در کار است. امیدوارم این ســریال بدون ممیزی 
خاصی نمایش داده شود و این شایعات که ممکن 
اســت جلوی برخی صحنه ها گرفته شود برطرف 

شود.
وی ادامــه داد: ایــن اثر کار شــریفی اســت و از 
مفاهیمی حــرف می زنــد که کهنه نمی شــود 
از عدالــت و آزادی می گویــد و صرفاً ســرگرمی 
نیست. حتی در جایی بر ناخودگاه مخاطب تأثیر 

می گذارد.
آبیار تصریــح کرد: در این رمان به اســطوره های 
مختلف مثل سهراب، رســتم، ابراهیم در آتش، 
سیاوش که اسطوره اصلی اثر است و حتی به امام 
حسین )ع( پرداخته می شــود. امیدوارم حتی به 
اندازه اندک توانسته باشم به متن سیمین دانشور 

ادای دین کرده باشم.

آبیار: به میراث فرهنگی شیراز 
با تعصب پرداختیم

وی درباره ســختی کارش گفت: جنبــه ادبی اثر 
آنقدر غلبه دارد که به تصویر کشــیدنش بســیار 
ســخت اســت. من بخش هایی از آن را انیمیشن 

کردم.
آبیــار در پایــان صحبت هایش بیان کــرد: در 
»سووشــون« تلاش کردیم فرهنــگ ایرانی را 
نمایش دهیم. فقط ســاخت یک سریال تاریخی 
موضوعیت نداشت؛ آداب، رســوم، سنن، ادبیات 
عامیانه و … همه در این کار دیده شــود. درواقع 
به میراث فرهنگی شــیراز با تعصب پرداختیم. ۲ 
کارشناس میراث فرهنگی در همه لوکیشن هایی 
که می رفتیم، بودند و نظارت می کردند. شایعاتی 
درباره آســیب زدن به میــراث فرهنگی مطرح 
شــد درحالیکه ایــن کار با حضور کارشناســان 

فیلمبرداری می شد.

مددکاری

مــددکاران  انجمــن  رئیــس 
اجتماعی ایــران با بیــان اینکه 
بــه دلیل شــرایط ســختی که 
مــددکاران اجتماعــی دارنــد، 
بســیاری از آنهــا ممکن اســت 
فرسودگی شغلی را تجربه کنند، 
بر لزوم امکان اســتفاده از مزایای 
شرایط ســختی کار توسط این 
قشــر تاکید کرد. سیدحســن 
موسوی چلک در بیست ونهمین 
نشســت گفت وگوی اجتماعی، 
اظهار کرد: مددکاران اجتماعی 
به دلیل ســختی کاری که دارند 
باید برای حفظ نشــاط، شادابی 
و ســلامت همــه جانبــه خود 
برنامه ریزی داشــته باشــند؛ در 
غیر این صورت دچار فرسودگی 
شــغلی خواهند شــد. به همین 
خودمراقبتی  مهــارت  جهــت 
فردی و سازمانی اهمیت زیادی 
در حــوزه مــددکاری اجتماعی 

دارد.
به گفته وی و طبــق منابع معتبر 

خودمراقبتی  علمــی، 
شــامل اعمالی اســت 
که مردم در راســتای 
تندرســتی، ســلامت 
ذهنی و جســمی خود 
انجــام می دهنــد تــا 
نیازهــای اجتماعــی 

و روانی خود را برآورده ســازند، 
از مشــکلات پیشــگیری کنند، 
وضعیت هــای  و   ناخوشــی ها 
حاد را بهبــود بخشــند و نیز از 
سلامت شــان بعــد از مداخلات 
انجام شده در ابعاد زیستی، روانی 
و اجتماعــی حفاظــت کنند که 
ابعاد مختلــف اجتماعی، روانی، 
حرفه ای، جســمی، معنوی و... 
دارد. در واقــع خودمراقبتــی 
عملی است که در آن، هر مددکار 
اجتماعی از دانش، مهارت و توان 
خود به عنوان یــک منبع به طور 
مســتقل اســتفاده می کند تا از 
ســلامت خود مراقبــت کند. در 
این زمینه مــددکاران اجتماعی 

می توانند از مشورت و 
کسب کمک تخصصی 
از  غیرتخصصــی  یــا 
دیگران نیز اســتفاده 
انجمن  کنند.رییــس 
اجتماعی  مــددکاران 
داد:  ادامــه  ایــران 
مددکاران اجتماعی لازم اســت 
مراقبت کنند تا دچار خســتگی 
شــفقت نشــوند. مواجهه مکرر 
مددکاران اجتماعی با شــرایط 
رنــج آور مراجعه کنندگان باعث 
نوعی خســتگی از شفقت به آنان 
می شــود که می تواند عــلاوه بر 
آســیب های روانــی، پیامدهای 
نامطلوبی همچــون افت کیفیت 
در حمایت از مراجعه کنندگان و 
ارائه خدمات به آنــان را به همراه 
داشته باشد. معمولا این وضعیت 
از موقعیت هایی ناشــی می شود 
که در آن ها مددکاران اجتماعی 
در مقابل مراجعیــن خود بیش  
از اندازه حس مســئولیت نشان 

می دهند که همیــن امر ممکن 
اســت مددکاران اجتماعی را در 
شــرایطی قرار دهد که خودشان 
هم به مشاوره نیاز داشته باشند.

عضو هیات رئیســه فدراســین 
جهانــی مــددکاران اجتماعی 
در منطقه آسیا-اقیانوســیه در 
ادامه تاکیــد کــرد: ماهیت کار 
مــددکاران اجتماعــی “ارتباط 
زیــاد” بــا مراجعین اســت؛ که 
مستلزم داشتن ارتباط های زیاد 
چهره به چهره با افرادی است که 
به کمک نیاز دارند و مشــکلاتی 
متعددی دارند کــه گاهی اوقات 
از آنها به عنوان مشکلالت سخت 
یا حاد یاد می کنیم. در این حرفه 
فعالیت ها حول کمــک کردن و 
خدمت رساندن به دیگران است، 
لذا مددکاران اجتماعی مشکلات 
متعدد و متفاوتی تجربه می کنند 
و ممکن اســت نتوانند مدیریت 
درســتی بر کاهش تاثیرپذیری 

در چنین شرایطی داشته باشند.

مددکاران اجتماعی باید مشمول سختی کار شوند

قابدیوار  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴


